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Sedaj se vsem neznansko mudi končati vladno krizo

Andreottijeva pogajanja 
prehajajo v zaključno fazo

Tudi Craxi bi hotel vse čimprej končati - V četrtek bo baje skupna seja 
petih strank vladne koalicije - PLI in PSI proti novim davčnim bremenom

DUŠAN KALC

RIM - Po tolikih viharnih dneh se je končno stabilizi
ral občutek, da prehaja vladna kriza vendarle v zaključno 
fazo. Včeraj je minilo natanko šestdeset dni, odkar je minis
trski predsednik De Mita napovedal svoj odstop. V tem 
času smo doživeli marsikaj, Zlasti serijo nespodobnih zavla
čevanj. Sedaj se nenadoma vsem neznansko mudi. Morda 
so se zbali, da ne bodo mogli pravočasno na planirane 
počitnice. Dejstvo je vsekakor, da so se očitki prejšnjih dni, 
zlasti med socialisti in republikanci, bistveno ublažili. Nih
če ne postavlja več kakšnih prejudicialnih zahtev. Tudi v 
republikanski stranki so se vode užaljenosti in ogorčenja 
nad Craxijevim pogojevanjem vsega političnega življenja 
precej umirile. Prevladale so tiste sile, ki so za spravo in 
čim prejšnjo rešitev krize.

Tudi sam zadolženi predsednik Giulio Andreotti se je 
takoj po povratku iz Pariza lotil dela. Takoj je vzpostavil 
stike z vodstvi strank razpuščene petstrankarske koalicije, 
da bi že v tem tednu zaključil drugi krog posvetovanj ter 
že na začetku prihodnjega tedna predstavil seznam minis
trov bodoče vlade. Najprej se je seveda sestal s tajnikom 
svoje stranke Forlanijem. Srečanje je trajalo manj kot eno 
uro, v tem času pa je imel Andreotti več kot dovolj prilož
nosti, da je preveril bodisi enotno podporo stranke, bodisi 
namene socialističnega tajnika Craxija. Ferlani ga je na
mreč področno seznanil s srečanjem, ki ga je imel v petek s 
socialističnim liderjem in ki naj bi dajansko pokazalo, da 
želi tudi Craxi čimprej zaključiti to neskončno trnjevo pot 
vladne krize.

NADALJEVANJE NA 2. STRANI

Zaključil se je pariški vrh bogate sedmerice

Končni dokument izzval 
deljena mnenja v svetu

PARIZ — Pariški vrh industrijsko 
najbolj razvitih držav se je zaključil 
prej kot je bilo predvideno, in kaže, 
da so odnosi v sedmerici kar rožnati, 
če že ne celo idilični. Nedeljsko (za
dnje) jutro so udeleženci posvetili pro
blemom okolja in njegove zaščite, 
temo pa so močno razširili, tako da je 
marsikdo pripomnil, da je šlo za ne
kakšen izreden »vrh med vrhom«. 
Predstavniki vseh držav so soglasno 
sprejeli predlog, s katerim se Italija 
obvezuje, da bo prihodnje leto priredi
la mednarodni simpozij o vprašanjih 
okolja, topli gredi in ozonski luknji ter 
o vplivu tehnologije na te kvarne po
jave.

ZDA oziroma Bush in Baker sta bila 
kratkomalo navdušena nad potekom 
in izidom pariškega srečanja, medtem 
ko so odmevi iz nekaterih drugih dr
žav, na primer iz Zahodne Nemčije, 
dokaj deljeni. Predsednik Mitterrand 
pa je pred zaključkom vrha prebral 
Gorbačovovo pismo, ki je hkrati sov
jetski recept, s pomočjo katerega bi 
bilo mogoče čimprej predvsem pa na 
primeren način odpraviti velikanske 
razlike med Jugom in Severom. Za 
Gorbačova je finančna pomoč sicer še 
kako potrebna, zgolj priliv sredstev pa 
ne zadostuje, če vzporedno ne poteka
ta tudi dialog in vzajemna pomoč med 
revnimi samimi.

Izredno ostre pa so bile reakcije za- 
hodnonemške opozicijske socialde
mokratske (SPD). Njen predstavnik 
Wolfgang Roth je dejal, da se bogata

sedmerica sploh ni lotila vprašanja 
revščine v svetu in da ni rešila niti 
enega zastavljenega problema, kar je 
posledično povzročilo, da vrh ni pred
stavil ene samo pozitivne pobude v 
tem smislu. Za SPD je bil pariški vrh 
»reklamna poteza« za to, da svet spo
zna, kako uspešne so vodilne indus
trijske države in kako radodarne so z 
delitvijo finančnih in siceršnjih pod
por državam v razvoju. O »bombastič
nem« poteku pariškega vrha pa žolčno 
poroča tudi ugledni liberalni dnevnik 
Siiddeutsche Zeitung, ki meni, da se 
taka farsa ne bi smela več ponoviti, 
»kajti edini konkretnejši korak v raz
voju odnosov med revnimi in bogati
mi je dolarska pomoč Poljski in Mad
žarski«. Zmerno zadovoljstvo so izrazi
li Japonci še zlasti v zvezi z izjavami o 
varstvu okolja.

Zaključni dokument pariškega vrha 
pa bi lahko strnili v nekaj bistvenih 
točk: sedmerica se je odločila za ohra
nitev sedanje stabilne gospodarske 
rasti v razvitih državah, razvoj in 
vključevanje manj razvitih v svetovno 
gospodarstvo in nujni ukrepi za zašči
to okolja. Bistvenih novosti glede vra
čanja dolgov, ki so si jih države v raz
voju nakopičile na račun razvitejših, 
predvsem ZDA, pa ni bilo. Predvidene 
so sicer velike olajšave, vendar je 
Bush vztrajal pri tako imenovanem 
načrtu Brady, in sicer, da je treba za
dolženost manj razvitih obravnavati 
ločeno oziroma primer za primerom.

Navezava diplomatskih stikov z Vatikanom

Jaruzelski kandidat 
za mesto predsednika

Rudarski protest resno ogroža sovjetsko gospodarstvo

V SZ stavka že 110 tisoč rudarjev 
Pomiritev v mednacionalnih sporih

VARŠAVA — Poljski predsednik, 
nvTGral Jaruzelski se je po daljšem 
... a vanju premislil in se je zato odlo- 
U' da bo kandidiral na skorajšnjih 

Predsedniških volitvah. Vest je sporo- 
C1 predsednik senata Andrzej Stel- 
jriachowski, zastopnik demokratske 
kmečke stranke, politične organizaci
je, ki je po svojih stališčih idejno zelo 
°Uzu neodvisnemu sindikatu Solidar
nost.

Stelmachowski in Jaruzelski sta se 
Prejšnji četrtek sestala dve uri in si 
ako razjasnila pojme glede morebitne 
andidature dosedanjega predsednika, 
1 se je odrekel kandidaturi, ker je 

|. ®nU' da ni zelo priljubljen med po- 
hskimi volilci.
sr a° z®dnjih informacijah, ki jih po
se fluiei° Poljski tiskovni viri, naj bi 
jf0 9.eneral Jaruzelski premislil potem 
r,n Je dobil zagotovilo, da ga bodo 
ge Prb vojaški krogi, obenem pa je 
oSPhtrala menda precej opogumil 
r ,*V mednarodni uspeh, ki je bil 
ti ljVlden tako na zasedanju v Bukareš- 
Sp,ot med obiskom ameriškega pred- 
edn*a Busha na Poljskem.

Kandidaturo generala Jaruzelskega 
bi morala že v tem tednu preučiti na 
skupnem zasedanju senat in sejm. Ja
ruzelski ima resne možnosti, da ga iz
volijo in tako potrdijo na vodstvu dr
žave, ki je v zadnjih letih naredila ne
kaj izredno pomembnih korakov na 
poti demokratizacije.

Prav včeraj je v svetu odjeknila 
vest, da bo Vatikan po 45 letih ponov
no navezal diplomatske stike s Polj
sko. Tiskovna agencija PAP je včeraj 
posvetila veliko pozornosti dogodku, 
o katerem je podrobno poročal glas
nik zunanjega ministrstva Stefan Sta- 
niszewski, ki je obenem tudi velepos
lanik in je italijanski tiskovni agenciji 
AN S A izjavil, da bo Poljska že v pri
hodnjih dneh imenovala veleposlani
ka, ki bo zastopal državo v Vatikanu. 
Poljska je izrazila veliko zadovoljstvo 
zaradi novih diplomatiskih stikov, ki 
bodo nedvomno pripomogli k izboljša
nju splošnega stanja v državi. Po no
vem bodo odnosi med Vatikanom in 
Poljsko potekali na osnovi mednarod
nega prava, ker še ni zaključena raz
prava o bodočih bilateralnih odnosih 
med obema državama.

MOSKVA Predsednik sovjetske vlade Nikolaj Rižkov 
je vrhovnemu sovjetu sporočil, da je začela v premogovnem 
bazenu Kuzbas zasedati izredna komisija sovjetskega vod
stva, ki bo skušala na kraju dogajanja poiskati rešitev za 
nastali položaj. Enotedenska stavka rudarjev je namreč za
čela resno ogrožati sovjetsko gospodarstvo in obstaja ne
varnost, da bodo morale številne tovarne upočasniti če ne 
celo ustaviti proizvodnjo zaradi pomanjkanja energije. 
Stavki se je pridružilo že 110 tisoč rudarjev, protesti pa se 
še širijo. Stavkajo tudi delavci nekaterih tovarn.

Sibirski rudarji ostajajo zvesti svojim temeljnim zahte
vam po boljših življenjskih in delovnih razmerah, hkrati pa 
ponujajo nove predloge, katerih uresničitev bi lahko v do
ločeni meri omilila krizo tega delavskega sektorja. Med 
drugim predlagajo, da bi presežek izkopanega premoga up
ravljali sami, tudi tako, da bi ga izvažali in tujo valuto 
vložili v poseben sklad. Pravda medtem poroča, da je zaradi 
enotedenske stavke šlo v izgubo milijon ton premoga, kar 
predstavlja ogromno škodo za celotno sovjetsko gospodar
stvo. Rudarjem pa je iz Moskve poslal poziv tudi Mihail 
Gorbačov, ki jih vabi, naj se vrnejo na delo in poudarja, da 
v nobenem primeru ne bo zatrl rudarskega protesta s silo.

Popolnoma drugačne vesti, predvsem kar se tiče nasilja, 
pa prihajajo iz Suhumija ob Črnem morju. V medetničnih 
spopadih med Abhazi in Gruzijci, ki so izbruhnili v noči na 
soboto, je doslej umrlo že 12 ljudi, 130 pa je bilo ranjenih. 
Glasnik gruzijskega zunanjega ministrstva poroča, da so se

spori razširili že na celotno abhazijsko ozemlje, v gruzijskih 
središčih pa so vse glavne ceste pod nadzorstvom policije.

Tiskovna agencija Tass je včeraj pisala, da so ljudje, v 
glavnem ruski turisti, ki so na letovanju ob Črnem morju 
dobesedno zasedli železniško postajo v Suhumiju in se z 
vsemi razpoložljivimi vlaki vračajo domov. Naval na želez
niške vagone pa je povzročil velike zamude v dobavi živil 
hotelom in drugim turističnim ustanovam. Izvestja pa piše
jo, da je večji del Abhazov zapustil domove in se odselil v 
druge republike k prijateljem in sorodnikom. Včeraj se je 
položaj nekoliko umiril, v zadnjih urah ni prišlo do novih 
incidentov, napetost pa je še naprej zelo velika. Abhazijsko 
partijsko vodstvo pa je sporočilo, da bo odločno ukrepalo v 
primeru, če se bodo neredi spet ponovili. Položaj se je sko
raj popolnoma normaliziral tudi v Novem Uznu v Kazahsta
nu, ki je bil konec junija prizorišče hudih izgredov med 
Kazahi in pripadniki raznih kavkaških manjšin. Neredi so 
terjali tri življenja in nekaj desetin ranjencev.

Življenje za glasbo in uspeh

Ob smrti »čudežnega« 
Herberta von Karajana

NA 7. STRANI

Po streljanju
v goriški zapo

DORICA Goriški policisti so 
tiral-0 zJutraJ PO razburljivi noči ai 
ju * 7 okolici Fare četverico mlaji 
doL ,0vanov- Ti 80 20-letni Milan P 
1 osavijevič, 20-letni Dragan Radosa
vi a, }9-letni Muhamed Ramadan
ci ® 18-letni Goran Dordevič. Pc 
le n ?°,°PazBi sumljivo skupir: 
n pes Bodila po avtocestnem
. °nca-Vileš ---- n r-„,s0 j?jra~yileš v smeri proti Gorici. 
Pili n Boteli legitimirati, so ti pobe 
tolpo bližnjih poljih. Policist je s p 
začeli s“'eBl v zrak, mladeniči so m 
nom s,t.re.*jati Pr°ti policistom. Č 
na nJ30 .ci)ske izvidnice so priskoe 
karahimPe 86 drugi kolegi s kvestu 
Tri mi ■!fr]1.in člani prometne polici 
zjutrai a5eniče 80 ulovili okrog pe
kasneje pribli?no pcd 1
la de rwtllZmi de8ne9a brega kar sedal ^ottori pri Fari. Četverica
Soriškem zaporm preiskovalcem

NA 8. STRANI

Kongres CISL v znamenju 
Marinija in Andreottija

RIM — Četrti dan enajstega vsedržavnega kongresa sin
dikalne konfederacije CISL je potekal v znamenju replike 
glavnega tajnika Marinija ter posegov zunanjega ministra 
in zadolženega predsednika za sestavo nove vlade Andreot
tija ter ministra za delo Formice. Danes se bo kongres za
ključil s posegom ministrskega predsednika razpuščene 
vlade De Mite, z izglasovanjem raznih kongresnih resolucij 
ter z izvolitvijo glavnega sveta CISL. V kongresni razpravi 
je bilo veliko govora ravno o ravnotežju sil znotraj sindi
kalne konfederacije ter o bodoči vodstveni strukturi. Neka
teri so zaradi tega celo kritizirali kongres, češ da je bolj kot 
s programi in strateškimi smernicami soočal s problematiko 
vodstvenih struktur. Včeraj je bilo tudi več vzporednih ne
formalnih srečanj raznih komponent konfederacije, da bi se 
pogovorile o porazdelitvi mest v glavnem svetu sindikata. 
Iz virov večinske »Marinijeve« struje so se po teh srečanjih 
razširili glasovi, da kar 80 odstotkov kandidatov enotne 
liste za glavni svet pripada »Marinijevi« struji in le 20 od
stotkov levici. Iz nasprotnega tabora pa so prišle nekoliko 
drugačne številke. Predstavniki levice namreč zatrjujejo, da 
bo jih njihovih vrst izvoljenih v glavni svet več kot 25 
odstotkov članov.

NADALJEVANJE NA 2. STRANI

Tegobe povprečnega Slovenca
LJUBLJANA — Po cestah sicer še ne prosja

čijo, raziskave pa kažejo, da je povprečen Slove
nec bolj lačen kot sit, gotovo pa že prikrajšan za 
marsikatero dobrino, ki je bila še pred leti sama 
po sebi razumljiva in nepogrešljiva. Položaj je 
še težji, ker so pošle tudi bančne hranilne rezer
ve za hude čase.

V Sloveniji je okrog 650.000 gospodinjstev, ki 
štejejo povprečno 3,1 člana. Že konec lanskega 
leta je kar 22 odstotkov gospodinjstev glede na 
realni padec osebnih dohodkov koma] pokrilo 
življenjske stroške, 43 odstotkov je imelo komaj 
za minimalne stroške, kar 35 odstotkov gospo
dinjstev pa ni moglo z rednimi osebnimi dohod
ki iz dela, pokriti niti minimalnih življenjskih 
stroškov. Že konec lanskega leta, ko je bila me
sečna stopnja inflacije okrog 15 odstotkov, 10 
odstotkov gospodinjstev v Sloveniji ni imelo niti 
za osnovno preživetje. Kako živijo danes ob 30 
in več odstotni inflaciji? Z eno besedo lahko za
pišemo, da živijo pasje življenje.

V Zvezi sindikatov Slovenije ugotavljajo, da 
je polovica slovenskih gospodinjstev pačila na 
življenjski minimum in aa živijo v pravi revšči
ni. Antela Murko-Pleš, svetovalka v republiškem

svetu Zveze sindikatov Slovenije pravi, da je 
kupna moč prebivalstva strahovito padla, rezer
ve so že izčrpane. Če navedemo le nekaj poda
tkov: cene življenjskih potrebščin so se aprila v 
primerjavi z majem povišale kar za 30,6 odstot
ke, maja v primerjavi z aprilom pa za 21,6 od
stotka. Podatki kažejo, da so realno osebni do
hodki samo od januarja do aprila padli za 6 
odstotkov in pol. Osebni dohodki pa z izjemo 
leta 1985 in redkimi nihanji padajo že zadnjih 
deset let in temu primerno strmo pada tudi stan
dard prebivalstva. Tako so stroški hrane družin, 
ki živijo z minimalnimi osebnimi dohodki izred
no visoki. Marsikatera družina si že resno pritr- 
guje od ust, da lahko prihrani za najnujnejša 
popravila, na primer nepogrešljivega pralnega 
stroja, kajti novega ne more več kupiti. Za oble
ko ostaja vedno manj denarja, za kulturo in pre
življanje prostega časa pa skorajda nič.

Štiričlanska družina porabi za hrano po
vprečno že 60 odstotkov denarja. V Zvezni re
publiki Nemčiji, kjer je hrana najdražja, porabi
jo za hrano le 22 odstotkov prejemkov, v sosed
njih državah pa le 18 odstotkov, (dd)
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Avstrija prosila 
za vstop v ES
BRUSELJ — Avstrijski zunanji 

minister Alois Mock je včeraj v 
Bruslju izročil francoskemu ko
legu Rolandu Dumasu prošnjo 
za vstop Avstrije v ES. Francozi, 
ki trenutno vodijo ministrski 
svet ES, so izjavili, da je bila av
strijska kandidatura že dalj časa 
predmet razprave, njen vstop v 
ES pa bo odvisen od rezultatov 
»vstopnega izpita«. V avstrij
skem primeru bo to precej za
pleten proces, tudi zaradi tega, 
ker je Avstrija vezana na nev
tralnost, kar bi lahko sprožilo 
nekaj dodatnih političnih težav.

Po mnenju izvedencev je po
polnoma izključena možnost, da 
bi Avstrija prišila svojo zvezdi
co na zastavo ES pred letom 
1992, ko bodo padle gospodar
ske pregrade znotraj držav dva
najsterice. Ministrski svet ES se 
trenutno ukvarja tudi z prošnja
mi Maroka in Turčije, prijavili 
pa sta se tudi Malta in Ciper.

Po nedeljskem premoru, ki je vzbudil marsikatero upanje

Nadaljuje se invazija alg na Jadranu 
Z njo se bomo spoprijemali še avgusta

RIMINI — Po nedeljskem premoru so se alge 
ponovno pojavile ob obalah severnega in sred
njega Jadrana, delna izjema je bil le Tržaški za
liv. Ofenziva diatomej se torej nadaljuje z vsemi 
težkimi posledicami za gospodarstvo priobalnih 
krajev. Prizadet ni namreč samo turizem, ki do
življa v teh dneh svoje najbolj temne dni, nič 
manj ni prizadeto ribištvo, posredno pa še druge 
gospodarske dejavnosti, saj je lahko vsakomur 
jasno, da se z manjšim dotokom turistov zniža ne 
samo povpraševanje po izvenpenzionskih stori
tev, temveč vse dejavnosti, ki so tako ali drugače 
vezane na turizem in ribištvo. Ribiči navajajo, da 
so cene rib padle za 35 odstotkov, ulov pa se je 
znižal za 50 odstotkov, tako da postaja položaj iz 
dneva v dan bolj dramatičen, saj znaša po prvih 
ocenah škoda kar 250 milijard lir. V prihodnjih 
dneh bodo ribiči sprožili protestne akcije, da bi 
od oblasti izsilili ukrepe, ki bi omilili sedanji 
položaj.

Medtem so bili poskusi s »prezračevanjem« 
morja le delno uspešni. Na plitvinah ob obali so 
uspeli zvišati odstotek kisika v morju, na bolj 
odprtem morju, kjer je globina večja, pa se je

poskus izjalovil. Biologe do skrajnosti skrbi ev- 
trofizacija, saj se bo s pojavom rdečih alg znižal 
odstotek kisika v vodi. Že sedaj je položaj kriti
čen, da lahko prve pomore rib pričakujemo že v 
prihodnjih dneh. Od četrtka dalje bi se morala 
po meteoroloških napovedih zvišati temperatura, 
vreme bo stabilnejše, tako da se bodo alge še 
hitreje razmnoževale in odvzemale kisik. Biologi 
so krajevnim upraviteljem jasno povedali, da 
morajo računati z invazijo alg ves avgust, saj bi 
lahko le izredne vremenske razmere zaustavile 
cvetenje morja.

V nevarnosti pa ni samo Jadran, temveč vse 
Sredozemlje. Z algami se namreč že spoprijema
jo v Izmirskem zalivu, pri Pireju in v Tuniški 
laguni. Boj proti evtrofizaciji zaradi prekomerne
ga dotoka hranljivih snovi v morje bo moral za
objeti vse države Sredozemlja. To pa ne sme us
pavati italijanskih politikov. Da se to ne bo zgo
dilo, bodo v prihodnjih dneh poskrbeli tako tu
ristični in gostinski delavci kot trgovci in ribiči, 
ki napovedujejo odločne proteste in ki zahtevajo, 
da se po osemmesečnem besedičenju končno 
preide h konkretnim dejanjem.

Pobuda zelenih Slovenije
LJUBLJANA — Zveza društev za varstvo okolja 

v Sloveniji, ki povezuje 26 društev in šteje čez 10 
tisoč aktivnih članov in somišljenikov, je v drugi 
polovici junija pozvala društva in ostalo slovensko 
javnost, da s podpisi potrdijo zahtevo, da se tudi 
Jugoslavija pridruži akciji za ohranitev ozonskega 
plašča, ki je že močno ogrožen.

Do 10. junija je na naslov zveze prispelo 5.000 
podpisov iz različnih krajev Slovenije, s katerimi dr
žavljani podpirajo zahtevo, da vlada in skupščina 
SFRJ podpišeta Montrealski sporazum o prepovedi 
uporabe snovi, ki uničujejo ozonski plašč. Akcija pa 
se nadaljuje.

Zveza društev za varstvo okolja v Sloveniji zahte
va od Zveznega izvršnega sveta in zvezne skupščine 
SFRJ, da Jugoslavija podpiše in ratificira Montreal
ski sporazum in sprejme potrebne ukrepe za njegovo 
izvajanje, (dd)

Ameriški predsednik George Bush 
na krajšem obisku na Nizozemskem

Nizozemska kraljica Beatrix je na letališču sprejela predsednika ZDA (AP)

HAAG — Ameriški predsednik Ge
orge Bush se je včeraj mudil na enod
nevnem obisku na Nizozemskem. To 
je bil prvi obisk kakega ameriškega 
predsednika v tej evropski državi, kot 
je ugotovila tudi kraljica Beatrix, ki je 
sprejela gosta v kraljevi palači v No- 
ordeindeju in se Bushu na čast odrek
la počitnicam v Toskani.

Predsednik Bush je obiskal Nizo
zemsko ob zaključku svojega kratkega 
popotovanja po Poljski, Madžarski in 
Franciji. Z zastopniki nizozemskega 
parlamenta se je Gorge Bush posvetil 
predvsem analizi komaj zaključenega 
vrha sedmerice v Parizu, precej pozor
nosti pa je odmeril tudi ameriškim od
nosom z Madžarsko in Poljsko. Ame
riški predsednik je nato obiskal tudi 
razstavo, ki so jo posvetili tridesetim 
angleškim kalvinistom (med katerimi 
je bil tudi neki daljni Bushev sorod
nik), ki so na krovu ladje Mayflower 
pripluli v ZDA leta 1620.

Uspel poskusni polet 
»nevidnega« bombnika

Kalifornijo je včeraj preletel prototip »nevidnega« bombnika B-Z Stealth. 
Uspeh poskusnega poleta odpira novo poglavje v gradnji vojaških letal. 
Bombnik B-2 naj bi se uspešno izmikal sovražnikovim radarjem, ker je gra
jen iz posebne plastične mase. Prav zaradi tega pa bo tudi najdražji bombnik 
v produkciji. (Telefoto AP)

nadaljevanji s 1. strani - nadaljevanji s 1. strani

• Andreottijeva pogajanja
Svoja neformalna srečanja z vodite

lji petstrankarskega zavezništva bo 
Andreotti zaključil že danes, jutri pa 
bo imel uradna srečanja z delegacija
mi petih strank. Že v četrtek bo ver
jetno prišlo do skupne seje peterice in 
to bi moral biti ključni in sklepni tre
nutek.

Prepričanje, da le prihajamo v za
ključno fazo, utrjuje tudi dejstvo, da se 
v teh dneh vse manj govori o politič
nih aspektih krize, o formulah itd., in 
da teče predvsem beseda o programih. 
Andreotti že zavrača programske 
predloge, ki jih je bodisi sam pripra
vil, ali ki so mu jih posredovale druge 
stranke. Programski še neurejeni in 
neprečiščeni predlogi zadevajo finan
čni zakon 90, ukrepe za zajezitev not
ranje potrošnje in inflacijske stopnje, 
preureditev radiotelevizijski službe, 
razne ekološke probleme, institucio
nalne reforme, krajevne avtonomije, 
probleme Juga, boj proti kriminalu, 
problem mamil itd. Najbolj delikatni 
točki programa sta restriktivni gospo
darski ukrepi ter preureditev radiote
levizijske službe. Liberalci so že napo
vedali, da so proti novim davčnim 
bremenom, socialisti pa pravijo, da ni 
mogoče ponuditi ljudem samo restrik
tivnih ukrepov. V načrtih je vsekakor 
ukinitev zakonskih odlokov, začenši z 
odlokom o zdravstvenih ticketih. Ker 
zadeva institucionalne reforme pa naj

bi program zaenkrat predvideval re
formo obeh vej parlamenta ter parla
mentarnih pravilnikov in spremembo 
volilnega zakona za upravne volitve.

• Kongres CISL
Dobršen del razprave v teh štirih 

kongresnih dneh v rimski palači EUR 
se je vrtel okrog problema odstopa z 
vodilnih mest dveh najvidnejših pred
stavnikov sindikata CISL, to je Cree 
in Colomba. Glavni tajnik Marini pa v 
svoji včerajšnji repliki ni posvetil 
temu aspektu posebne važnosti. Crei 
in Colombu se je sicer prisrčno zahva
lil za dragoceno delo, ki sta ga opravi
la v vseh teh letih za sindikalno orga
nizacijo, ni pa se spustil na teren not
ranje polemike glede vodstvene struk
ture. Vsa njegova pozornost je bila us
merjena v prihodnje sindikalne boje 
organizacije, začenši z bojem za dav
čno pravičnost. Na tem področju, je 
poudaril Marini, ne bomo popustili 
nobeni vladi, niti Andreottijevi. Glav
ni tajnik, ki bo vsekakor potrjen na to 
mesto, se je obrnil tudi na Confindus- 
trio ter nekako opozoril predstavnike 
industrije, da se bo njegov sindikat 
boril z vsemi močni, da bi bili delavci 
seznanjeni z izbirami industrijskih 
podjetij. Glavni tajnik je nadalje pri
stal na predlog glavnega tajnika sindi
kata CGIL Trentina o prirajanju enot
nih sindikalnih seminarjev, z drugim

predstavnikom CGIL Ottavianom Del 
Turcom pa je polemiziral v zvezi z 
njegovimi izjavami o volilni reformi.

Z velikim zanimanjem in radoved
nostjo je kongres čakal na poseg Giu- 
lia Andreottija. Marsikdo je pričako
val, da bo zadolženi predsednik ne- 
znanil kakšno bistveno novost v zvezi 
z napori za premostitev politične krize 
in sestavo nove vlade. Vendar se je 
Andreotti temu diplomatsko izognil. 
To bi bilo ustavno nekorektno, je v 
uvodu svojega posega poudaril ter 
spregovoril izključno v svojstvu zuna
njega ministra, čeprav so njegove izja
ve izzvenele kot nekakšen predujem 
nekaterih njegovih programskih smer
nic ter kot očiten poskus, da bi si pri
dobil naklonjenost sindikalnega giba
nja. Tako je na dolgo in široko govoril 
o vlogi in pomenu sindikatov v Italiji 
in v svetu ter o nekaterih aspektih 
mednarodne politike, zlasti o tistih, ki 
so izšli s pariškega vrha. Po Andreotti- 
jevem mnenju odigravajo sindikati na- 
precenljivo vlogo pri uveljavljanju 
ideje svobode vsepovsod, kjer je svo
boda še nedoseženi cilj ali pa vredno
ta v nevarnosti. Ta vloga se je pokaza
la na primer v Južni Afriki, v drugač
nih aspektih pa tudi na Poljskem. V 
Italiji pa se je ta dragocena vloga sin
dikata pokazala zlasti v povojni fazi 
obnove države, pa tudi v drugi polovi
ci sedemdesetih let, ko je država vzdr
žala pod udarci terorizma prav zaradi 
velike kompaktnosti med političnimi

in sindikalnimi silami. Te vloge se 
morajo zavedati vsi, je poudaril An
dreotti, predvsem pa tisti, ki morda 
želijo, da bi prišlo do razkola in ošibit- 
ve sindikata v Italiji.

Dobršen del svojega govora je An
dreotti posvetil odnosom med evrop
sko integracijo in sindikalnim giba
njem. O Evropi namreč veliko govori
mo, a zanjo premalo delamo, je dejal 
zunanji minister in pripomnil, da bo 
leto 1992 lahko izpadlo kot neka ab
straktna številka, namesto da bi posta
lo konkretna obveza. Zato pa se mora 
okrog te bodoče letnice strniti čim šir
ša politična, sindikalna in človeška 
pozornost. Pri obravnavanju strateških 
izbir pri gradnji evropske skupnosti je 
zunanji minister med drugim poudaril 
tudi misel, ki izveni zelo napredno: če 
v fazi gradnje EGS ne bodo postali 
bogatejši sloji nekoliko manj bogati in 
revnejši sloji nekoliko manj revni, po
meni, da je naš načrt v celoti propa
del.

Dokaj zanimiv je bil tudi poseg mi
nistra za delo Formice, ki je razglab
ljal o razlogih politične krize v Italiji 
ter o potrebi boljšega dialoga med 
vladnimi in sindikanimi silami. Naj
bolj zanimiva pa je bila njegova izja
va, da bo znameniti vladni odlok o 
zdravstvenih ticketih skoraj gotovo 
bistveno spremenjem ali celo odprav
ljen.

D. K.

Eksplozija tovarne 
bengalskih ognjev:

2 mrtva in 3 ranjeni
NEAPELJ — Dve osebi sta izgubili 

življenje, tri pa so bile težje ranjeni 
v eksploziji obrata za proizvodnjo 
bengalskih ognjev v kraju San Vito 
pri Ercolanu. V »tovarni«, ki so jo 
sestavljale štiri barake, je bilo v tre
nutku eksplozije šest delavcev in 
hišnikova žena, ki je med žrtvami.

Točni vzroki eksplozije niso še 
znani, eksplozivni val pa je bil tako 
močan, da je povzročil pravo razde
janje in uničil tudi več v neposred- 
nji bližini parkiranih avtomobilov. 
Prve agencijske vesti so namreč na
vajale kar štiri mrtve. Do pomote je 
prišlo, ker je eksplozija dobesedno 
razmesarila trupli obeh žrtev.

Tovarno so odprli pred letom dni 
in se je nahajala na osamljenem kra
ju proč od stanovanjskih hiš. Trenut
no so pripravljali ognjemete za 
praznike vaških zavetnikov v raznih 
krajih neapeljskega območja.

Ranjence so takoj odpeljali v bol
nišnico Maresca v Torre del Greco, 
kjer pa so zadržali samo enega, osta
la dva pa takoj premestili v bolniš
nico Cardarelli v Neapelj, ker je 
njuno stanje zaradi obširnih opeklin 
po vsem telesu kritično.

Večja dinamika vzbuja upanje 
v uspeh razorožitvemh pobud

Na razorožitvenih pogajanjih je opazna večja 
pripravljenost za dogovore. Gorbačov je vseka
kor iniciativ ne j ši (domala vsak teden pride na 
dan s kakim novim predlogom), bolj stvarni pa 
so pričeli biti tudi Američani. Razpoloženje je 
potemtakem ugodno, dasiravno je še zmeraj toč
na ocena, da zlasti razorožitvena pogajanja za
ostajajo za »političnim« detantom med velesila
ma.

Na Dunaju se je končal drugi krog medblo- 
kovskih pogajanj o konvencionalni razorožitvi 
(ta pogajanja sicer sodijo v problematiko evrop
ske varnosti), v Ženevi pa bodo prejkoslej pri
hodnji teden sklenili pogajanja o omejevanju 
podzemskih jedrskih poskusov. Pri opazovalcih 
na enih in drugih pogovorih je prozoren optimi
zem.

V avstrijskem glavnem mestu je bilo še kako 
pomembno, da so Sovjeti privolili v predlog o 
štirih razoroževalnih oziroma pogajalskih pod
ročjih v Evropi (takšni Evropi, ki bi se raztezala 
od Atlantika do Urala, kakor so vseskozi pripo
ročali zahodni dejavniki). Zahodni nredstavniki 
pa bodo najbrže kmalu pristali na sovjetski 
predlog, naj bi pri zmanjševanju števila tankov, 
oklepnih vozil in topov na Vzhodu, vzeli v po

štev tudi potrebo po hkratnem zmanjševanju le
tal, helikopterjev in drugih hitrih transporterjev 
na Zahodu.

Pogajanja bodo nadaljevali sredi septembra. 
Problemov je še dosti, očitno pa je, da imajo 
delegacije tiho priporočilo, naj pač pohitijo. Na 
dunajskih pogovorih se bodo morali pri določe
nih vrstah konvencionalnega orožja dogovoriti, 
ali bi šlo samo za omejevanje, ali pa kar za 
uničenje. Sovjeti, kakor je dano vedeti, terjajo 
med drugim, naj bi v Zahodni Evropi uničili tudi 
vse orožje, ki bi bilo, denimo v Zahodni Nemčiji, 
uskladiščeno za potrebe ameriške vojske; Ame
ričani pa s svoje strani bržčas trdijo, da bi kon
vencionalno razoroževanje moralo obsegati ne 
le Američane in Sovjete, pač pa tudi vojske dru
gih držav, ki so v Evropi.

Izjemno pomembno pa je stopnjevanje razpo
loženja za pričetek pogovorov tudi o jedrskih 
raketah kratkega dosega (do 500 km). O takšni 
večji pripravljenosti pa poročajo tudi iz Ženeve; 
istočasnost je seveda vredna poudarka. V Žene
vi se pogovarjajo o tem, kako zanesljivo prever
jati podzemske jedrske poskuse predvsem s sta
lišča, da je takorekoč kontrolni problem zmeraj 
težji glede na vse bolj dovršeno kamufliranje 
poskusov. Vprašanje je visoke strokovne in 
znanstvene narave.

Znano je sicer, da sta velesili prenehali s 
poskusi v atmosferi (gre za vojaške poskuse, ka
kor tudi za poskuse tako rekoč v miroljubne na
mene), v zvezi s podzemskimi pa se tudi držita 
dogovora izpred 15 let, da eksplozije ne bi sme
le preseči 150 kiloton. Odnos do sprejetih dogo
vorov je potemtakem pošten. Gre pa seveda za

»potrditev« te poštenosti. Toda tudi pri teh po
skusih Sovjetska zveza predlaga popolno zaus
tavitev.

Američani se še zmeraj ne morejo znebiti do
ločenega strahu pred sovjetskimi predlogi, ki si 
sicer slede skokovito. Tako v zvezi s predlogom 
za popolno Zaustavitev poskusov trdijo, da v to 
ne bodo mogli privoliti vse dotlej, dokler ne 
bodo Sovjeti opustili tako imenovane taktike 
»odvračanja« (se pravi konfrontacije), ki pa jo 
Sovjeti zanikajo.

V glavnem pa se razorožitveno področje jas
ni. Problemov seveda ne bodo rešili čez noč, pa 
tudi de v celoti, saj so tako rekoč interesi, pa 
tudi vloženi napori velesil preveliki. Popuščanje 
in večja doza pripravljenosti pa sta vsekakor 
zaznavna. Gorbačov je v zadnjih urah prišel na 
dan še s predlogom, naj bi jedrsko orožje pre
prosto odstranili na primer iz podmornic.

Dinamika predlogov (in protipredlogov) je 
kar se da intenzivna. To pa ni slabo znamenje, 
presojajo komentatorji. Razgibanost kaže na od
nos, ki ni več a priori odklonilen, kakor je bilo 
svojčas, in počasen. Detant si tudi v razoroževa- 
nju utira pot.

MIRO KOCJAN
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V nedeljo je bil v Ljesi 16. »Senjam beneške pesmi«

»Naša piesem je tista ograja 
ki nas more ohranit«

LJESA — V nedeljo se je s finalnim večerom 
zaključil "Senjam beneške pesmi", ki ga že še
stnajst let zapored organizira Kulturno društvo 
Rečan. Zaključne prireditve, predtekmovanje je 
bilo že v petek in soboto, na kateri so zapeli 10 
najboljših izmed štirinajstih pesmi, se je udele
žilo veliko število mladih in tudi starejših poslu
šalcev iz Nadiških dolin; iz Rezije so prišli tudi 
otroci, ki tam letujejo v okviru "Mlade brijeze". 
Na začetku je vse skupaj pozdravil videmski po
možni škof Pietro Brollo, med poslušalci pa je bil 
tudi senator Stojan Spetič.

Na letošnji natečaj senjama se je prijavilo 
kakih 20 avtorjev, ki so napisali in uglasbili 14 
pesmi, in jih je, po večini ob spremljavi ansam
bla SSS ali bolj po domače Checcovega ansam
bla, pelo skoraj 30 pevcev. Pa niso bili samo iz 
Nadiških dolin; iz Tipane so prišli Cinzia, Silva
na in Lucio, iz Rezije pa nepogrešljivi Rino Chi- 
nese. Peli so seveda predvsem o ljubezni kot se 
za mlade spodobi, o svetu, ki jih obdaja, o ekolo
giji, kot dokaz, da je tudi v doline pod Matajur
jem pripihal veter svetovnih skrbi. Veselo pa so 
zapeli tudi o Benečiji. Med izvajanjem finalnih 
pesmi so nekajkrat nastopili člani Beneškega 
gledališča, program pa so napovedovali Mar- 
gherita Trusgnach, Ezio Gosgnach, Francesco 
Clodič in Marko Souch.

Ko je izzvenela zadnja, deseta pesem, so po
slušalci glasovali, svojo sodbo pa je tehtala tudi 
strokovna žirija. Za prijetno čakanje na razglasi
tev rezultatov pa je nastopil tudi gost, mladi vir
tuoz na harmoniko, doma od Ferlugov na Tržaš
kem, David Danieli.

Občinstvo je odločilo tako, kot je bilo priča
kovati že po burnem aplavzu med izvajanjem: za 
najboljšo skladbo je razglasilo "Vesela Beneči

ja", zanjo sta besede in glasbo napisala Lucia 
Dugaro in Graziano Rubin, zapeli pa sta jo Fran- 
cesca in Elena, pa še drugi iz Checcovega an
sambla so pritegnili zraven. Zmagovita pesem je 
taka, ki je šla v ušesa in bo zanesljivo obstala, 
saj je vesela in govori o Benečiji. Drugouvrščena 
je ljubezenska "Ljubezen brez konca", ki jo je 
zapela Sabina, tekst in glasbo je napisal Lucia- 
no Feletig, tretja nagrada pa je odšla v Rezijo za 
pesem "Lipama" Rina Chineseja. Strokovna žiri
ja pa je odločila, da je po glasbeni plati najbolj
ša "Za iti napri", ki jo je na besedilo Alda Klodi- 
ča uglasbil Davide Klodič. Za najboljši tekst pa 
so izbrali besedilo pesmi "Viermi" Checca, ki je 
na svoj tekst napisal tudi glasbo.

Šestnajsti senjam je imel letos, ne da bi o 
tem posebej govorili, še poseben prizvok pre
pričljivega odgovora beneške kulture in Beneča
nov tistim, ki z mazanjem dvojezičnih tabel in s 
prijavljanjem sodnikom slovenstvu vernih Če
dermacev, poskušajo zaman ujeseniti beneško 
pomlad. Bil je lep kulturni doživljaj, udejanjenje 
tistega, kar je društvo Rečan zapisalo v uvod po
sebne knjižice besedil vseh štirinajstih pesmi. 
Zapisali so:

»Za nas, ki živimo pod pritiskom kulture več
jega naroda v naši deželi, ki smo nevarno podlo
ženi asimilaciji, ki nas tlače od usieh kraji, pie
sem, naša piesem, je tista ograja, ki nas more 
ohranit, ki nam pomaga rešit in razvit našo slo- 
viensko kulturo.«

Prireditelji so že izdali kaseto z vsemi štiri
najstimi pesmimi, tako da bodo najnovejše glas
bene žetve v Benečiji lahko deležni tudi tisti, ki 
ta konec tedna niso prišli v Ljeso, pa jim je pri 
srcu Benečija in njihova pesem.

IGOR GRUDEN

Msgr. Brollo: Slovencem 
priznati pravico do jezika
ŠPETER — Furlanska cerkev se je 

jasno opredelila v tako imenovani 
»etnični vojni« in se postavila na 
stran duhovnikov Nadiških dolin. 
Obenem se je postavila v bran pra
vic prebivalstva slovenskega izvora.

To je storila s »popravno« mašo, ki 
jo je v nedeljo daroval videmski po
možni škof msgr. Pietro Brollo v cer
kvi sv. Štoblanka v občini Dreka, 
kjer je še do nedavnega maševal 
Mario Lavrenčič. V to cerkev so ne
znanci vdrli konec prejšnjega mese

ca: požgali so zakristijo, odnesli ne
kaj dragocenih predmetov in cerkev 
oskrunili.

Msgr. Brollo je v homiliji pozval k 
»mirnemu sožitju med prebival
stvom različnih etnij« in ob tem pri
pomnil, da je treba priznati »prebi
valstvu slovenskega izvora pravico, 
da se izraža v slovenskem jeziku in 
da brani svoje ljudske tradicije.« Po
leg prebivalstva so se maše udeležili 
tudi vsi duhovniki iz raznih vasi Na
diških dolin.

Zakona o manjšinah v vladni program!
VIDEM Zakona o zaščiti jezikovnih manjšin in o globalni zaščiti sloven

ske narodnostne skupnosti v Italiji sta v paketu zahtev, ki ga je komunistična 
delegacija, ki so jo sestavljali poslanec Zangheri, senator Pecchioli in generalni 
tajnik KPI Achille Occhetto, predložila mandatarju za sestavo nove vlade An
dreottiju.

To je potrdil Zangheri komunistični poslanki Silvani Facchin Schiavi. Sled
nja je ob tej priložnosti opozorila, da je bilo vprašanje manjšin eden od argu
mentov, katerim je Andreotti posvetil največjo pozornost med volilno kampanjo 
v severovzhodnem okrožju. Zaradi tega vlada sedaj veliko pričakovanje, dodaja 
Facchin Schiavi, za spoštovanje sprejetih obvez in za vključitev obeh zakonskih 
osnutkov v vladni program in da bi Andreotti zagotovil hitro odobritev obeh.

Delegacija SZDL gost deželne PSI
TRST Jutri ob 17. uri bo v Trstu 

na sedežu socialistične skupine v de
želnem svetu srečanje med delegacija
ma PSI iz Furlanije-Julijske krajine in 
Socialistične zveze delovnega ljudstva 
Slovenije.

Italijansko delegacijo bodo sestav
ljali deželni tajnik Piero Zanfagnini, 
član strankinega vsedržavnega tajniš
tva poslanec Gabriele Renzulli, pod
predsednik deželnega odbora Gian-

franco Carbone, pokrajinski tajnik iz 
Trsta Alessandro Perelli, Laura Ber- 
gnac in Bogo Samsa za slovensko soci
alistično komponento.

Delegacijo SZDL bo vodil predsed
nik Smole.

Na pogovorih med delegacijama, ki 
so že periodični, bo govor o političnih 
in ekonomskih temah ter o vprašanjih, 
ki so vezana na etnična in kulturna 
vprašanja.

V Portorožu 
kmalu 

namestitev 
avtomata 

za menjavo 
deviz

KOPER — Splošna banka Ko
per je prva v Jugoslaviji nabavi
la "avtomat" za menjavo deviz. 
Pri firmi Datacol iz Verone so si 
uspeli zagotoviti enega od pet
desetih tako imenovanih "cam- 
biomatov" najnovejše generaci
je, ki imajo sposobnost menjave 
48 bankovcev različnih vrednos
ti kar šestnajstih tujih valut. 
Napravo bodo v teh dneh monti
rali ob vhodu portoroške ban
čne poslovalnice.

Z avtomatskim menjalcem 
bodo v našem največjem turis
tičnem središču omogočili urad
no "ulično" menjavo deviz tudi 
v večernih in nočnih urah, ko so 
Menjalnice in bančne posloval
nice zaprte. S to napravo bi lah- 
"° tudi ob uradnih urah razred
čili vrste pred menjalniškimi in 
bančniškimi okenci. Naprava, ki 
jo bodo postavili ob vhodu por
toroške bančne poslovalnice, pa 
bo verjetno tudi nekakšen "po
skusni zajec", ali bi veljalo 
podobne naprave postaviti tudi 
°b agencijskih in bančnih poslo
valnicah ob mejnih prehodih, 
kjer prihaja do največjih zaplet- 
ljajev in gneče pri menjavi de
viz.
. Kot je povedal Darjo Radišič 
J* koprske splošne banke, je 
cambiomat" sestavljen iz naj

sodobnejše elektronske optične 
*u računalniške opreme, vendar 
Ujegova zapletena notranjost 
omogoča povsem preprosto ro- 

ovanje za vsakega porabnika, 
anje bo pomemben le sprednji 

vel; na katerem bo ekran s teko- 
° tečajno listo, seznam šestnaj- 
th tujih valut in vrednost Ban
ovcev, ki se jih bo dalo zame

šati, odprtina, skozi katero 
odo potisnili tuje bankovce in 
uprtina, skozi katero bodo sku- 

{■al s potrdilom dobili dinarsko 
Protivrednost. Avtomatski me- 
ujatec bo izbiral najboljšo vari- 
d.to' tako da bo izdajal najmanj 
*. farskih bankovcev, menjavo 
Jth valut pa bo zaokroževal na 

® ^inarjev. Eno "polnjenje" 
o vfftatskega menjalca bo orno- 
",‘1° menjavo tujih valut v 
; et*u°sti 140 milijonov dinar- 

v, če bodo uvedeni bankovci z 
tsio vrednostjo, pa se bodo nje- 

gove "menjalniške zmogljivos- 
avtomatično lahko povečale.

IZTOK UMER

Po srečanju vodstva RTV L J s predstavniki Publitalia 80

Nezadovoljstvo delavcev TV KP
KOPER — Nezadovoljstvo delav

cev koprske televizije in reakcija, ki 
se je izrazila z vzdržanjem nastopa
nja pred kamero, sta bila povsem 
utemeljena. Tako je poudaril včeraj
šnji zbor delavcev koprske televizi
je, potem ko je poslušal poročilo o 
četrtkovem srečanju s predstavniki 
italijanskega partnerja Publitalia 80. 
Zbor delavcev je tudi izrazil zaskr
bljenost za prihodnost postaje.

V vzdušju, ki je bilo precej različ
no od tistega, ki je prevladovalo 
prejšnji teden, ko je prihajala bolj 
do izraza borbenost, je zbor vzel na 
znanje, da italijanski partner ni pre
kinil pogodbe, da pa namerava po
staviti sodelovanje na povsem dru
gačne temelje, ki finančno ne bodo 
tako spodbudni kot doslej. Dejstvo, 
da je bil na predlog vodstva RTV 
Ljubljana na nedavni skupščini EBU 
Koper črtan iz seznama postaj, ki 
lahko prenašajo evrovizijske špor
tne dogodke, je zmanjšalo interes 
italijanskega partnerja za TV Koper- 
Capodistria. In po besedah names
tnika direktorja koprske TV Silvana 
Saua je bil rezultat četrtkovih pogo
vorov v Milanu še dober. Več ne bi 
mogli doseči, kvečjemu manj.

Na osnovi poročila in razprave je 
zbor koprskih delavcev sprejel 
sklep, s katerim poudarja, da se 
mora v okviru redefinicije pogodbe 
z italijanskim partnerjem TV Koper- 
Capodistria uveljaviti kot samosto
jen nosilec v tem odnosu. V ta na
men bo treba tudi tako ukreniti vse 
potrebno, da se čimprej preseže 
krizno stanje. Zbor je zato pooblastil

vodstvo postaje, da takoj oblikuje 
predloge za učinkovito uresničeva
nje sklepa, obenem pa zahteval, naj 
se zajamči nemoteno uresničevanje 
vseh že pripravljenih naložbenih na
črtov. Breme za to pa naj gre na ra
mena tistega, je bilo večkrat pou
darjeno, ki je odgovoren za dejstvo, 
da se je TV Koper-Capodistria znaš
la v težkem položaju.

Namig na vodstvo RTV Ljubljana 
je bil dokaj prozoren. Kot je bila 
tudi jasna kritika zaradi poteze, ki 
je povzročila precejšnje težave ko-

KPI o težavah 
deželne večine
VIDEM — Deželna svetovalska 

skupina KPI prireja danes v Vid
mu politično manifestacijo, na ka
teri bodo komunisti spet postavili 
v ospredje imobilizem deželne 
vlade in politične težave, s kateri
mi se sooča deželna večinska koa
licija. Po komunističnem načelni
ku v deželnem svetu Paolu Pado- 
vanu bodo govorili Giorgio Ca- 
vallo (Proletarska demokracija), 
Federico Rossi in Andrea Weh- 
renfennig (Zelena lista) ter sveto
valec zelenih Renato Vivian. Ma
nifestacija bo ob 18. uri v konfe
renčni dvorani Aiace.

prski postaji (njena shema »šport in 
informacije« je po poldrugem letu 
zašla v krizo) precej problemov pa 
tudi tistim podjetjem v zamejstvu, ki 
so sodelovala s koprsko TV in s Pub- 
litalio 80. Sklep RTV Ljubljana, da 
se črta Koper iz seznama postaj, ki 
lahko prenašajo evrovizijske špor
tne dogodke, je po eni strani odprl 
nove perspektive tekmecu, postaji 
Telemontecarlo, po drugi pa zavrl 
načrte, da bi se koprska postaja 
spremenila v močno postajo, ki bi ob 
večji gledanosti, boljši tehnični 
opremljenosti in finančni trdnosti 
lahko postala veliko pomembnejši 
dejavnik na področju informiranja 
tako italijanskega kot slovenskega 
trga.

Na zboru je bilo tudi večkrat po
novljeno vprašanje, zakaj je bilo to 
storjeno in kaj je v ozadju. Na prej
šnjem zboru je vodstvo RTV Ljublja
na dalo vrsto pojasnil, ki pa se vče
raj, tudi v luči četrtkovega srečanja 
z italijanskim partnerjem, udeležen
cem zbora niso zdela več tako pre
pričljiva kot prejšnji torek. Drugih 
odgovorov včeraj ni bilo. In tudi 
očitek enega od diskutantov, da 
RTV Ljubljana krni možnosti Kopra, 
medtem pa naj bi razmišljala za ne
posreden nastop na italijanskem tr
žišču s prevzemom postaje Odeon 
(ene od najbolj pasivnih italijanskih 
televizijskih mrež) skupno z nekimi 
avstrijskimi partnerji, ni dobil jas
nega odgovora, predvsem pa ne jas
nega demantija.

VOJMIR TAVČAR

Delničarsko 
podjetje 

za jadransko 
magistralo

ZAGREB — Po petmesečnih 
pripravah so v nedeljo v Zagre
bu podpisali sporazum o ustano
vitvi družbenega delničarskega 
podjetja Jadranska avtocesta in 
bančnega konzorcija. Podpis je 
spodbudil koordinacijski odbor 
za spodbujanje in spremljanje 
priprav za gradnjo jadranske av
toceste, ki so ga ustanovili v za
četku leta, vodi pa ga Ante Mar
kovič.

Markovič je dejal, da bo zaradi 
dolžnosti, ki jih ima kot predsed
nik ZIS, prepustil vodenje komu 
drugemu.

Direktor novega podjetja je 
Ante Skataretiko, sedež podjetja 
pa bo republiški SIS za ceste. V 
razmeroma kratkem roku so kon
čali študijo o gospodarski upra
vičenosti dveh tretjin dolžine 
ceste in na temelju ugotovitve se 
bodo že lahko začeli pogajati s 
tujimi vlagatelji. Gre za odseke 
od Reke do Novega Vinodolske- 
ga, od Maslenice preko Zadra, 
Šibenika in Splita do Blata na 
Cetini, in od Neuma preko Dub
rovnika do Črnogorskega pri
morja. Študijo o upravičenosti 
preostalega dela ceste bodo 
opravili do konca leta.

Gliserski dvotrupec - najsodobnejši v Sredozemlju

PIRAN Prince of Vegice; gliser-, 
ski dvotrupec (katamaran), kvse je pri
vezal v petek zvečer ob pomol piran
skega pristanišča, je najnovejša Kom
pasova potniška ladja. Še to poletje bo 
katamaran nadomestil tri stare gliser

je, ki jih je Kompas prodal, saj je v 
njem prostora za 303 potnike in 11 čla
nov posadke le malo manj torej, kot 
so jih sprejeli stari trije gliserji.

Prince of Venice je gotovo najso
dobnejša potniška ladja te vrste v Sre

dozemlju in ena najsodobnejših na 
svetu, saj so doslej v avstralski ladje
delnici NQEA Australia v Cairnsu iz
delali šele 4 take potniške katamara
ne. Njegova cena je 4,8 milijona av
stralskih dolarjev. Janez Pergar, direk
tor Kompasovega tozda Turizem, nam 
je povedal, »da želi Kompas nekoliko 
posodobiti svojo belo floto, saj potuje 
iz Istre na italijansko obalo predvsem 
v Benetke 120.000 turistov. Pri Kompa
su pa menimo, da bi z ustrezno ponud
bo lahko tukajšnji prevozniki prepe
ljali vsaj 200.000 turistov v sezoni. Izlet 
iz Istre do Benetk je eden najlepših na 
svetu, saj turist v dobrih dveh urah 
pride naravnost na Markov trg in si 
lahko v enem dnevu na najbolj udo
ben način ogleda mesto gondol.«

Prince of Venice so avstralski po
morci skupaj s Kompasovimi in delav
ci Splošne plovbe Piran v 38 dneh 
prepeljali iz Avstralije, na poti pa so 
se večkrat ustavili v Indoneziji, Male
ziji, na Maldivih in Sejšelih ter ladjo 
reklamno razkazovali. Glede na to, da 
je dobro prestala monsunsko obdobje 
na Indijskem oceanu ob tudi 5 metrov 
visokih valovih, se zdi, da je primerno

krščena in z valovčki v Jadranskem 
morju ne bi smela imeti težav.

Kompasov navtični inšpektor kapi
tan Pero Matkovič je povedal, da je z 
ladjo izredno lahko manevrirati, laže 
kot voziti osebni avto, da lahko dose
že hitrost 33 vozlov in da se pri taki 
hitrosti lahko v 35 sekundah popolno
ma ustavi, če je to potrebno, seveda. 
Ladja je dolga skoraj 40 metrov, široka 
16 in ima 1,6 metra greza (to ji omogo
ča, da bo pristajala tudi v drugih se
vernoitalijanskih turističnih krajih ob 
Jadranskem morju). Poganjata jo dva 
motorja s po 1435 KW, seveda gre za 
pogon z vodnim curkom. Ponaša se 
tudi z najsodobnejšo navtično opremo, 
najpomembneje pa je, da omogoča 
udobno plovbo na razburkanem morju 
zaradi posebno dolgih kljunov. Na 
ladji je večji bar, duty-free trgovina, 
tv-sprejemniki, na njej bodo (skupaj s 
portoroško Igralnico) namestili tudi 
nekaj igralnih avtomatov. Prince of 
Venice bo vozil turiste predvsem iz 
Poreča, delavci beneškega podjetja 
Kompas Italia pa računajo, da jo bodo 
lahko s pridom izkoristili tudi za pre
voze turistov z italijanske obale na ju
goslovansko.
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V ponedeljek zadnja občinska seja

V Miljah pričakujejo 
vladnega komisarja

Ob 85-letnici domačega godbenega društva

Na Proseku velik praznik godbene 
dejavnosti in navezanosti nanjo

Miljski občinski svet se bo prihod
nji ponedeljek, 24. julija, samorazpus- 
til in tako odprl pot izredni komisar
ski upravi in torej predčasnim volit
vam, ki bodo na sporedu v drugi polo
vici oktobra ali prve dni novembra. 
Občinska skupščina bo na zadnji seji 
v tej mandatni dobi ratificirala odstop 
vseh svetovalcev, prefekt De Felice pa 
bo že naslednji dan imenoval vladne
ga komisarja, ki bo vodil Občino do 
volitev oziroma do izvolitve novega 
župana in novega odbora.

Odstop občinskih svetovalcev bo 
naredil konec zelo razburkanemu up
ravnemu in političnemu obdobju, ki je 
dejansko označevalo ves mandat ob
činskega sveta od volitev leta 1985 do 
danes. Kratki oživitvi političnega za
vezništva med Listo Frausin in socia
listi je sledila skoraj štiriletna uprava 
enobarvnega odbora Liste Frausin, ki 
je užival podporo polovice občinskega 
sveta in se od časa do časa naslanjal 
na konsenz drugih političnih sil, po
sebno demokristjanov in neodvisnega, 
bivšega listarja Marchia, ki so se ne
kajkrat vzdržali pri odločilnem prora
čunskem glasovanju. Občino je vodil 
župan, neodvisni levičar katoliškega 
izvora Mutton, v odboru pa je bil ves 
čas tudi slovenski predstavnik Jurij 
Vodopivec, ki je trenutno odbornik za 
urbanistiko. Pred nekaj meseci so ob
činske sekcije KPI, KD, PRI in PSDI 
podpisale sporazum za izvolitev ve
činskega odbora, ki bi vodil Občino 
do leta 1990, to se pravi do naravnega

izteka mandatne dobe občinskega 
sveta. Sporazum pa je ostal mrtva črka 
na papirju zaradi političnega veta po
krajinskega vodstva KD, ki si ni upalo 
prižgati zelene luči za neposredno za
vezništvo s komunisti.

Volilna kampanja se bo formalno 
pričela komaj avgusta, v bistvu pa je v 
teku že nekaj mesecev. Posebno ostri 
so politični odnosi med socialisti in 
komunisti. Craxijeva stranka obtožuje 
KPI, da je zelo slabo upravljala Obči
no in trmasto vztrajala - pri enobar
vnem odboru, medtem ko bi morali 
občinski svet razpustiti že pred časom. 
Komunisti pa očitajo PSI, da je ves čas 
razdiralno vplivala na delo občinske 
uprave in dejansko bojkotirala odbor, 
ki pa je kljub težavam vseeno do kon
ca naredil svojo dolžnost. Volilna 
kampanja se kot vidimo obeta živahna 
in tudi zelo polemična.

Lista Frausin je medtem včeraj de
mantirala govorice in novinarske vesti 
o vsakršnem volilnem sodelovanju z 
radikalci, posebno z njihovim vodite
ljem Pannello. »Lista Frausin sploh še 
ni začela razmišljati o kandidaturah, 
gotovo pa ne bo odprla vrat radikal
cem. Kandidature drugih strank pa 
niso naša stvar,« nam je povedal pred
stavnik Liste Frausin Vallon, ki je vse
kakor podčrtal, da bodo komunisti po
stavili v ospredje volilne kampanje in 
tudi povolilnih pogajanj konkretne 
upravne programe in ne politične for
mule. Marsikaj bo pač odvisno od vo
lilnih rezultatov.

Tridnevne slovesnosti, s katerimi je 
godbeno društvo Prosek proslavilo 85- 
letnico svoje ustanovitve, so se po 
petkovem jubilejnem koncertu nada
ljevale v soboto s celovečernim kon
certom gasilskega godbenega društva 
iz Kapel pri Brežicah, v nedeljo pa so 
se zaključile s sprevodom petih godb 
po vaških ulicah.

Že pred napovedano uro je bil v ne
deljo popoldne na Proseku pravi vr
vež godbenikov, ki so se zbrali pred 
sedežem godbenega društva Prosek 
(Soščeva hiša). Od tu so ob spremstvu 
številnih narodnih noš poleg jubilan
tov odkorakale do prireditvenega pro
stora na Balancu ob zvokih priložnos
tnih koračnic tudi godbe iz Ricmanj

Družba Sincrotrone Trieste je 
občutno povišala svojo glavnico

Posvetovalni odbor sinhrotronskega svetlobnega pospeševalnika Elettra je 
na svojem zadnjem sestanku preveril napredovanje del za svetlobni stroj in se še 
posebej ustavil pri oceni dela, ki so ga opravile posamezne delovne skupine.

Kot znano, sestavljajo posvetovalni odbor številni znanstveniki z vseh kon
cev sveta in izvedenci s področja sinhrotronske svetlobe. Poleg predsednika 
odbora prof. Tazzarija, ki je odgovoren za oddelek pospeševalnikov pri INFN v 
Frascatiju, naj omenimo še poddirektorja projekta za sinhrotron v ameriškem 
Berkeleyu prof. Jacksona, direktorja laboratorija SSRL v Stanfordu (ZDA) prof. 
VViedemanna, direktorja ženevskega centra LEP prof. Hubnerja, poddirektorja 
sinhrotronskega laboratorija v angleškem Daresburyju prof. Thompsona in odgo
vornega pri pariškem laboratoriju LURE prof. Sommerja.

V preteklih dneh pa je bila izredna skupščina delniške družbe Sincrotrone 
Trieste, na kateri so delničarji (Center za znanstvene in tehnološke raziskave, 
deželna finančna družba Friulia in družba SPI iz skupine IRI) soglasno odobrili 
predlog o povečanju družbene glavnice s 17 milijard in 550 milijonov lir na 35 
milijard in 550 milijonov lir.

Objavili so imena članov živije 
za glasbeno nagrado »Mesta Trst«

Znana so imena, ki bodo sestavljala mednarodno žirijo šestintridesete glas
bene nagrade »Mesto Trst« in mednarodnega natečaja za simfonične kompozici
je. To so Francis B. Corcoran (Irska), Luis De Pablo (Španija), Stanko Horvat 
(Jugoslavija), Andras Szollosy (Madžarska), Luciano Chailly (Italija) in Riccardo 
Malpiero (Italija).

Člani žirije se bodo zbrali v Trstu 11. septembra, izvolili svojega predsedni
ka in začeli s pregledom prijavljenih del. Letos je natečaj namenjen dvojnemu 
koncertu za solista instrumentalista in orkester. Jasno je, da mora biti skladba še 
neobjavljena. Zmagovalec natečaja bo prejel denarno nagrado (5 milijonov), nje
govo delo pa bodo izvedli tudi v okviru simfonične sezone opernega gledališča 
Verdi. Drugouvrščenemu in tretjeuvrščenemu bosta šli denarni nagradi v znesku 
2.500.000 oziroma 1.500.000 lir. Žirija bo povrhu podelila tudi posebno nagrado 
Alpe-Jadran skladatelju, ki ga bo izbrala iz vrst natečajnikov iz dežel istoimen
ske delovne skupnosti.

Vsa dela morajo dospeti v tajništvo glasbene nagrade »Mesto Trst« (Trg 
Unita 4) do 31. avgusta tega leta.

in Nabrežine, godba Viktor Parma iz 
Trebč in Kras iz Doberdoba. Številno 
občinstvo, ki je ob cesti sledilo spre
vodu godbenikov in jih nagradilo s 
toplim aplavzom, se je nato podalo 
na prireditveni prostor, kjer so godbe 
pod vodstvom Slavka Lukše skupaj 
zaigrale prej koračnico Gorenjska in 
nato pod vodstvom Aljoše Starca še 
Koračnico svobode. Potem pa se je 
vsaka godba predstavila številnemu 
občinstvu s samostojnim programom, 
katerega je povezoval Egon Štoka: 
godba . iz Nabrežine pod vodstvom 
Stanka Misleja, godba Kras z dirigen
tom Stojanom Ritkovskijem, godba 
Viktor Parma pod taktirko Leandra 
Pegana in godba iz Ricmanj, ki jo je 
vodil Ennio Krizanovski.

Posamezne godbe je pozdravil 
predsednik domačega društva Bruno 
Verša, ki se jim je zahvalil za sodelo
vanje in jim podaril spominske plake
te. Tudi predstavniki godb so poleg 
čestitk izročili godbenemu društvu 
Prosek darilo za ta jubilej.

Slovesnost se je zaključila pozno 
zvečer ob zvokih ansambla Lojzeta 
Furlana, ki je igral tudi v soboto zve
čer. Na žalost pa je v soboto slabo 
vreme pregnalo precej ljudi. Prav za
radi tega pa je bila v nedeljo udelež
ba še toliko večja. Omeniti moramo 
tudi, da je društvo ob tej priložnosti 
izdalo bilten, ki ga je pripravil Stojan 
Klajič. Poleg programa tridnevnega 
slavja obsega publikacija tudi kratek 
pregled skozi zgodovino delovanja 
godbenega društva ha Proseku, tri ar
hivske fotografije in seznam članov 
sedanje sestave godbe ter izvirni za
pisnik ustanovitve društva dne 23. 
maja 1904. Klajič zaključuje v biltenu 
svoje misli takole: »Nenehno izpopol
njevanje doseženega glasbenega zna
nja in kvalitetno dvigovanje ravni iz
vajanja različnih skladb je smer, v 
katero vlagajo člani društva veliko 
svojih moči. Vsem mladim, ki imajo 
veselje do te zvrsti glasbe, so vrata 
godbenega društva na Proseku vedno 
odprta.« In če bo ta poziv pritegnil 
mlade, bo godbeno društvo na Prose
ku gotovo praznovalo še mnogo jubi
lejev. Tega si seveda želijo tudi vaš
čani, ki so zelo navezani na domače 
društvo, kar je prepričljivo dokazala 
tudi številna udeležba na nedeljski 
proslavi.

B. R.
Na sliki (foto Magajna) nedeljski 

sprevod domače in drugih štirih 
godb po proseških ulicah v sprem
stvu narodnih noš.

Obiskali smo poletni center v dijaškem domu in počitniško kolonijo v Dragi

V dijaškem domu je jezik zadnji problem V zeleni Dragi je vsem lepo

¥
1

Živopisane zastavice z imeni in ris
bami otrok so nas veselo pozdravile, 
ko smo stopili skozi dvoriščna vrata 
na vrt dijaškega doma S. Kosovel, kjer 
že od 26. junija poteka poletni center 
za slovenske in italijanske otroke.

Tudi na dvorišču je bilo živahno. 
Otroci so se veselo igrali, nekateri so 
malicali, drugi nabijali žogo, tretji ri
sali. Malo smo si ogledali, kaj vse so 
že narisali, s kakšnimi parolami so 
prekrili steklena okna jedilnice, po
tem pa smo se spustili v razgovor z 
vzgojiteljicami in učiteljicami, ki že 
peto leto vodijo ta poletni center s 
svojimi značilnostmi in specifiko. Raz
govor je stekel z Adriano Janežič, eno 
glavnih pobudnic tega centra, s Piero 
Cavenaghi, ki ji je poverjena pedagoš
ka plat centra in Nadjo Švaro, ki je 
letos prvič med vzgojiteljicami, a si 
želi s tem delom nadaljevati.

»Za poletni center, ki naj bi v cen
tru mesta združeval slovenske in itali
janske otroke v prijateljstvu in tova
rištvu, je dala pred leti pobudo Zveza 
žensk Italije UDI. Sedaj smo sprejele v 
svoje roke organizacijo vse vzgojitelji
ce in starši, ki tako pod siglo UDIES- 
TATE vodimo to otroško letovanje.«

Začelo se je 27. junija in v tem času 
se je v dijaškem domu zvrstilo okrog 
70 otrok. Trenutno jih je v centru

okrog 40, prihajajo pa povečini iz mes
ta, vendar jih je nekaj tudi iz okolice.

»V Dijaškem domu se vsi izredno 
dobro počutimo. Uprava doma nam 
gre močno na roko. Poslopje s svojo 
okolico je kot nalašč za prijetno biva
nje v poletnem času. In potem mora
mo še posebej pohvaliti kuharice, ki 
nam pripravljajo odlično domačo hra
no. Starši pravijo, da njihovi otroci še 
preveč jedo, tako je vse dobro.«

Od osme do devete ure zjutraj vozi
jo starši svoje otroke v center, kjer 
ostanejo do 17. ure. Vzgojiteljice si 
tako porazdelijo delo, da sta v vsaki 
izmeni po ena slovenska in ena itali
janska vzgojiteljica, tretja je enkrat 
ene, drugič druge narodnosti.

»To pri naši koncepciji gledanja na 
skupno življenje otrok obeh narodnos
ti niti ni tako važno. Prav gotovo smo 
odrasli tisti, ki smo obremenjeni z raz
nimi predsodki; otroci teh razlik ne 
čutijo. Radi pojejo slovenske in itali
janske pesmi in nič jih ne moti dru
gačna govorica.«

»Poglejte si tisti dve deklici. Preden 
sta prišli v naš center se nista niti po
znali. Sedaj sta druga na drugo tako 
navezani, da pravita, da sta sestri in 
da hočeta skupaj živeti.«

Pa so nam pokazale še dva večja 
dečka. »To sta pa naša veterana. Iztok

in Danilo jima je ime. Obiskujeta slo
venski šoli Oton Župančič in Karel Ši
rok. Žal jima je, da bosta prihodnje 
leto že tako "stara", da ne bosta mogla 
hoditi več v ta center.«

Življenje poteka seveda med igro in 
petjem. Vse, kar letos v centru delajo, 
rišejo, ali obiščejo, je na ekološko 
temo: problem onesnaženja, pomen 
sonca, vode in zraka. Tako so si že 
ogledali observatorij v Bazovici, kjer 
jih je seveda zelo zanimal tisti veliki 
daljnogled, s katerim gledajo astrono
mi sonce. Tako prijazen je bil astro
nom, ki jih je tam sprejel in jim marsi
kaj zanimivega povedal, da so se mu 
želeli tudi v pogovoru z nami zahvali
ti.

Tudi letos so imeli otroci srečanje z 
gozdnimi čuvaji. Eden izmed njih jih 
je spremljal na izletu po poti od Opčin 
do Vejne. V nedeljo so bili v Bazovici, 
šli bodo še v Miramar, prihodnje dni 
pa bodo obiskali vrstnike v poletnem 
centru v Nabrežini.

»Tako hitro tečejo dnevi in toliko 
dela nas še čaka. 28. julija se bo na
mreč poletni center zaključil. In že se
daj vabimo tudi vas, da se udeležite 
prireditve, ki jo pripravljamo za to 
priložnost. Kakšen bo program, je še 
skrivnost; lahko pa povemo, da bodo 
na programu razne igrice, skupno pet
je, lutke in še marsikaj.«

Veliko ročnih del so otroci že na
pravili, in to iz resnično skromnih ma
terialov, kot sta na primer papir ali 
moka. Vse je dobro, če je le dobra vo
lja in če je bujna fantazija.

Dva velika gumijasta bazena sta 
bila ob našem obisku prazna, ker se je 
vreme nekaj kisalo. Drugače pa sta to 
najbolj priljubljeni igrači, v katerih 
prebijejo otroci kar dober del svojega 
časa v dijaškem domu.

Celo dvojezično pesmico na temo 
centra znajo otroci zapeti. In jim je 
zelo všeč. Tudi z Adriano poteka raz
govor kar dvojezično. Ker si mislimo 
ogledati še zaključno prireditev, želi
mo tokrat vsem otrokom in vzgojitelji
cam samo še naprej prijetno bivanje.

NEVA LUKEŠ
Na sliki (foto Križmančič) sloven

ski in italijanski otroci pri skupni 
igri v poletnem centru ZŽI-UDI v di
jaškem domu Srečko Kosovel.

Pa skočimo še do slovenskih otrok v 
počitniški koloniji SLOKAD v Dragi, ki 
nepretrgano deluje že celih 24 let. Na 
koncu te lepe in mirne vasice stoji še kar 
sodobno zgrajena stavba, bivša vojašnica 
policije, ki je bila preurejena v kolonijo 
leta; 1965, po zaslugi bazoviškega župni
ka Živca, ki je posredoval, da so stavbo 
preuredili in dali v najem za otroško le
tovišče v upravi SLOKAD. Letos letuje v 
tej koloniji 53 slovenskih otrok, ki priha
jajo z območja od Štivana do Mačkolj. 
Za te otroke skrbi šest vzgojiteljic z rav
nateljico Nado Mezgec vred, tri čistilke 
in — kar je še posebej omembe vredno, 
ker sta že dolgo let v tej koloniji — Uči 
in Angela, dve pridni in skrbni kuharici, 
ki dnevno skrbita, da so mladi želodci 
siti in zadovoljni. Ob našem obisku sta 
kuharici pripravili odličen golaž s polen
to ter zelenjavo in sadje. Vsi so bili zado
voljni s kosilom, samo eden mi je rekel, 
da mu bolj ugaja polenta z mlekom kot z 
mesom. Vzgojiteljice so nam orisale, 
kako poteka življenje v tem počitniškem 
domu. Dnevni red je pač tak kot v dru
gih kolonijah, z izjemo, da gredo tukaj
šnji počitnikarji trikrat tedensko na ko
panje v Sesljan, kjer imajo rezervirani 
prostor na plaži, do morja pa se vozijo s 
posebnim avtobusom. V dneh, ko ne gre
do na kopanje, imajo razne krajše in 
daljše izlete. Doslej so si poleg bližnje

okolice ogledali goriški grad, mesto in 
Oslavje. Pretekli petek so priredili ce
lodnevni izlet v Oglej, Gradež in Barba
no. V načrtu imajo še razne izlete po 
Krasu, na hrib Kokoš ter na bazovsko 
gmajno, kjer bodo počastili spomin slo
venskih junakov. Prihodnjo soboto, na 
praznik bazoviške zavetnice sv. Marije 
Magdalene, se bodo podali v vas, kjer 
bodo peli pri maši.

Preden gredo zvečer spat, imajo na 
programu predvajanje filmov, lutkovne 
predstave in druge igre. Za fante so na 
vrsti tudi športne igre, posebno nogomet, 
saj so imeli na primer tudi pravo nog- 
metno tekmo na bazoviškem igrišču. V 
ponedeljek, 24. t. m., torej zadnji dan 
preden bodo zapustili kolonijo, bodo pri
pravili krajšo zaključno prireditev in v 
slovo prižgali kres.

Omeniti moramo, da so otroci zdravi, 
veseli in zadovoljni. Čeprav so ves dan 
na travniku, dvorišču in na raznih izle
tih, ne pozabljajo na čistočo, saj so pro
stori kolonije lepo urejeni, za kar je tre
ba pohvaliti vse osebje. Preko našega 
dnevnika pošiljajo staršem in vsem znan
cem mnogo pozdravov in jim kličejo na
svidenje v ponedeljek zvečer pri kresu, 
(mm)

Na sliki (foto Magajna) velika skupi
na otrok, ki letujejo v Dragi.
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w V zvezi s političnim incidentom v Skednju

Župan obsodil vse »provokacije« 
in se skliceval na zaščitni zakon
Župan Richetti ni zavzel na sinočnji seji tržaškega občinske

ga sveta jasnega stališča o znanih dogodkih v škedenjskem 
rajonskem svetu. V svojih običajnih sporočilih je precej na širo
ko govoril o 200-letnici francoske revolucije in o pomenu ev
ropskega združevanja. Dogodki v Skednju so po njegovem 
mnenju v nasprotju z duhom boja za človekove in državljanske 
pravice, o katerih se dosti govori prav v teh dneh. V Skednju 
smo bili v zvezi z rabo slovenskega jezika deležni provokacije 
in istočasno nasilnih dejanj, je podčrtal Richetti, pri čemer res 
ni jasno, kdo je pravzaprav provociral in kdo je izvajal nestr
pnost in nasilje. »Večkrat sem vsekakor podčrtal in to stališče 
spet javno potrjujem, ne glede na oceno škedenjskih dogajanj, 
da delikatna tematika v tem trenutku ne svetuje novosti v že 
ustaljeni praksi. In to prav v trenutku, ko vsi čakamo in tukaj 
spet zahtevamo zakonski ukrep za ureditev zaščitnih norm za 
slovensko manjšino,« je še povedal župan, po mnenju katerega 
so vse oblike nestrpnosti obsodbe vredne. Tudi tiste, ki po 
njegovem lahko izvirajo iz potez in dejanj, ki so na videz pro
vokativna in ki po Richettijevem mnenju mečejo v slabo luč 
tržaško skupnost.

Tukaj je bil vsekakor župan jasnejši. V meglenem, tipično 
demokristjanskem žargonu, je namreč dal razumeti, da bo v 
škedenjskem rajonskem svetu ostalo vse pri starem. Fašisti in 
nacionalisti naj kar ostanejo doma in naj ne zganjajo nasilja in 
nestrpnosti, slovenski svetovalec Igor Pavletič pa naj neha jav
no provocirati in naj v brk pravilniku o delovanju rajonskih 
svetov govori le v italijanščini, ker slovenščina nima mesta v 
tem izvoljenem telesu. Za vse drugo pa bo treba po Richettije
vem mnenju počakati na zaščitni zakon.

Župan ponavlja to pilatovsko stališče vsaj že nekaj mesecev, 
če ne že let. Isto politično misel je izrekel tudi pred tremi 
tedni, ko je odločno nastopil proti namestitvi dvojezičnih ces
tnih tabel na Zahodnem in na Vzhodnem Krasu. Zaščitni zakon 
za slovensko manjšino bo po mnenju Richettija in koalicije, ki 
ga podpira, očitno pospešil tudi izvajanje občinskega pravilni
ka o delovanju rajonskih svetov.

S. T.

Nepopolna pojasnila predsednika 
škedenjskega rajonskega sveta
V zvezi z našim poročanjem o poteku zadnje seje škedenj

skega rajonskega sveta nam je njegov predsednik Luciano Fav- 
retto poslal krajši dopis, s katerim je želel pojasniti nekatere 
okoliščine. Sam poudarja, da je prekinil sejo, ker je po zaklju-' 
čenem obravnavanju prvih treh točk in preden je svetovalec 
Pavletič prišel do besede, prišlo do pomanjkanja legalnega šte
vila svetovalcev in torej do nesklepčnosti sveta. Na osnovi ve
ljavnega pravilnika je zato zaključil sejo in pozval prisotne, naj 
zapustijo dvorano. Ko je nato izvedel, da se je pred sedežem 
začetno besedno sprevrglo v fizično obračunavanje, je poklical 
karabinjerje in jih prosil, naj oddaljijo skupine, ki so se zadrže
vale pred sedežem, se obojestransko žalile in v nekaterih pri
merih tudi udarile. Prav tako je tudi pozval nekega rajonskega 
svetovalca, ki je nameraval zasesti sedež, naj zapusti dvorano, 
kar je svetovalec tudi storil. Svoj dopis Favretto nadaljuje tako
le: »Kot predsednik sveta lahko le hudo obsojam dogodke, ki 
lahko zastrupijo dosedanje pozitivno ozračje v rajonskem sve
tu.« O politični oceni dogodkov pa se Favretto sklicuje na 
skupno izjavo s pokrajinskim tajnikom KD Tripanijem.

Stališče predsednika škedenjskega rajonskega sveta Favret- 
ta jemljemo na znanje, čeprav ne vidimo razhajanj z našim 
poročanjem. Na bistveno vprašanje, zakaj ni poskrbel za preva
jalca, saj je dobro vedel, da bo Pavletič vztrajal pri svoji pravi
ci, pa tudi v tem pojasnilu Favretto ne odgovori. Če upošteva 
pravilnik, ko gre za sklepčnost seje, zakaj ga ne tudi takrat, ko 
gre za rabo slovenščine? Ali zato, ker je beseda odbornice Pit- 
tonijeve, češ da gre prevajalec le na rajonske svete, ki so »di 
espressione slovena«, več vredna kot sam pravilnik? Očitno je 
tako, kajti občinski prevajalci so se doslej udeležili samo sej 
štirih rajonskih svetov (za Vzhodni in Zahodni Kras, za Sv. Ivan 
in za Barko vij e), v katerih seveda sedijo tudi svetovalci Sloven
ske skupnosti.

Podelili nagrade za najboljša vina

V Repnu pretekli konec tedna 
v znamenju terana in kulture

Konec tedna je v Repnu potekal v 
znamenju terana in kulture. Ta kom
binacija se je izkazala kot zelo posre
čena oblika valorizacije kraškega gos
podarstva in umetniškega ustvarjanja 
kraškega človeka. Številni ljubitelji 
žlahtne domače kapljice,, ki so v le
pem vremenu prihiteli v park na Mo- 
uzarju iz mesta in bližnje okolice, so v 
okviru 27. občinske razstave terana in 
pokušnje belih vin preverjali dobro 
kvaliteto devetih vzorcev terana in 
štirih belih vin. Obenem pa so si z 
zanimanjem ogledali v Kraški hiši ozi
roma Kraškem muzeju razstavi slikar-

Pokrajinski svet sinoči 
izvolil nadzorni odbor

Pokrajinski svet je sinoči po dolgih zavlačevanjih končno izvolil pokrajinski 
nadzorni odbor, ki v skladu z zakoni nadzoruje poslovanje občinskih in drugih krajev
nih uprav ter izvoljenih teles naše pokrajine. Pri izvolitvi tega zelo pomembnega 
upravnega in političnega telesa je prišlo do precejšnjih proceduralnih zapletov in do 
polemik ter sporov med svetovalci, ki so preštevali glasove.

V nadzorni odbor so bili vsekakor kot efektivni člani izvoljeni komunist Giadros- 
si, demokristjan Zigrino, socialist Martello, Iistar Sblattero in republikanec Cumbat. 
Odborniki suplenti pa so: kumunist Pittoni, demokristjan Depangher, liberalec Fabrio, 
s°cialist Čampo in predstavnik Slovenske skupnosti Peter Močnik. Svetovalec SSk 
Harej je pri izvolitvi efektivnih odbornikov podprl predstavnike večinske koalicije, ki 
s° mu vrnili uslugo in kasneje podprli Močnika.

Petstrankarska večina se je šele v dopoldanskih urah sporazumela za sestavo 
nadzornega odbora iz katerega je bila v začetku izključena Slovenska skupnost. Veči
na je nato verjetno na pritisk nekaterih deželnih vodstev strank spremenila mnenje, 
tako da so njeni predstavniki sinoči podprli Močnika, ki je prevzel mesto Maksa 
Šaha. (st)

Za večino delavcev bivše Aquile 
je nova zaposlitev zagotovljena
Po zadnjih vesteh se obveze, ki sta jih sprejeli družbi Sitip na tekstilnem in 

Monteshell na energetskem področju in ki zadevajo zaposlitev delovne sile 
bivše rafinerije Aguila, pozitivno uresničujejo.

Na nedavnem sestanku na Deželi so ugotovili, da je družba Monteshell dolo
čila število osebja za različne dejavnosti, ki jih namerava ohraniti ali razviti 
glede na to, da je rafinerija prenehala obratovati. Pri tem so njeni predstavniki 
opozorili, da se je to število z ozirom na lani podpisane sporazume nekoliko 
povečalo. Družba Sitip pa je prav v tem obdobju zaposlena s selekcijo na prvih 
tečajih za poklicno usposabljanje delavcev, ki bodo dobili zaposlitev v tržaškem 
tekstilnem obratu bergamskega industrij ca. Skupno bo Sitip zaposlila vsaj 50 
oseb iz vrst dobre stotine delavcev, ki še ostajajo brez dela tudi potem ko je 
družba Monteshell zadovoljila svoje potrebe oziroma zmogljivosti.

Deželni odbornik za industrijo bo sedaj stopil v stik s krajevnimi upravami in 
s podjetniškimi združenji, da bi na tržišču dela našel zaposlitev še za tiste 
delavce, ki je ne bodo mogli najti v okviru novih proizvodnih dejavnosti družb 
Monteshell in Sitip.

Obvestili SSŠ

Nove norme 
za sprejem 

v šolsko službo
V Uradnem listu je bil 10. t. m. 

objavljen zakonski odlok št. 249 o 
novih normah za sprejem v šolsko 
službo, po katerih bodo natečaji 
za stalež na šolah odslej na podla
gi naslovnih izpitov (50%) in na 
Podlagi raznih naslovov (50%). 
Sredi tega tedna je v načrtu še 
objava odredbe, s katero bodo 
razpisali prvi natečaj za prosta 
mesta na šolah. Pri prvem izvaja
nju novih norm se bo učno osebje, 
ki je opravilo v zadnjem sedem- 
letju 360 dni službe, lahko udele
žilo natečaja po novih naslovih ne 
glede na to, ali je že prej uspešno 
opravilo izpite natečaja po naslo- 
yih in izpitih. Za tiste, ki še nima- 
1° habilitacije, bo razpisan izredni 
r°k po zakonu št. 270/82.

Prošnje 
za suplence

Študentje, ki so dosegli ali 
°d° dosegli do 30. julija ustrezen 
Indijski naslov za poučevanje na 

Slovenskih nižjih in višjih sred- 
Jih šolah, lahko do 5. avgusta le- 
0s vložijo na skrbništvu prošnjo 
a vključitev v dodatno lestvico v 

eolskih letih 1989/90/91. Učite- 
, ' ln profesorji, ki dosežejo do 31.

*la specializacijo za delo s pri
jetimi otroki, morajo v tem 
Oku predložiti prošnjo s študij- 
■rim naslovom za vključitev v do- 
alrio lestvico suplentov za delo s 

Pt‘zadetimi.
Obrazci za prošnje za začasne 

x PJence so na razpolago na sede-
Sindikata slovenske šole.

Letni tabor Rodu Modrega vala

Taborniki do konca meseca v Soški dolini
Tabornice in taborniki organizacije Rodu Modrega vala 

so se pretekli petek, 14. julija, podali na letni tabor. Prostor 
za taborjenje so si izbrali na prostranem travniku v bližini 
vasi Kal-Koritnica pri Bovcu v Soški dolini, kjer bodo tabo
rili do konca julija.

Taborni prostor nam je poznan - pravijo v svojem dopi
su - saj smo na istem prostoru že taborili v letih 1975 in 
1981. Po nekajletnem premoru se ponovno vračamo. Sicer 
je v naši navadi, da se na lepše taborne prostore vračamo v 
razdalji nekaj let. Program tabora je precej pester. Pripravi
li smo ga skupaj na sejah vodstva v Trstu in v Gorici. 
Program sestavljajo točke, ki se izvajajo na samem tabor
nem prostoru ter seveda izleti v naravo in v hribe. Taborni
ki RMV hodimo na tabore v Slovenijo, da spoznamo njene 
lepote; zato je samo po sebi umevno, da se želimo razgleda
ti. Tako je bil zastavljen širok program: ogled Bovca in 
okolice, pohod v dolino Lepene ter vzpon do Krnskega 
jezera (skupina starejših se bo podala še na vrh Krna), 
ogled Golobar planine, vzpon na goro Svinjak nad taborom, 
sprehod po dolini Bavščice, odkrivanje struge Soče, z Vrši
ča vzpon na Jalovec (za starejše), ogled izvira reke Soče, 
vzpon na Čuklo in Rombon. Tudi taborno življenje je raz
noliko: označujejo ga gozdne šole, taborniški peteroboj, ta
borni ognji, šport in rekreacija, taborniške veščine in igre, 
srečanja s sosednjimi tabori, stiki z domačini. Iz programa 
gozdnih šol so zanimive naslednje teme: za najmlajše člane 
(čebelice in medvedke) o taborništvu, o organizaciji RMV, 
o prvi pomoči, o vozlih, o orientaciji, o ekologiji in varstvu 
okolja, o flori in favni, o Bovcu in okolici; za tabornice in

tabornike: ekološka izvidnica, o našem kulturnem utripu, o 
političnem položaju, o desetem zletu slovenskih tabornikov, 
o Soški dolini, o orientaciji, o izletništvu, o planinstvu, o 
vozlih in podobnem.

Marsikaj se še dogaja na taboru RMV: spregovoriti bi 
bilo treba še o dežurstvih in kuhinji, o nočni straži, o tabor
nih ognjih ipd. O vsem tem bomo skušali spregovoriti v 
reportažah s tabora RMV pri Bovcu. Na koncu bi radi doda
li še nekaj besed o vodstvu tabora. Program in odgovornost 
nosi seveda vodstvo tabora, ki ga sestavljajo starejši tabor
niki in tabornice (stari po stažu v organizaciji RMV, a mla
di po letih). Letošnje vodstvo tabora sestavljajo: starosta 
tabora je brat Punt, taborovodja sestra Podlasica, namestnik 
taborovodje brat Klen, vodniki in vodnice so sestre Vidra, 
Kapljica, Nimis, Megla, Ribica in brata Albatros in Klen, za 
prehrano skrbita ekonoma brata Slavni in Mrak, za šport in 
rekreacijo se borita sestra Malina in brat Ocean, kulturni 
utrip krojita sestri Sinička in Metuljček, taborno opremo 
vzdržujeta gospodarja brata Dob in Krap, finance vodi se
stra Bisernica, prvo pomoč nudi sestra Uška, po pošto hodi 
brat Gizli, za tajništvo skrbi sestra Sončnica, šotore kontro
lirata in ocenjujeta sestri Uška in Zarja, za gozdne šole in 
za posebno delo z najmlajšimi medvedki in čebelicami pa 
skrbi sestra Zvezda.

O samem taboru bomo še kaj poročali na straneh Pri
morskega dnevnika. Za sedaj napovedujemo, da bo slavnos
tni ogenj v petek, 21. julija (na predvečer dneva vstaje), ko 
sprejemamo v naše vrste nove člane.

MILAN PAHOR

Sodni akti o aferi Dispral 
ponovno na pretorjevi mizi

' Krožek "La Mimosa", ki deluje v 
v nlrU tr^aške ZŽI-UDI, se je preselil
Šestil Pr0St°re --------'-»tanki so vsak

v Ul. Machiavelli 9. 
Da ; i ' s.° vsak petek ob 17.30, sicer 
ord' .?^ek včlanjen v deželno ko-

inacijo združenj Zveze žensk Itali-

Z zahtevo po nekaterih podrobnej
ših pojasnilih je namestnik državnega 
tožilca De Nicolo vrnil prejšnje dni 
pretorju Morwayu akte v zvezi s sod
no preiskavo o škandalu v podjetju 
Dispral, ki v okviru zadruge Coopera- 
tive operaie pripravlja in deli kosila 
za šolske in tovarniške menze. Kot 
znano, je v preiskavo vpletenih skoraj 
trideset oseb, med katerimi tudi bivši 
občinski odbornik za šolstvo Vattova- 
ni.

Pretor Morway, ki je vodil začetno 
fazo preiskave, je konec junija predal 
sodne akte državnemu pravdništvu, 
ker je pet oseb (nadzornike Krajevne 
zdravstvene enote in vodjo skladišča) 
osumil združevanje v kriminalne na
mene in izsiljevanja, se pravi kaznivih

dejanj, za katere je pristojno sodišče 
višje stopnje.

Bančni računi osumljencev ostajajo 
medtem še vedno zamrznjeni. Podjetje 
Dispral, ki se je v preiskavi predstavi
lo kot civilna stranka, je prek svojih 
odvetnikov že pred časom zahtevalo, 
naj sodišče zapleni vso njihovo imovi- 
no, saj trdi, da so mu povzročili dve 
milijardi lir škode, kar pa Dispralu do
slej še ni uspelo v celoti dokazati.

Pred formalizacijo preiskave ni iz
ključeno, da se bo sodni položaj skla
diščnika Danteja Zorinija še poslabšal. 
Preiskovalci namreč sumijo, da je Zo
rini (edini od 28 osumljencev, ki je 
ostal v zaporu 35 dni) vpleten tudi v 
podkupovanje. Vračanje aktov na pre- 
turo vsekakor ne daje domnevati, da 
bi v kratkem prišlo do večjih razple
tov.

Trije ranjeni 
na Trbiški cesti

Na Trbiški cesti, v bližini odcepa za 
Katinaro, je sinoči prišlo do dveh pro
metnih nesreč, ki sta bili medseboj 
povezani. Najprej je Paolo Bullo, ob 
katerem je sedela 32-letna žena Elisa- 
betta Mazzaroli, iz še nepojasnjenih 
razlogov zavozil s svojim maseratijem 
s ceste. Za njim je s fiatom uno pripe
ljal Glauco Gaber, ki je nemudoma 
zavrl, a se pri tem nehote nastavil fia
tu panda Fulvia Bulla, ki mu je sledil, 
ne da bi upošteval varnostne razdalje. 
Mazzarolijevo so zadržali na začasnem 
opazovanju in bo okrevala v 12 dneh, 
Valmira Trevisan in njegovo ženo Gu- 
errino, ki sta se peljala z Gaberjem, pa 
so odslovili. Zaradi udarca v vratna 
vretenca se bosta zdravila 20. oz. 10 
dni. Vsi trije vozniki so nepoškodova
ni.

ja Alberta Žvaba in lesnega oblikoval
ca Mirka Gušina. Goste je v nedeljo s 
koncertnim nastopom zabavala pomla
jena Godba na pihala iz Nabrežine 
pod taktirko Stanka Misleja, za zaba
vo pa je poskrbel ansambel Taims.

Veliko domačih otrok se je udeleži
lo slikarskega ex tempora, ki ga je 
priredilo KD Kraški dom. Kot najboljši 
v štirih starostnih kategorijah so bili s 
praktičnimi nagradami obdarjeni: za 
vrtec Ivana Sobani in Damjan Milič, 
za prva dva razreda osnovne šole Pe
ter Škabar, za zadnje tri Dean Rebec- 
chi, za srednjo šolo pa Aljoša Purič.

Kar zadeva vinsko kapljico, pa je 
enološka komisija takole ocenila raz
stavljene vzorce: za teran je prvo mes
to osvojila Anamarija Škabar-Gomi- 
zelj (Repen 32), drugo Janko Guštin 
(Repen 187), tretjo pa Milko Križman 
(Repen 128). Za belo vino so podelili 
le eno nagrado, ki jo je prejel Mirko 
Guštin (Repen 54).

Podžupan Aleksij Križman se je pri
srčno zahvalil vsem, ki so pripomogli 
k uspehu 27. izvedbe vinske razstave 
in je še posebej omenil Hranilnico in 
posojilnico z Opčin, Tržaško kreditno 
banko in Kmetijsko zadrugo. Zaslugo, 
da je praznik tako lepo uspel, pa ima
jo tudi prizadevni člani KD Kraški 
dom in NK Kras, ki so s prostovoljnim 
delom skrbeli za jedi in pijačo. (B. S.)

Na sliki (foto Magajna) obdarjeni 
udeleženci slikarskega ex tempore

t Po kratki in zahrbtni bolezni 
nas je zapustil naš dragi mož, 
oče, nono in stric

Vittorio Terzoni
(Bruno)

Pogreb pokojnika bo danes, 18. t. m., 
ob 13.30 iz mrtvašnice v Tržiču v šem- 
polajsko cerkev.

Žalujoči žena Eda, hči Vanda z 
družino, Elena, Dušan in drugi so
rodniki.

Prečnik, Jamlje, 18. julija 1989

t Zapustila nas je naša draga

Dana Krošelj
Pogreb bo jutri, 19. t. m., ob 10. uri 

iz kapelice barkovljanskega pokopa
lišča.

Žalujoči sestra Sonja z možem 
Stelliom, nečaka Mara in Gianni z 
ženo Marizo in hčerko Catherine ter 
drugo sorodstvo.

Trst, 18. julija 1989

Ob 20. obletnici smrti

Milke Gruden 
por. Bukavec

se je z ljubeznijo spominjajo

SVOJCI

Prosek, 18. julija 1989
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Izreden uspeh Zupanove Micke 
na odprtem prostoru v Lonjerju

Ljubezenska zgodba Županove Micke, ki jo je Slovensko stalno gledališče 
preko zamejske televizijske mreže Telekavo predstavilo pretekli četrtek na 
dvorišču nekdanje Županove gostilne v Lonjerju, je prijetno popestrila poletni 
večer v tem predelu tržaškega predmestja. Čeprav je med predstavo deževalo, 
so naši gledališčniki lahko nemoteno nastopali, saj je tako njih kot tudi izredno 
številno občinstvo varovala lopa in pa košate lipe na prireditvenem prostoru 
lonjerskih kulturno-športnih delavcev. To je bil krstni nastop Slovenskega stal
nega gledališča na odprtem v Lonjerju in prepričani smo, da je bil njihov 
prihod obilno poplačan z izredno veliko udeležbo občinstva, ki je bilo za tako 
majhno vas rekordno (131 prodanih vstopnic). Kot zanimivost naj navedemo še, 
da so se starejši vaščani spomnili, da so Županovo Micko igrali v Lonjerju pred 
74 leti na dan vstopa Italije v prvo svetovno vojno, v letih po osvoboditvi pa so 
jo zaigrali prav na dvorišču pri Županovih člani dramske skupine domačega 
prosvetnega društva. (R. Pečar)

Sindikat CGIL razpisal fotografski 
natečaj na temo Združene Evrope

Deželni zavod za raziskave o sindikalnem gibanju ter o družbenih in gospo
darskih problemih Trsta in Furlanije-Julijske krajine je razpisal deveti deželni 
fotografski natečaj na temo »Moja Evropa: družbene spremembe, okolje, delo, 
študij, prosti čas. Kako doživljamo v Italiji in v drugih državah perspektivo 
Združene Evrope«.

Letos je Zavod razpisal natečaj poleti (fotografije bo treba predstaviti od 4. 
do 29. septembra) prav zato, da bi kandidatom omogočil, da predstavijo posnetke 
s poletnih potovanj. Kdor ostane doma — piše v tiskovnem sporočilu — pa bo 
lahko ujel na trak "domača" srečanja z Evropo, in sicer srečanja s turisti, s tujimi 
delavci in z drugimi gosti.

Pravilnik natečaja je mogoče dobiti na sedežu Zavoda v Ul. Pondares 8 
(NCCdL/CGIL), ali po telefonu na številko 750431, soba št. 222.

Srečanje upokojencev z delavci in mladino
Sindikat upokojencev SPI-CGIL za tako imenovano vzhodno cono prireja 

tradicionalno dvodnevno srečanje upokojencev z delavci in mladino, ki bo v 
dneh 19. in 20. avgusta 1989 v Ljudskem domu pri Korošcih. V programu sta med 
drugim predvidena tudi turnirja v balinanju in v briškoli na par ter slikarski ex 
tempore za vse starosti od osem let naprej.

Vpišete se lahko pri sindikalnih zvezah upokojencev ali na conskem sedežu 
(Str. della Rosandra 58, tel. 829681 in 281296), in sicer najkasneje do 10. avgusta 
letos.

Sonce vzide ob 5.33 in zatone ob 20.49 
- Dolžina dneva 15.16 - Luna vzide ob
21.02 in zatone ob 4.41.

Jutri, SREDA, 19. julija 1989
RADOŠ

VREME VČERAJ: temperatura zraka
24.3 stopinje, zračni tlak 1017,4 mb usta
ljen,veter 6 km na uro zahodnik, vlaga 
67-odstotna, nebo rahlo pooblačeno, mor
je skoraj mirno, temperatura morja 21,8 
stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
RODILI SO SE: Daniele Michelli, Sab

rina Marchesi, Aliče Parovel, Moira Ju- 
rincich, Nicole De Vettori, Sabina Fer
me.

UMRLI SO: 76-letna Francesca Segina, 
87-letna Irma Nadalin, 76-letni Giordano 
Englaro, 90-letna Teodora Foretich, 74- 
letni Vinicio Vaglieri, 83-letni Carlo Ber- 
z6, 78-letna Grozdana Krosel, 79-letna 
Caterina Rosic, 54-letna Licia Milossa, 
65-letna Lidwina Mlekus, 50-letni Giuli- 
ano Cerigioni, 69-letni Attilio Tam, 81- 
letna Gisella Delise, 89-letna Angela De- 
vetag.

DNEVNA IN NOČNA 
SLUŽBA LEKARN 

Od ponedeljka, 17. julija, 
do sobote 22. julija 1989

Dnevna služba - od 8.30 do 19.30
Drevored XX. septembra 4, Ul. Bernmi 

4, Ul. Commerciale 4, Trg XXV. aprila 6 
(Naselje sv. Sergija), Nabrežje Venezia 3 
(MILJE).

ZGONIK (tel. 229373) - samo po telefo
nu za najnujnejše primere.

Dnevna služba - od 19.30 do 20.30
Drevored XX. septembra 4, Ul. Bernini 

4, Ul. Commerciale 21, Trg XXV. aprila 6 
(Naselje sv. Sergija), Ul. Settefontane 39, 
Trg Unita 4, Nabrežje Venezia 3 (MIL
JE).

ZGONIK (tel. 229373) - samo po telefo
nu za najnujnejše primere.

Nočna služba - od 20.30 do 8.30
Ul. Settefontane 39, Trg Unita 4, Nab

režje Venezia 3 (MILJE).
ZGONIK (tel. 229373) - samo po telefo

nu za najnujnejše primere.
ZDRAVSTVENA DEŽURNA SLUŽBA
Nočna služba od 20. do 8. ure, tel. 7761, 

predpraznična od 14. do 20. ure in praz
nična od 8. do 20. ure.

Poletni festival operete 1989 - Nocoj 
ob 20.30 zadnja predstava Kalmanove 
opere GROFICA MARICA. Dirigent Ja- 
nos Kovacs, režiser Beppe de Tommasi, 
koreograf Gino Landi.

GRAD SV IIISTA
Nocoj ob 21.15 bodo na FESTIVALU 

Disneyevih filmov - druga izdaja - pred
vajali film RED E TOBY NEMICIAMICI. 
Jutri bodo predvajali OUATTRO CUC- 
CIOLI DA SALVARE, v petek PINOC- 
CHIO, v soboto IL LIBRO DELLA GIUN- 
GLA in v nedeljo OUANDO TOPOLINO 
ERA BAMBINO.

LUČI IN ZVOKI
Nocoj ob 21.30 bo na sporedu predsta

va v angleščini in ob 22.45 v italijanščini. 
V četrtek ob 21.30 v nemščini in ob 22.45 
v italijanščini; v soboto ob 21.30 in ob 
22.45 v italijanščini.

gledališča
VERDI

Natečaj za mesta 
v poštni upravi

Poštna uprava razpisuje natečaj 
za sprejem v službo 165 tehnikov 
telekomunikacij.

Obvezna sta višješolska diplo
ma in potrdilo o opravljenem iz
pitu radiotelegrafista prvega in 
drugega razreda.

Prošnje za sodelovanje na nate
čaju je treba vložiti do 27. julija 
na poštno pokrajinsko ravnatelj
stvo (Ul. S. Anastasio), kjer nudijo 
tudi vse informacije in kjer so na 
razpolago obrazci za vložitev pro
šenj.

koncerti
V Pasaži Protti so na razpolago vstop

nice za koncert-predstavo CIGANKINA 
LJUBEZEN z Jadranko Jovanovič, ki bo 
v petek, 21. t. m., ob 21. uri v gledališču 
CRISTALLO. Na sporedu Schumann, 
Verdi, Liszt, Čajkovski, Rahmaninov, 
Dvoržak in drugi. Režija Mario Licalsi. 
Na klavir bo igral skladatelj Fabio Nie- 
der. Medtem se je pričela prodaja vstop
nic za premiero CIGAN BARON Johan
na Straussa.

izleti
Društvo slovenskih upokojencev v 

Trstu obvešča, da bo odhod avtobusa za 
izlet v Kastav - Trsat v četrtek, 20. t. m., 
ob 7.30 izpred Deželne palače na Trgu 
Oberdan.

kino
ARISTON - 21.30 La forza della volon- 

t£, ZDA 1988, r. Ramon Menendez, i. 
Edward James Olmos.

EXCELSIOR - Zaprto.
EXCELSIOR AZZURRA - Zaprto.
LJUDSKI VRT - 21.15 Donne sull orlo 

di una crisi di nervi, r. Pedro Almo- 
dovar, i. Carmen Maura.

NAZIONALE I - 16.15, 22.15 Streghe, 
srh., □

NAZIONALE II - 16.30, 22.15 Chiamami 
dl notte, krim., □

NAZIONALE III - 16.15, 22.15 Incontri 
in čase proibite, porn., □ □

NAZIONALE IV - 17.00, 22.10 LTndfs- 
creto fascino del peccato, r. Pedro Al- 
modovar, i. Carmen Maura, D □

GRATTACIELO - 17.30, 22.00 Mamba, 
srh., i. Trudie Styler, Gregg Henry.

MIGNON - 17.00, 22.15 Una pallottola 
spuntata, kom.

EDEN - 16.00, 22.00 ... fino in fondo ..., 
porn., □□

VITTORIO VENETO - Zaprto do se
ptembra zaradi popravil.

CAPITOL - 17.30, 22.10 Gorilla nella 
nebbia, dram., i. S. VVeaver.

LUMIERE FICE - 17.00, 22.00 Fantasmi 
da legare, kom., VB 1988, r. Neil Jor
dan, i. Peter OToole.

ALCIONE - Zaprto.
RADIO - 15.30, 21.30 Ramba, scontro 

bestiale, porn., □ □

Prepovedano mladini pod 14. letom □ - 
18. letom □ □

včeraj - danes
Danes, TOREK, 18. julija 1989

MIROSLAV

> slovensko stalno gledališče

ANTON TOMAŽ LINHART

ŽUPANOVA MICKA
Režija in dopolnilno besedilo: BORIS KOBAL

Danes, 18. t. m., ob 21. uri — MAČKOLJE — Borov gozdič
V četrtek, 20. t. m., ob 21. uri — BAZOVICA — gostilna Pri lipi
V petek, 21. t. m., ob 21. uri — ZABREŽEC — v Hribenci
V soboto, 22. t. m., ob 21. uri — REPEN — Pokrajinski muzej
V nedeljo, 23. t. m., ob 21. uri — PROSEK — Kulturni dom

Omogočili denarni zavodi
Tržaška kreditna banka

Kmečko-delavska hranilnica in posojilnica Sovodnje 
Hranilnica in posojilnica Opčine 

Kmečka in obrtna hranilnica in posojilnica v Nabrežini 
Kmečko-obrtna hranilnica Doberdob 

Kmečka banka Gorica
združeni v sekciji Slovenskih denarnih zavodov pri S D G Z

čestitke
SKD Primorec čestita vsem TREBEN- 

SKIM VIŠJEŠOLCEM za uspešno 
opravljeno maturo.

Danes praznuje rojstni dan SONJA 
VIŠNJAVEC. Vse najboljše ji želijo vsi 
njeni dragi.

BRANKI GABROVEC iskreno česti
tajo za uspešno opravljeno maturo 
stric Fabjo, teta Marija ter bratranci.

razstave
V TK Galeriji, Ul. sv. Frančiška 20, je 

na ogled skupinska razstava SLOVEN
SKA GRAFIKA.

V pritličnih prostorih TKB, Ul. F. Fil- 
zi 10, razstavlja MARKO HREŠČAK.

Na gradu sv. Justa je na ogled razsta
va slikarja VVILLIEMA KLEINA. Razsta
va je odprta vsak dan od 9. do 20. ure.

V galeriji Rettori Tribbio 2 bo do 21.
t. m. razstavljala svoja dela slikarka LA
URA UTMAR.

V okviru Mednarodne poletne aka
demije likovne umetnosti bo v letoš
njem juliju v Devinu slikarski tečaj, ki 
ga bodo vodili in tudi obiskovali sever
noameriški docenti. Podrobnejša pojasni
la na tel. št. 34134.

V pokrajinskem muzeju v Repnu je
na ogled do 21. t. m. razstava lesnih iz
delkov MIRKA GUŠTINA. Razstava je 
odprta od 18. do 21. ure.

Na sedežu Letoviščarske ustanove v 
Sesljanu je na ogled razstava lepakov v 
organizaciji Amnesty International. Ur
nik: ob delavnikih od 9. do 12. in od 16. 
do 19. ure.

mali oglasi
PRODAM hišo v industrijski coni, 200 

kv. m in 500 kv. m dvorišča, primerno 
za obrtnika. Tel. 228390.

PRODAM motorno kolo ciao, bele barve, 
eno leto staro. Tel. 212111.

PRODAM čistokrvne mladiče z rodovni
kom šampionskih staršev avtohtone 
pasme kraškega ovčarja. Za informaci
je tel. na št. 220110.

PRODAM motor gilera KZ endurance 
125, letnik 1987, v odličnem stanju, 
prevoženih 10.000 km. Tel. od 12.30 do 
15.30 ali po 19.30 na št. (0481) 882334.

PRODAM delikatesno trgovino v središ
ču mesta, v primernem kraju tudi za 
druge dejavnosti. Tel. v dopoldanskih 
urah na št. (040) 731226.

OSMICO je odprl Jožef Kukanja, Devin- 
ščina št. 1. Toči belo in črno vino.

OSMICO je odprl Ladi Rebula (Bajta).
IŠČEM zazidljivo zemljišče na področju 

Cola oz. repentabrske občine. Pismene 
ponudbe na Upravo Primorskega 
dnevnika, Ul. Montecchi 6, 34137 Trst, 
pod šifro ’ Repentabor".

ŠE ŠEST prostih mest je na razpolago za 
izlet po Dalmaciji z ladjo, ki bo od 30. 
julija do 12. avgusta. Izlet priredi vese
la družba iz Križa. Interesenti naj tel. 
na št. 220624.

ŽENSKA srednjih let sprejme varstvo 
podnevi in ponoči starejše osebe ali 
otrok za dva meseca. Tel. (003866) 
24751 od 17. do 22. ure.

POŠTENO in dobro Slovenko, tudi z on
stran meje, išče 50-letni invalid za 
družbo in skupno življenje. Po mož
nosti plavolaso in ljubiteljico umetnos
ti. Samo resne ponudbe sprejmem na 
naslov: Giuseppe D uren, Ul. Paisiello 
1, Trst.

NUDIM pomoč na domu onemoglim in 
ostarelim osebam. Tel. 228252 v večer
nih urah.

MLADA gospa sprejme službo kot hišna 
pomočnica. Tel. na št. (003867) 87121 
po 20. uri.

CVETLIČARNA ANGELA - Boljunec - 
obvešča cenjene odjemalce, da bo za
prta zaradi letnega dopusta od 17. juli
ja do 19. avgusta.

DRUŽINICA išče stanovanje v najem za 
določen čas na področju od Bazovice 
do Proseka. Obenem nudi pomoč osta
reli osebi. Tel. na št. 226317 - Oskar ali 
Jelka.

V NEPOSREDNI bližini Pulja, 150 m od 
morja, oddajamo popolnoma opremlje
no stanovanje, primerno za štiri osebe, 
v času od 6. avgusta do konca septem
bra. Informacije po tel. (003852) 28315.

SUHA DRVA za kurjavo prodajamo po 
ugodni ceni, možnost prevoza. Tel. 
421508 po 21. uri.

Obvestilo
naročnikom 

Primorskega dnevnika
Priporočamo vsem naročnikom 

Primorskega dnevnika, ki želijo 
prejemati časopis na kraju letnih 
počitnic, da obvestijo naš ekspe- 
dit (tel. 040/7796610 vsak aan 
razen ob nedeljah od 8. do 14. ure) 
o spremembi naslova vsaj pet dni 
pred odhodom.

Uprava
Primorskega dnevnika

razna obvestila
Zveza slovenskih kulturnih društev - 

Trst sporoča, da odgovarja na tel. št. 
744426.

SKGZ sporoča, da je urad odprt od 8. 
do 14. ure.

Zveza slovenskih kulturnih društev - 
Trst sporoča, da posluje urad s sledečim 
urnikom: od ponedeljka do petka od 8. 
do 14. ure ter ob torkih in četrtkih tudi 
popoldne od 15.30 do 18.30.

Narodna in študijska knjižnica ob
vešča, da bo zaprta od 24. julija dalje.

šolske vesti
Sindikat slovenske šole javlja, da so 

obrazci za prošnje za začasne suplence 
na razpolago na sedežu sindikata.

Sindikat slovenske šole obvešča štu 
dente, ki so dosegli ali bodo dosegli do
30. julija ustrezen študijski naslov za po
učevanje na slovenskih nižjih in višjih 
srednjih šolah, da lahko do 5. avgusta 
vložijo prošnjo na skrbništvo za vključi
tev v dodatno lestvico za suplence v šol
skem letu 1989/90/91.

Učitelji in profesorji, ki dosežejo do
31. julija specializacijo za delo s prizade
timi otroki, morajo v tem roku predložiti 
na skrbništvo prošnjo s študijskim naslo
vom za vključitev v dodatno lestvico 
suplentov za delo s prizadetimi.

Slovenski deželni zavod za poklicno 
izobraževanje prireja v šolskem letu 
1989/90 v Trstu sledeče tečaje: 1. za 
uradnike s kvalifikacijo - 2. letnik (1200 
ur), 2. za uradnike v podjetjih import-ex- 
port - 2. letnik (1200 ur), 3. za uradnike v 
podjetjih import-export - 2. letnik (1200 
ur), 4. za obdelovalce kamna - 1. letnik 
(1200), 5. za marketing in managament 
(80 ur) - pogoj za vpis dokončana višja 
srednja šola, 6. za bančno tehniko (30 ur),
7. za operaterje v zunanji trgovini (40 ur),
8. nemščine za poslovno uporabo (120 
ur), 9. za programerje elektronskih raču
nalnikov (175 ur) - pogoj za vpis dokon
čana višja srednja šola, 10. personal com- 
puting (160 ur), 11. za animatorje na 
družbeno-vzgojnem področju (80 ur), 12. 
za naravoslovne vodiče (300 ur) - pogoj 
za vpis višja srednja šola, 13. za fiskalno 
vodenje nekomercialnih ustanov (druš
tev) (30 ur), 14. za biodinamiko (30 ur), 15. 
za splošno živinorejo (30 ur), 16. čebelar
stva (60 ur), 17. enologije (30 ur), 18. za 
splošno kmetijstvo (150 ur). Vpisovanja 
in podrobnejše informacije do 21. julija 
na sedežu Zavoda, Ul. Ginnastica 72 (Di
jaški dom), tel. 577941, (razen sobote) od
9. do 13. ure. Za tečaje iz kmetijstva je 
vpisovanje tudi na Kmečki zvezi v Trstu, 
Ul. Cicerone 8/B, tel. 362941.

POTOVALNI URAD 
AURORA

vabi
na naslednja potovanja:
od 4. do 11. avgusta - v MOS

KVO in LENINGRAD (hoteli 
I. kat.). Cena 1.495.000 lir;

od 11. do 15. avgusta - v BU
DIMPEŠTO. Cena 497.000 lir;

od 13. do 15. avgusta - na PLIT- 
VIČKA JEZERA in v ZAG
REB. Cena 230.000 lir; 

od 13. do 20. avgusta - po AN
GLIJI in na ŠKOTSKO. Cena
1.497.000 lir;

od 2. do 13. septembra - v IN
DIJO in NEPAL. Cena
2.700.000 lir;

od 6. do 13. septembra - krožno 
potovanje po ŠPANIJI. Cena
875.000 lir;

od 14. do 18. septembra - v PA
RIZ in dolino gradov Loare. 
Cena 595.000 lir.
Informacije in vpisovanja pri 

potovalnem uradu AURORA - 
Ul. Milano 20, tel. 60261.

razne prireditve
PD Slovenec Boršt-Zabrežec priredi v 

parku Hribenca 19. PRAZNIK VINA. V 
petek, 21. t. m., ob gostovanju SSG s ko
medijo ŽUPANOVA MICKA, odprtje ki
oskov; v soboto, 22. t. m„ in v ponede
ljek, 24. t. m., od 20.30 dalje ples z ansam
blom Happy day, v nedeljo, 23. t. m., ob 
18.30 nastop pihalnega orkestra Breg in 
od 20.30 dalje ples z ansamblom Taims.

prispevki
V spomin na Rozalijo Počkar in Jožefo 

Škrapin daruje Rožica 15.000 lir za KD 
Ivan Grbec in 15.000 lir za Skedenjski 
etnografski muzej.

V spomin na Marijo Petaros por. Kos
mač daruje Milka Žerjal 10.000 lir za vz- 
drževaje spomenika padlim v NOB iz 
Boršta-Zabrežca.

V spomin na Ivana Čača, Ivana Kocija
na in Štefanijo Gornik darujeta Marija in 
Silvan Žagar 30.000 lir za ŠD Zarja.

Za odkup sedeža Sklada Mitja Čuk so 
darovali: N. N. 10.000 lir, N. N. 17.000 lir, 
družina Martelanc 22.000 lir ter družina 
Švagelj 50.000 lir.

Izkupiček 4 delovnih ur - 3.818.400 lir - 
darujejo uslužbenci ZTT za odkup sede
ža Sklada Mitja Čuk.

V spomin na gospo Marijo Nussdorfer 
daruje družina Cvelbar 20.000 lir za od
kup sedeža Sklada Mitja Čuk.

Namesto cvetja na grob pok. Ljuba 
Grilanca darujeta Sonja in Kazimir Ma
jevski z družino 20.000 lir za odkup sede
ža Sklada Mitja Čuk.

V spomin na pok. Ljuba Grilanca da
rujeta Savica in Erika 50.000 lir za odkup 
sedeža Sklad Mitja Čuk.

V spomin na Ljuba Grilanca daruje 
Ida Bukavec 15.000 lir za cerkveni pevski 
zbor na Proseku.

Ob 20. obletnici smrti svakinje in tete 
Milke Gruden darujeta Pavla in Živa
30.000 lir za Knjižnico P. Tomažič in to
variši.

V spomin na Ljuba Grilanca darujejo 
Slavko in Marija Emili 20.000 lir, Ivanka 
Čuk vd. Ukmar 30.000 lir, Marija, Lisa in 
Igor Pauletič 50.000 lir ter Marija in Ma
rio Čemjava 30.000 lir za Kulturni dom 
Prosek-Kontovel.

50-letniki s Proseka-Kontovela daruje
jo 230.000 lir za Kulturni dom Prosek- 
Kontovel.

V spomin na drago ženo Amalio Briš- 
čik por. Blažino se je spominja mož Pepi 
in daruje 200.000 lir za gradnjo Kulturne
ga doma padlim v NOB iz Briščikov.

Ob obletnici smrti dragega Petra Peta- 
rosa (Gročana 22) daruje družina Petaros
20.000 lir za obnovo bolnice Franje.

V spomin na Petrino Košuto daruje 
Božo Rojc (Nabrežina) 10.000 lir za vzdr
ževanje kriškega spomenika.

Namesto cvetja na grob Marije Dugu- 
lin daruje Tončka od Banov 10.000 lir za 
Zadrugo Ban.

Namesto cvetja na grob Angele Štok - 
Širca daruje družina Legiša 100.000 lir za 
Sklad Mitja Čuk.

V spomin na prijatelja Ljuba Grilanca 
darujeta Anica in Drago Štoka 50.000 lir 
za ŠD Primorje.

Namesto cvetja na grob prijatelju Lju
bu Grilancu darujejo kolegi Gigi in Fer
dinand Bogateč iz Križa 20.000 lir, Marko 
in Keti Tence iz 20.000 lir, Ladko Lozar 
iz Križa 20.000 lir, Pepko Grobiša iz Nab
režine 20.000 lir, Bruno Matulich iz Ses- 
ljana 20.000 lir, Andrej Trčon iz Sesljana
20.000 lir ter Sergio Črnivec iz Trsta
10.000 lir za vzdrževanje spomenika pad
lim v NOB iz Proseka - Kontovela

menjalnica 17. 7. 1989

TUJE VALUTE FIXING
MILAN

BANKOVCI
TRST TUJE VALUTE FDCING : 

MILAN
BANKOVCI

TRST
Ameriški dolar . ....... 1386,900 1375,— Japonski jen ............ 9,796 9,50
Nemška marka . ....... 725,170 722,50 Švicarski frank......... 839,190 835 —
Francoski frank ....... 213,720 211.-— Avstrijski šiling....... 103,070 102,50
Holandski florint ... 643,060 640.— Norveška krona....... 198,— 194,—
Belgijski frank ....... 34,646 34,20 Švedska krona......... 212,750 209,—
Funt šterling .. ....... 2233,500 2200,— Portugalski eskudo . 8,688 8,20
Irski šterling .. ....... 1940,250 1920,— Španska peseta ....... 11,556 11,20
Danska krona . ....... 186,720 183.— Avstralski dolar....... 1049,700 980,—
Grška drahma. ....... 8,388 8 — Jugoslov. dinar ....... — 0,065
Kanadski dolar ....... 1163,500 1130,— ECU............................ 1501,500



PRIMORSKI DNEVNIK — 18. julija 1989 danes □ stran 7

Herbert von Karajan, ena največjih osebnosti 20. stoletja, je zapustil oder življenja

Glasbeni svet je s Herbertom von Karajanom izgubil 
osebnost, ki je postala živa legenda. Če je bil Toscanini 
največji dirigent preteklih desetletij, je bil Herbert Von 
Karajan prav gotovo največji dirigent povojne dobe. 
Pravzaprav je želel mladi Herbert postati pianist, okvara 
na kiti pa ni dovolila njegovi roki dovoljšnje gibljivosti, 
zato se je preusmeril v dirigiranje. »Čudežni« Karajan ni 
bil samo izvrsten dirigent, temveč tudi nadvse sposoben 
manager, ki si je znal ustvariti pravi glasbeno-gospodar- 
ski imperij.

Herbert von Karajan se je rodil v Mozartovem mestu 
Salzburgu leta 1908. Očetova družina je grško-makedon- 
skega porekla - Karajanis. Mati mu je bila iz Gradca, ded 
po mamini strani pa je bil neki Mihael Kosmač iz Moj
strane, kot so ugotovili biografi pred nekaj leti. Študiral 
je na Mozarteumu v Salzburgu in nato na Dunaju. Na 
dirigentski oder je prvič stopil leta 1928, leta 1934 so ga 
angažirali v gledališču v Ulmu, gostoval pa je na Dunaju 
in seveda v rojstnem Salzburgu. Lahko bi rekli, da je šla 
njegova umetniška pot strmo navzgor od uspeha do uspe
ha, vendar ne brez zapletljajev. Ko je prišel Hitler na 
oblast, se je von Karajan vpisal v nacionalsocialistično 
stranko. Govori se, da je bil pač glasbi in uspehu priprav
ljen žrtvovati tudi načela, v resnici je k stranki pristopil 
že leta 1933, torej med prvimi. Od leta 1934 do leta 1941 je

Življenje za
bil dirigent v aachenski Operi, dirigiral pa je tudi dunaj
ske in berlinske filharmonike in gostoval v dunajski in 
berlinski Operi. Piscem njegove biografije doslej še ni 
uspelo ugotoviti, kje je pravzaprav bil od leta 1940 do 
1945. Ob koncu vojne so se nadenj zgrnili temni oblaki, 
vendar je premagal tudi še tako težko razčiščevanje in 
zopet zablestel leta 1949 v milanski Scali. Približno v isti 
dobi je začel tudi stalno sodelovati z dunajsko Opero, v 
kateri je postal umetniški vodja leta 1957. Od leta 1954 je 
bil umetniški vodja Berlinske filharmonije. V Berlinu je 
zadnjič dirigiral 31. decembra leta 1988, zadnji novoletni 
koncert na Dunaju pa je dirigiral leta 1987. Nekajkrat je 
gostoval tudi v Trstu, zadnjič leta 1971 v gledališču Ros- 
setti z Berlinskimi filharmoniki.

V svojem rojstnem mestu je bil nesporen kralj. Na 
salzburškem Festivalu je v 40 letih dirigiral skupno 247 
oper in 90 koncertov. Umetniški vodja Festivala je postal 
leta 1957, deset let kasneje je je ustanovil Velikonočni 
festival, leta 1973 pa še Binkoštne koncerte. V tridesetih 
letih neprekinjenega truda in svetle kariere je Herbert 
von Karajan uveljavil svoj stil dela, temeljit in revolucio
naren, ponudil je enkratne interpretacije VVagnerja, Mo
zarta in Beethovna. Karajan je verjel v sodobno tehnolo
gijo in se je posluževal. Posnel je približno 800 plošč, a 
želel bi posneti vse koncerte še enkrat - na video. Omeni
li smo, da je bil odličen manager. Potreben je primer: na 
Velikonočnem festivalu posnamejo opero, ki bo potem 
predstavljala otvoritveno predstavo Poletnega festivala. 
Prodaja plošč je zagotovljena, zaslužek dirigenta za sne
manje pa se vrti okrog dveh milijard lir letno. Seveda je 
tudi res, da velike diskografske hiše posredno ali nepos
redno vplivajo na vsak festival. Ob tem so Karajan in 
berlinski Philharmoniker prodali približno 115 milijonov 
plošč, ki so jih posneli z Deutsche Grammophon. Dirigent 
sam naj bi od tega imel kakih 10 milijonov mark letno ali 
sedem milijard in pol lir.

S Karajanom se zaključuje doba, ki se je začela z Men
delssohnom in se nadaljevala z Mahlerjem, Furtwangler- 
jem in Toscaninijem. Praznino, ki jo je ustvarila smrt za
dnjega velikega »Kapellmeistra«, bodo seveda skušali za
polniti mlajši dirigenti. Berlinska filharmonija bo recimo 
izbrala naslednika šele septembra. Kandidatov je več: 
Claudio Abbado, Riccardo Muti, Karlos Kleiber, Lorin 
Maazel, James Levine, Zubin Mehta, Seiji Ozawa, Daniel 
Barenboimi. Zdi se, da ima največ možnosti Carlos Klei
ber. Praznina pa je nastala tudi v Salzburgu, kjer so vse 
oči uprte v Jamesa Levina. Začela se je pač bitka za 
prazen prestol...

Zgoraj levo: portret Herberta von Karajana iz leta 1984.
Zgoraj desno: leta 1970, ko je v Salzburgu dirigiral Wag- 

nerjev Somrak bogov.
Spodaj: leta 1987, ko je zadnjič vodil Dunajske filharmo

nike za slavni novoletni koncert.

_________ današnji televizijski in radijski sporedilili : . ;
____________

P7f RAI 1 C RAI 2 | ^ RAI 3 RTV Ljubljana 1 | (^j TV Koper
11.55 Vreme in dnevnik
12.05 Nadaljevanki: Santa 

Barbara, 12.30 Creature 
grandi e piccole

13.30 Dnevnik
14.00 Politična tribuna
14.20 Srečno poletje!
14.35 Film: Non puoi impe- 

dirmi di amare (kom., 
ZDA 1939, r. John 
Cromwell, i. Cary 
Grant, Carole Lombard)

16.05 Zanimivosti: Action 
Now

16.35 Mladinska oddaja: Big 
Estate

17.30 Danes v parlamentu
17.35 Film: Primo amore 

(kom., ZDA 1935, r. Ge
orge Stevens, i. Ka- 
tharine Hepburn, Fred 
MacMurray)

19.15 Nad.: Santa Barbara
19.40 Almanah in vreme
20.00 Dnevnik
20.30 Dokumentarna oddaja: 

Kvark - posebnosti
21.20 Nadaljevanka: Chateau- 

vallon (3. del), vmes 
(22.15) dnevnik

23.20 Variete: Sulla cresta 
dell onda Special

0.20 Dnevnik - zadnje vesti
0.35 Mezzanotte e dintorni

CANALE 5

12.00 Nan.: A passo di fuga
13.00 Dnevnik - ob trinajstih
13.25 Rubrika: Trentatre
13.45 Nadaljevanka: Capitol
14.30 Dnevnik - gospodarstvo
14.45 Poletna oddaja: Tutti 

frutti
15.25 Nanizanka: Lassie
15.50 Risanka: Cucciolo
16.15 Dok.: Živali sonca
16.40 Iz parlamenta
16.45 Film: La grande attra- 

zione (dram., ZDA 1962, 
r. Daniel Petrie, i. Pat 
Boone, Nancy Kwan)

18.05 TV igra: II sicario
18.30 Dnevnik - športne vesti
18.45 Nan.: Perry Mason
19.30 Horoskop, vreme, dnev

nik, športne vesti
20.30 Film: II cucciolo (dram., 

ZDA 1946, r. Clarence 
Brown, i. Gregory Pečk, 
Jane Wyman)

22.35 Dnevnik - nocoj
22.45 Aktualno: 20 let po Me

secu
23.35 Izložba Int. DOC Cluba

0.05 Dnevnik - zadnje vesti
0.15 Film: Era notte a Roma

(dram, It. 1960, r. Rober
to Rossellini, i. Leo 
Genn, Giovanna Ralli, 
1. del)

RETE 4

13.30 Kolesarstvo: Tour de 
France (iz Izoarda Bri- 
ancona)

14.00 Deželne vesti
14.10 Off shore (iz Trsta)
14.40 Beach vo!ley (prenos iz 

Riminija)
15.10 Kolesarstvo: Tour de 

France (iz Col de Varsa)
16.30 Dokumentarna oddaja: 

Drobci
16.45 Film: Arditi delVaria 

(pust., ZDA 1938, r. Vic- 
tor Fleming, i. Clark 
Gable, Spencer Tracy, 
Myrna Loy)

18.45 Športna oddaja: Derby
19.00 Vreme in dnevnik
19.15 Deželne vesti
19.45 Dokumentarna oddaja: 

Pred 20 leti
20.00 Dokumentarna oddaja: 

Geo Estate
20.30 Film: Allarme in citta
21.35 Variete: Grillo turista 

per caso
22.35 Dnevnik - večerne vesti
22.40 Zabavna oddaja: Fronti 

a tutto
23.10 Avtorska TV: Beniami- 

no Placido - Serata 
Marx

0.10 Dnevnik - zadnje vesti
0.25 Avtorska TV (2. del)

ITALIA 1

16.35 Video strani
16.45 Poletna noč: nad. 

Schwarzwaldska klini
ka, 17.30 Humoristična 
serija Alo, alo (pon.)

18.00 Dnevnik
18.05 Poslovne informacije
18.10 Mozaik. Da ne bi bole

lo: Bronhialna astma
18.30 Spored za otroke in 

mlade: Čirule čarule - 
Čarobne skrivnosti, 
18.35 Rad bi, da bi me 
imeli radi

19.05 Risanka
19.20 Informativna oddaja za 

goste iz tujine
19.25 TV Okno
19.30 Dnevnik in vreme
20.05 Nadaljevanka: Klan (Fr., 

r. Claude Barma, i. Vic- 
tor Lanoux, Marie-Jose 
Nat, Jeane Manson, 
Jean Sorel, 4. del)

21.10 Omizje: Pravica do spla
va spet na prepihu?

22.50 Dnevnik in vreme
23.10 Informativna oddaja za 

goste iz tujine
23.15 Poletna noč, vmes nada

ljevanka Schwarzwald- 
ska klinika (44. del) in 
nanizanka Nenavadne 
zgodbe (7. del)

ODEON
8.30 Nanizanke: Fantasilan- 

dia, 9.15 Peyton Plače, 
10.15 Una famiglia ame- 
ricana

Jl-15 Rubrika: Forum
12.00 Mladinska oddaja: Dop- 

pio slalom
12.30 Kviz: OK il prezzo e giu- 

sto
13.30 Variete: Rivediamoli
!4.30 Nanizanka: Love Boat -

Caccia al reverendo
15.30 Film: L uomo della mia 

vita (dram., It.-Fr. 1951, r. 
Guy Lefranc, i. Madelei- 
ne Robinson)

17.30 Nanizanka: Hotel
18.30 Rubrika: Agenzia ma- 

trimoniale
19.00 Kviza: Gioco delle cop- 

pie, 19.45 Čari genitori
20.30 Film: Butch Cassidy 

(vestern, ZDA 1969, r. G. 
Roy Hill, i. Paul New- 
man, Robert Redford)

22.35 Kviz: II gioco dei nove
23.20 Variete: Maurizio Co- 

stanzo Show Estate
0-50 Film: II tesoro della fo- 

resta pietrificata (pust., 
It. 1965, r. Emimmo Salvi, 
i. Gordon Mitchell, Eleo- 
nora Bianchi)

8.00 Nanizanka: In časa Law- 
rence

8.50 Film: Afrodite, dea dell'- 
amore (zgod., It. 1958, r. 
Mario Bonnard, i. Isabel- 
le Corey)

10.45 Nanizanki: Bonanza,
11.45 Harry 'O

12.45 Otroška oddaja: Ciao 
ciao, vmes risanke

13.45 Nadaljevanke: Sentieri,
14.45 La valle dei pini,
15.40 Cosi gira il mondo,
16.40 Aspettando il do- 
mani

17.00 Nanizanka: California - 
Addio Chip

18.00 Nadaljevanka: Febbre 
damore

19.00 Nanizanki: General Hos- 
pital, 19.30 Baretta - E' 
dura ma vale la pena

20.30 Film: Venga a prendere 
il caffe da noi (kom., It. 
1970, r. Alberto Lattuada, 
i. Ugo Tognazzi, Milena 
Vukotic)

22.30 Film: Scandalo al ranch 
(kom., ZDA 1975, r. Frank 
Perry, i. Jeff Bridges, 
Sam VVaterston)

0.20 Nanizanki: Agente spe- 
ciale, 1.20 Ironside

8.15 Nanizanke: Skippy, 8.45 
I gemelli Edison, 9.15 La 
gang degli orsi, 9.45 Su- 
perman, 10.15 La terra 
dei giganti, 11.10 Kronos, 
12.05 Mork & Mindy, 
12.35 Strega per amore, 
13.00 Simon & Simon - 
Oualche volta i sogni si 
avverano

14.00 Variete: Megasalvishow
14.15 Glasbena oddaja: Deejay

Beach
15.00 Nanizanka: Ralph super- 

maxieroe
16.00 Otroška oddaja: Bim 

bum bam, vmes nanizan
ka Teneramente Licia in 
risanke

18.00 Nanizanki: Supercar - 
Colline in fiamme, 19.00 
Riptide

20.00 Risanka: Evviva Palm 
Town

20.30 Festivalbar
22.30 Nanizanki: Starsky & 

Hutch - Tango, 23.30 
Brothers - Benvenuto 
Mel...

24.00 Dokumentarec: Cingue 
anni di avventura

0.35 Nanizanki: Taxi, 1.05 
Kung-fu

13.00 Otroški variete: Sugar
15.30 Nadaljevanki: Maria, 

16.30 Colorina
17.30 Nanizanke: Rituals, 18.00 

La mamma e sempre la 
mamma, 18.30 II super- 
mercato piu pazzo

19.30 Risanke
20.30 Variete: Telemeno
20.45 Film: Allonsanfan (zgod.,

It. 1974, r. brata Taviani, 
i. Marcello Mastroianni, 
Lea Massari)

23.00 Varieteja: Telemeno, 
23.15 Le notti del grande 
cocomero

24.00 Nan.: Half Nelson

TMC_________________
11.00 Nanizanka: Ai confini 

deli Arizona
12.00 Nadaljevanka: Il fiume 

scorre lento
12.45 Ogledalo življenja
13.30 Vesti in šport
14.15 Risanka: Beatles
14.30 Dokum. o naravi
15.00 Nan.: Sceriffo Lobo
16.00 Film: Il figlio della furia 

(pust., ZDA 1942, r. John 
Cromvvell, i. Tyrone Po- 
wer)

13.30 TVD Novice
13.40 Dokumentarna oddaja: 

Čampo base (pon.)
14.10 Nogomet: pokal Ameri

ke, tekma iz končnice 
tekmovanja (pon.)

16.00 Šport spektakel - Naj za
nimivejši športni do
godki

19.00 Odprta meja
Danes v Odprti meji:
PROSEK — 85 let delovanja 

godbenega društva Prosek
GRADEŽ — Predstavitev 

Flash mode
GRADIŠČE — Spazzapanova 

razstava
TRST — Tržaški dnevnik II 

Piccolo sponsor Triestine
19.30 TVD Stičišče
20.00 Juke box
20.30 Nogomet: pokal Ameri

ke, tekma iz končnice 
prvenstva (posnetek)

22.15 TVD Novice
22.25 Šport spektakel

P RTV Ljubljana 2
19.30 Dnevnik, 20.05 Žarišče
20.35 Nogomet: finale za lo

voriko Marjana
22.15 Poročila

18.00 Aktualno: TV donna
19.00 Nan.: Operazione ladro
20.00 Vesti: TMC News
20.30 Film: L ultimo degli in- 

difesi (dram., ZDA 1980, 
r. Robert Collins, i. Hen- 
ry Fonda)

22.20 Rubrika o motorjih
22.45 Vesti: TMC nocoj
23.00 Tour de France
24.00 Film: Carrell agente pe- 

ricoloso (krim., ZDA 
1976, r. Ivan Nagy, i. Don 
Murray)

TELEFRIULI__________
11.30 Nanizanka: Tom Grattan
12.00 Rubrika
12.30 Nanizanka: Medusa
13.00 Dnevnik
13.30 Dokumentarec: Možje in 

dogodki 20. stoletja
15.30 Musič box
18.30 Nadaljevanka: Il diavolo 

al Pontelungo
19.00 Dnevnik
19.30 Rubrika: Dan za dnem
20.00 Nad.: I naufraghi
20.30 Športne vesti
21.30 Nan.: Il ritorno del Santo, 

22.30 Angoscia
23.00 Župan in njegovi ljudje 

0.30 Dnevnik, nato dražba 
1.30 Inf. oddaja: News

TELE 4________________
(Se povezuje s sporedi Italia 1)

Lastne oddaje:
14.00 Dogodki in odmevi 
19.30 Dogodki in odmevi

RADIO TRST A
7.00, 13.00, 19.00 Dnevnik; 8.00, 10.00,

14.00, 17.00 Poročila; 7.20 Dobro jutro po 
naše; 8.00 Deželna kronika; 8.10 Na po
čitnice; 9.15 Otroški kotiček: Živalske 
dogodivščine (zadnji del), vmes Glasbeni 
listi; 10.00 Pregled tiska; 10.10 Koncert: 
zbor Cappella Civica (vodi Marco Sofia- 
nopulo); 11.30 Pisani listi: Glasbeni listi,
12.00 Barvne sintonije, 12.40 Glas harmo
nike; 13.20 Poletni mozaik: Glasba po že
ljah, 14.00 Deželna kronika, 14.45 Kres
ničke, 15.30 Premišljevanje, 16.00 Kultur- 
nopolitiki v kuhinji, vmes Glasbeni listi; 
17.10 Klasični album; 18.00 Drama: Bogi
nja iz Sesljanskega zaliva (3. del), nato 
Glasbeni listi; 19.20 Zaključek.

LJUBLJANA
5.00, 6.00, 7.00, 8.00, 9.00, 10.00, 11.00,

12.00, 14.00, 15.30, 17.00, 19.00, 21.00, 22.00,
23.00 Poročila; 8.05 Dober dan; 8.35 Igraj 
kolce; 9.05 Z glasbo v dober dan; 9,35 
Turistični napotki; 11.05 Človek in 
zdravje; 11.30 Danes smo izbrali; 12.10 
Pojemo in godemo; 12.30 Kmetijski na
sveti; 12.40 Domača glasba; 13.00 Danes;
13.30 Do 14.00; 14.02 Nenavadni pogovo
ri; 14.20 Koncert za mlade poslušalce; 
14.40 Merkurček; 15.15 Radio danes; 15.30 
Dogodki in odmevi; 16.00 Melodije; 17.00 
Glasba; 18.05 Lahka glasba; 19.35 Lahko 
noč, otroci; 19.45 Z instrumentalnimi an
sambli; 20.00 Radijska igra; 21.05 Sloven
ska zemlja v pesmi in besedi; 21.40 Mi
nute za...; 22.00 Zrcalo dneva; 22.30 Pevci 
šansonov; 23.05 Lit. nokturno.

RADIO KOPER
(slovenski program)

10.30 14.30, 17.30, 19.00 Poročila; 6.05 
Na današnji dan; 6.10 Vreme in promet;
6.30 Jutranjik; 7.00 Jutranja kronika; 7.30 
Pregled tiska; 7.35 Kulturni servis; 8.00 
Radio Lj; 13.00 Danes na valu Radia Kp; 
13.15 Od enih do treh; 14.35 Pesem tedna;
15.30 Dogodki in odmevi; 16.00 Glasba 
po željah; 17.00 Za varnejši jutri; 17.30 
Primorski dnevnik; 18.00 Iz kulturnega 
sveta; 19.30 Prenos Radia Ljubljana.

RADIO KOPER
(italijanski program)

8.30, 10.30, 13.30, 16.30, 17.30, 18.30 Po
ročila; 7.15, 12.30, 19.30 Dnevnik; 6.05 Al
manah; 6.30 Zgodovinski utrinki; 6.50 
Simfonija zvezd in horoskop; 7.40 Dobro 
jutro, otroci; 7.50 Pošiljam ti razglednico;
8.00 Pripovedujejo...; 8.35 Pesem tedna; 
8.35 Mi in vi; 9.15 Edig Galletti; 9.32 Re- 
vival parade; 10.05 Disco scoop; 10.35 
Družinsko vesolje; 11.00 Pismo iz; 11.15 
Knjižne novosti; 11.30 Turizem; 12.00 
Glasba po željah; 13.00 Neposredno;
14.00 Avtomobilizem; 15.00 Popoldne; 
15.45 Koncert; 16.00 Glasba; 16.33 Super- 
pass; 17.00 Bubbling; 17.33 Show busi- 
ness; 18.00 Prijatelj DJ; 18.33 Mi in vi;
19.00 Filmska glasba; 20.00 Nočni pro
gram.

RADIO OPČINE
7.30, 13.30, 17.30 Poročila; 10.00 Glasba 

po željah; 12.00 Za vse okuse; 16.00 Od
daja WWF; 17.00 Filatelija; 21.00 Nora 
leta, nato Nočna glasba.
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Župan potrjuje: v šolsko središče 
bodo preselili vse slovenske šole

Problem začasne selitve slovenske 
srednje šole Trinko in končne na
mestitve slovenskih srednjih šol v 
Gorici je bil soniči spet prisoten v 
razpravi v občinskem svetu. Svetova
lec PLI Sergio Fornasir je ugotovil 
protislovje med izjavami župana na 
eni od prejšnjih sej občinskega sveta, 
da bo šola Trinko po enoletnem "iz
gnanstvu" v Kapucinski ulici imela 
svoj končni sedež v novem šolskem 
središču, in izjavo pokrajinskega od
bornika za šolstvo Spazzapana tisku, 
da bodo v šolsko središče šle samo 
višje srednje šole.

Župan Scarano je potrdil namen 
občinske uprave, da namesti v šol
skem središču vse slovenske srednje 
šole, tudi šolo Trinko, z izjemo slo
venske sekcije ITI, ki da bo zaradi 
potrebe po laboratorijih ostala v za
vodu Galilei. Zavrnil je možnost ka
kih sporov s pokrajinsko upravo gle
de tega. Šolsko središče, je dejal, zida 
Občina, ki je zaenkrat še pristojna za 
prostorske probleme vseh nižjih in 
višjih srednjih šol razen poklicnih, za 
katere je pristojna Pokrajina. Za na
mestitev vseh slovenskih šol v novo 
središče, je še dejal, bo treba nekoli
ko zmanjšati velikost učilnic, kar pa 
bi ne smel biti problem glede na šte

vilo dijakov v posameznih razredih 
slovenskih višjih srednjih šol. Vse 
šole bodo tudi imele skupno knjižni
co (z ločenimi oddelki) in fizikalni la
boratorij, ki ga bodo lahko brez težav 
uporabljale izmenično.

Glede selitve (za eno leto, zagotav
lja občinska uprava) šole Trinko v 
Kapucinsko ulico, so misovci na seji 
predložili resolucijo. V njej trdijo, da 
naj bi bili italijanski učenci in dijaki 
diskriminirani in zato nasprotujejo 
selitvi šole Trinko, ki da bi povzroči
la italijanskim učencem hude težave 
zaradi posledične selitve šole Pitteri 
iz Kapucinske ulice. Podobne argu
mente izkoriščajo tudi socialdemok
rati, ki v interpelaciji sprašujejo up
ravo, ali ne bi preselili v Kapucinsko 
ulico samo polovico razredov sloven
ske srednje šole, preostalih šest pa v 
zavod Lenassi. Sicer pa je to rešitev 
občinska uprava že pred časom zavr
nila, saj je - mimo težav zaradi delit
ve šole - neuresničljiva.

Odhod prof. Giannija Gorija, ki je 
v zadnjih letih prirejal občinsko glas
beno sezono, je bil predmet vpraša
nja svetovalca zelene liste Fiorellija. 
Po časopisnih vesteh naj bi se na
mreč Gori umaknil zaradi "zaprtosti,

provincializma, nerazumevanja, za
visti" v goriškem okolju in zlasti v 
občinski upravi. Fiorelli je očital up
ravi in županu, da si je na tak način 
zapravila sodelovanje s sposobnim 
kulturnikom in vprašal, ali bo po sre
čanjih z avtorjem Gorica izgubila 
tudi občinsko koncertno sezono. Le 
na zadnje vprašanje mu je pred krat
kim imenovani odbornik za kulturo 
Agati odgovoril, da pripravljajo za 
prihodnjo sezono tudi glasbene prire
ditve. Kot svetovalec je bežno pose
gel bivši odbornik za kulturo Obizzi 
in dejal, da prav tako kot Fiorelli ob
žaluje izgubo prof. Gorija, ne name
rava se pa spustiti v razglabljanje o 
vzrokih.

Obizzi je tudi opozoril na težave v 
domu za ostarele Culot v Ločniku. 
Stanje je dramatično, je dejal, ker 
primanjkuje specialističnega bolni
čarskega osebja. V domu je vedno 
več nepokretnih oskrbovancev, ki 
jim ne morejo zagotavljati potrebne 
pomoči in oskrbe. V odsotnosti od
bornika za skrbstvo mu je odbornik 
za osebje Baresi odgovoril, da so te
žave z osebjem resnične in da jih bo 
skušala uprava rešiti z mobilnostjo 
osebja.

Zaključek tečaja za učitelje 
za delo s prizadetimi osebki

Skupina slušateljev z organizatorji tečaja za delo s prizadetimi

Pred kratkim se je zaključil dveletni tečaj za učitelje, ki se nameravajo 
posvetiti vzgojnemu in izobraževalnemu delu z duševno in telesno prizadeti
mi. Tečaj je uspešno dokončalo kakih trideset slušateljev, med katerimi tudi 
nekaj takih, ki sc končali slovensko učiteljišče in ki so si tako pridobili 
dodatno kvalifikacijo za delo s prizadetimi osebki. Prvi tovrstni tečaj je pri
pravila Pokrajina. Ob koncu so slušateljem izročili diplome.

V soboto popoldne na pobudo KD Oton Župančič

Spust po Soči z gumenjaki in splavom
Dr. Božo Gruntar 
nov mestni tajnik 

PSI v Gorici
Dr. Božo Gruntar je nov mestni taj

nik PSI v Gorici. Gruntar, ki poučuje 
na višji srednji šoli v Gorici, je v pre
teklosti bil predsednik Konzorcija za 
goriško industrijsko cono in član vod
stvenih organov Goriške hranilnice. 
Do lanskega leta je bil član PSDI, nato 
pa je skupaj z nekaterimi drugimi 
predstavniki te stranke prestopil v so
cialistične vrste.

Za mestnega tajnika PSI je bil izvo
ljen soglasno, kar - je napisano v 
strankinem komunikeju - kaže na 
složnost med tremi notranjimi kompo
nentami stranke, posoškimi reformisti, 
komponento, ki se sklicuje na tajnika 
Craxija in socialistično levico. Ob iz
volitvi novega tajnika, ki dopolnjuje 
obnovo vodstvenih organov po 19 po
krajinskem kongresu, so se zahvalili 
Alvaru Deiustu, ki je v zadnjih dveh 
letih opravljal to funkcijo. Gruntar se 
je ob umestitvi opredelil za stranko, ki 
naj bo reformistična, odprta do novosti 
in pričakovanj prebivalstva.

Na skupščini so tudi obnovili mes
tno vodstvo ki ga sestavljajo Marco 
Dellago, Enrico De Rocco, Livio Dell - 
Orco, Egidio De Angelis, Alvaro Dei- 
ust, Dante Guglielmotti, Virgilio Mar
coni, VValter Ressi, Silvano Russian, 
Liliana Steffe in Alex VValtritsch. Sup- 
lenti so Emidio Arbo, Luciano Car- 
gnel, Giorgio Duranti, Franco Lupi in 
Pietro Pinto.

V noči na nedeljo je bila okolica 
Fare prizorišče oboroženega spopa
da med goriškimi varnostnimi orga
ni in četverico mlajših jugoslovan
skih državljanov. Ura je bila približ
no dve ponoči, ko se je posadka po
licistov goriške kvesture peljala z 
avtomobilom po avtocestnem odse
ku Gorica-Vileš v smeri proti Gori
ci. Peljali so že mimo Fare, ko so 
opazili na desni strani cestišča sku
pinico mladeničev, ki je hodila v na
sprotno smer. V našem mestu in 
okolici se je že večkrat zgodilo, da 
so policijske izvidnice zalotile sku
pine tujih državljanov, ki so ilegal
no prekoračile italijansko-jugoslo- 
vansko mejo. Tokrat pa so policisti 
zasumili, da ne gre za navaden pre
stop meje. Ko so ustavili avtomobil, 
da bi legitimirali četverico, so se ti 
bliskovito razšli. Mladeniči so skoči
li čez avtocestno ograjo in se pogna-

Kajakaštvo in kanuistika sta v teh 
dneh v središču pozornosti na Goriš
kem, saj so prav novogoriški člani 
Soških elektrarn dosegli na svetov
nem prvenstvu v Združenih državah 
Amerike serijo prvovrstnih uspehov. 
Sicer je Soča od vedno idealna »telo
vadnica« za te vodne športe, katerim

li v beg. Policisti so jih pričeli zasle
dovati, eden od njih pa je z opozo
rilnim namenom s pištolo ustrelil v 
zrak. Tedaj sta se dva člana skupini
ce obrnila proti policistom in začela 
streljati proti njim.

Sledili so napeti trenutki, ko se je 
polje v bližini Fare spremenilo v 
pravi far west. Članom policijske iz
vidnice so v kratkem priskočili na 
pomoč še drugi kolegi s kvesture, na 
kraj streljanja pa so prišli tudi šte
vilni karabinjerji in prometni poli
cisti. Ko so mladeniči porabili raz
položljive patrone, je bilo streljanja 
konec. Agenti policije so tri od njih 
ulovili, ko se je že zdanilo okrog 
pete ure v bližini desnega brega na
makalnega kanala Dottori. Pol ure 
kasneje so ulovili še četrtega člana, 
o orožju pa ni bilo več ne duha ne 
sluha. Četverico so nato prepeljali 
na goriško kvesturo.

se v zadnjem času približujejo tudi 
naši športniki.

V okvir tovrstnih pobud je sodil 
tudi sobotni spust po Soči z gumenja
ki, ki so ga priredili člani rekreacij
skega odseka kulturnega društva 
Oton Župančič iz Štandreža. V prvih 
popoldanskih urah se je kakih štiride-

Tam so zaslišali mladeniče, ki 
niso imeli s seboj nobene osebne iz
kaznice, pač pa so povedali svoja 
imena: 20-letni Milan Radosavljevič, 
20-letni Dragan Radosavljevič, 19- 
letni Muhamed Ramadanovič in 18- 
letni Goran Dordevič. Sedaj je sku
pinica preiskovalcem na razpolago v 
goriškem zaporu v Ul. Barzellini. 
Medtem so policisti pozvali tudi In
terpol in jugoslovansko milico, da bi 
skušali ugotoviti poleg prave isto
vetnosti mladeničev tudi njihove na
mere. Policija zaenkrat skuša preve
riti vse možne hipoteze, od te, da 
gre za spremljevalce pri ilegalnem 
prestopanju meje, do prekupčevanja 
mamil ali morda priprave ropa.

Številni policisti in člani gozdne 
uprave so v nedeljo in včeraj preče
sali vso okolico, kjer je prišlo do 
streljanja. Do trenutka, ko poroča
mo, jim še ni uspelo izslediti orožja. 
Najverjetneje so ga mladeniči odvr
gli v bližnji namakalni kanal.

50-milijonska 
tatvina v Tržiču

Tatovi so v nedeljo dopoldne med 
polurno odsotnostjo stanovalcev pri 
belem dnevu obiskali stanovanje 76- 
letnega kapetana Fulvia Savinija v 
Ul. D'Aosta 16 v Tržiču. Vlomili so 
skozi vhodna vrata in odnesli zlatni
no, dragocenosti in denar v skupni 
vrednosti okrog 50 milijonov lir. Ta
tovi so tudi skozi sedež KPI vlomili 
v knjigarno Rinascita: iz blagajne so 
odnesli 250 tisoč lir.

set mlajših udeležencev sešlo na ob
režju Soče, pod sejmiščem Espomego. 
V glavnem so se spusta udeležili z gu
menjaki, med plovili pa je bil tudi 
predhodnik današnjih gliserjev, leseni 
splav, pod katerega so iznajdlivi Štan- 
drežci privezali štiri pločevinaste 
sode. Da bi bilo plovilo čimbolj 
podobno originalnim, ki so značilni za 
brodolomce, so na splav pritrdili še 
drog, nad katerim je vihtela razcefra
na bela zastava.

Vesela druščina se je ob precej
šnjem začudenju tamkajšnjih kopalcev 
veselo spustila po soški strugi proti 
Sovodnjam, kjer je bil postavljen cilj.

Sobotni spust otvarja letošnjo sezo
no na Soči, ki se bo nadaljevala konec 
meseca, ko bodo v Podgori, na pobudo 
KD Andrej Paglavec in Združenja slo
venskih športnih društev v Italiji, pri
pravili tečaj za kajakaše z zaključnim 
tekmovalnim spustom po Soči. Prva 
dva dni, in sicer v soboto, 29. julija, in 
nedeljo, 30. t. m., bo tečaj trajal po 
štiri ure, naslednje dni do sobote pa 
bo trajal po dve uri.

Prve dni septembra pa bodo organi
zirali tokrat že četrto Soško regato, na 
kateri vozijo s kajaki in kanuji. Tudi 
na letošnji izvedbi bo štart postavljen 
v Solkanu, cilja pa v Podgori, kjer bo 
sledila družabnost in nagrajevanje.

Na sliki (foto Pavšič) pogled na 
štart gumijastih čolnov in splava.

včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada v ted

nu od 9. 7. do 15. 7. 1989.
RODILI SO SE: Maria Rosolini, Valen

tina Morato, Matteo Rosmanit, Simone 
Olivo, Andrea Fontana, Luca Cordeschi, 
Federica Bernardis, Simone Calleo, Raf- 
faele Cicoria, Desi Tolar, Alessia De Leo- 
nardis, Alex Prencis, Sara Cecchetti.

UMRLI SO: 80-letni upokojenec Gio- 
vanni Coppe, 50-letna gospodinja Chiara 
Maroni, 68-letna upokojenka Bruna Us- 
sai vd. Bressan, 77-letna upokojenka Sa
bina Bradaschia por. Sgualdino, 18-letna 
študentka Michela Munin, 56-letni us
lužbenec Antonio Russo, 67-letni upoko
jenec Paolo Narduzzi, 86-letna upokojen
ka Mafalda Zanolla vd. Crosara, 85-letna 
upokojenka Pierina Alt, 91-letna upoko
jenka Jožica Šuligoj, 84-letni upokojenec 
Marino Furlan, 86-letna upokojenka Si- 
donia Fonda por. Tonini, 80-letni upoko
jenec Antenore Miniussi, 73-letni upoko
jenec Luigi Santesso, 88-letna upokojen
ka Margherita Franzot, 79-letni upokoje
nec Giuseppe Medeot, 87-letni upokoje
nec Giovanni Polidori, 97-letna 
upokojenka Rosa Bianchi vd. Marconi, 
58-letni upokojenec Giovanni Trobitz, 
57-letni uradnik Giuseppe Palmiro.

OKLICI: policist Antonio Balkdasso in 
trgovka Patrizia Braidot, trgovec Silvano 
Zanini in učiteljica Elisabetta Sabatino, 
sladoledar Roberto Benussi in slaščičar
ka Claudia Pellizzon, učitelj telesne vz
goje Paolo Veronese in Alessandra Sig- 
norini, uradnik Bruno Bucchi in bolni
čarka Antonella Falcone, podčasnik voj
ske Lorenzo Paccione in terapistka Ma
ria Giovanna Nora.

POROČILI SO SE: geolog Fabio Rai- 
mo in študentka Donatella Barbana, uči
telj Massimo Macuzzi in učiteljica Dona
tella Concetti, trgovec Andrea Caragna- 
no in uradnica Ondina Pecorari.

_________ pogrebi__________
Danes v Gorici ob 13.45 Ladislav Cijak 

iz splošne bolnišnice v cerkev in na po
kopališče v Sovodnjah.

šolske vesti
Slovenski deželni zavod za poklicno 

izobraževanje prireja v prihodnjem šol
skem letu na Goriškem sledeče tečaje: 
dveletni poklicni tečaj s kvalifikacijo za 
prodajalce (tisoč ur), dveletni poklicni 
tečaj s kvalifikacijo za mizarje (1.200 ur), 
izpopolnjevalni tečaj iz angleščine (Z 
stopnja - 120 ur), izpopolnjevalni tečaj za 
programerje elektronskih računalnikov 
(175 ur), izpopolnjevalni tečaj za opera
terje z zunanjo trgovino (120 ur), izpopol
njevalni tečaj za strojepis (120 ur), tečaj 
ažuriranja za fiskalno vodenje nekomer
cialnih ustanov - društev (30 ur), tečaj 
ažuriranja za animatorje na družbeno-vz
gojnem področju (40 ur) in tečaj ažurira
nja bančne tehnike (30 ur). Rok za vpis 
poteče 21. t. m. Informacije in prijave na 
sedežu SDZPI v Križni ulici 3 (tel. 81826) 
vsak dan, razen sobote, med 9. in 13. uro.

razna obvestila
Občinska knjižnica v Doberdobu

bo do 8. avgusta odprta ob ponedelj
kih in četrtkih od 15. do 18. ure.

SPDG-rekreacija prireja 30. in 31. 
julija dvodnevni izlet v triglavsko po
gorje. Odhod s Travnika ob 5. uri. 
Predhodna vadba na trim stezi v Pev- 
mi 24., 26. in 28. julija ob 19. uri.

izleti
Slovensko planinsko društvo priredi 

22. in 23. julija izlet v Dolomite (skupina 
Sella). Prevoz z lastnimi sredstvi. Zaradi 
prenočišča in drugih organizacijskih za
dev, je primerna predhodna prijava do 
danes, 18. t. m., pri predsedniku društva, 
oziroma pri odborniku Klemšetu.

Društvo nadalje vabi člane in prijate
lje, da se pridružijo planinskemu pohodu 
Kekec - Triglav od 19. do 23. julija. Lah
ko se pridružijo tudi samo na nekaterih 
etapah. Prijave in pojasnila pri Zorku 
Čotarju tel. 30995.

Izlet na Greta Forata bo v nedeljo, 30. 
julija. Vodi Ivo Berdon, pri katerem inte
resenti dobijo podrobnejša pojasnila.

kino
Gorica

CORSO Zaprto do 20. julija.
VERDI 18.00-22.00 »Domino«. Prepove

dan mladini pod 18. letom.
VITTORIA 17.30-22.00 »Brividi caldi«. 

Prepovedan mladini pod 18. letom.

Nova Gorica in okolica
SOČA (Nova Gorica) 18.30-20.30 »Življe

nje s stricem«.
SVOBODA (Šempeter) 20.30 »Kamion 

smrti«.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Pontoni e Bassi, Raštel 52 - tel. 533349.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU 
Občinska lekarna št. 1 (Comunale), Ul. 

Terenziana 26 - tel. 482787.
DEŽURNA LEKARNA V DOBERDOBU 

Lekarna pri Jezeru - Vrtna ulica 2 tel. 
78300.

JL Nenadoma nas je zapustil

T Ladislav Cijak
75 let

Pogreb bo danes ob 13.45 iz splošne 
bolnišnice, ob 14. uri v cerkvi v So
vodnjah. Že vnaprej se zahvaljujemo 
vsem, ki ga bodo spremili na zadnji 
poti.

Žalujoči žena, sin, snaha, vnuki in 
ostalo sorodstvo.

Gorica, Sovodnje, 18. julija 1989 
Pogrebno podjetje Preschern

ANTON TOMAŽ LINHART

ŽUPANO VA MICKA
Režija in dopolnilno besedilo: BORIS KOBAL 

Jutri, 19. t. m., ob 21. uri - JAMLJE - pred osnovno šolo

Predstavo je omogočila občinska uprava Doberdob

Spopadli so se s policijo v nedeljo ponoči pri Fari

Štirje v zaporu po divjem streljanju



PRIMORSKI DNEVNIK — 18. julija 1989 goriški dnevnik □ stran 9

V okviru poletnega praznika KD Skala

V Gabrjah so se pomerili spretni kosci

Štirinajst koscev in kosic se je ude
ležilo tradicionalnega tekmovanja v 
košnji, ki ga je pripravilo KD Skala v 
Gabrjah. Ocenjevalna komisija, ki je 
bila, kot zatrjujejo zelo stroga in pred
vsem strokovno podkovana, je ocenje
vala hitrost košnje, slog in seveda ka
kovost. Pri moških konkurentih pa 
tudi način in kakovost klepanja kose.

Po končni uvrstitvi sodeč je dobrih 
koscev med domačini bolj malo. Prva 
mesta so si razdelili tekmovalci iz dru
gih krajev. Res je sicer, da je bila do
mača konkurenca bolj maloštevilna.

Absolutno prvo mesto med moškimi 
je komisija prisodila Marčelu Visinti-

nu iz Gorice, sicer pa doma iz Marti- 
niščine, kjer so bili doma znani kosci 
in kjer je skopa narava naredila tako, 
da je postala dragocena vsaka bilka 
trave. "Travnik je bilo treba obriti", 
kakor se temu reče. Drugo mesto je 
šlo Janku Jerebu iz Sovodnjega pri 
Škofji Loki, tretje Mirku Kofolu iz 
Banjšic, četrto Viktorju Šturmu iz So
vodnjega, peto prav tako tekmovalcu 
iz Sovodnjega Maksu Rupniku. Na še
sto mesto se je uvrstil Boris Rebula iz 
Šempolaja, zadnji dve mesti pa si deli
ta Branko Pisk in Milivoj Ipavec, oba 
z Banjšic.

Med tekmovalkami — pomerile so 
se sicer na približno za polovico kraj
šem travniku — je komisija prvo mes
to prisodila Danici Šturm iz Sovodnje
ga pri Škofji Loki, na drugo mesto se 
je uvrstila Marija Humar iz Sovodenj, 
na tretje Marija Marušič iz Sovodenj. 
Sledijo Marija Grbec z Opčin, Mirica 
Kafol z Banjšic in Ivica Pisk z Banjšic.

Vsi kandidati so tekmovali posamič
no. Opozoriti velja na solidno udelež
bo predstavnikov iz Sovodnjega pri 
Škofji Loki in na tekmovalce z Banj
šic, od koder so prihajali, v starih ča
sih, ko še ni bilo kosilnic, na dnino 
dobri kosci.

Tekmovanju je z zanimanjem sledi
lo neobičajno veliko občinstva, ki se 
je zatem zadržalo še na na slovesnosti 
ob podelitvi nagrad in priznanj ter 
prisluhnilo domačim melodijam an
sambla Fantov iz vseh vetrov, ki so 
pripomogli k uspehu poletnega praz
nika KD Skala.

V okviru poletnega praznika so v 
Gabrjah pripravili tudi vrsto zanimi
vih in dobro obiskanih športnih sre
čanj.

Na slikah (foto Klemše): prva pre
izkušnja je bilo klepanje kose - tudi 
ženske so v košnji zelo spretne.

V Novi Gorici

Proslava
francoske
revolucije

Novogoriške politične alternativne 
zveze (Slovenska demokratična zveza, 
Socialdemokratska zveza Slovenije, 
Slovenska kmečka zveza) so na prire
ditvenem prostoru pri bazenu v Krom
berku v soboto zvečer počastile dves
toletnico francoske revolucije.

To je bila edina prireditev te vrste v 
Novi Gorici; udeležili so se je člani in 
somišljeniki slovenske alternative. 
Navzoče je pozdravil predsednik no
vogoriškega odbora SDZ Janez Vuk, 
nekaj misli o francoski revoluciji je 
prispeval Branko Marušič, prireditev 
so pozdravili Ivo Hvalica za SSDZ, 
Franko Remec in Bruno Podveršič za 
SKZ ter Franco Juri iz Kopra za Sku
pino 88.

Kulturni pečat je dala prireditvi 
učinkovita recitacija igralca Sergeja 
Ferrarija. Prireditev je imela tudi dru
žabni značaj, povezana pa je bila tudi 
s podpisovanjem Majniške deklaraci
je. Že prejšnji dan so alternativne zve
ze v Novi Gorici odprle v trgovskem 
centru posebno stojnico, ob kateri so 
mimoidoči podpisovali Majniško de
klaracijo (ter v duhu demokratičnosti 
tudi Temeljno listino Slovenije 1989). 
Podpisovanje se bo v naslednjih dneh 
nadaljevalo.

Alternativa stopa tako na sceno jav
nega življenja tudi v novogoriški obči
ni. Njeno delovanje ponazarjajo tudi 
javni apeli, ki jih kot odgovor na pro
bleme vsakdanjosti objavlja dnevni 
tisk (Delo, Primorske novice). Njena 
temeljna naloga pa je gotovo priprava 
na volitve, ki bodo spomladi prihod
njega leta. (Miž)

Gristi pojasnjuje: 
na Prevali samo 

omejitev lova
Predsednik Pokrajine Gian Franco 

Crisci odgovarja na pomisleke, ki jih 
je v zvezi z urejanjem teritorija na ob
močju jezerca na Prevali javno posta
vil števerjanski župan Ivan Humar. V 
pismu, ki smo ga objavili v nedeljo, se 
Humar sprašuje, zakaj ni Pokrajina 
vprašala za mnenje Občino Števerjan, 
ko je - sodeč po časopisnih vesteh - 
Pokrajinski odbor za lov vzel v poštev 
možnost, da bi na Prevali uredili za
ščiteno območje za ptice. Ker je ob
močje sestavni del ozemlja števerjan- 
ske občine, bi morali vprašanje reše
vati v dogovoru z občinsko upravo.

V odgovor na to stališče Crisci po
jasnjuje, da predlog, ki ga je postavil 
Pokrajinski odbor za lov, kateremu 
sam predseduje, v resnici ne pomeni 
ustvarjanja prave naravne oaze na ob
močju jezerca. Vprašanje odpiranja 
naravnih oaz ni niti v pristojnosti Pok
rajine pač pa Dežele. Na razliko od 
oaze, kjer ni omejena samo lovska de
javnost pač pa je tudi prepovedano 
kmetovanje in celo prehod vozil, 
vključno kmetijskih, naj bi v predlogu 
Pokrajine vzeli v poštev samo mož
nost, da bi na Prevali prepovedali lov 
na območju, kjer se zadržujejo števil
ne vrste ptic. To ne bi pomenilo nika
kršnih omejitev kmetijskih ali drugih 
dejavnosti, pač pa bi zagotovilo pti
cam in divjadi varno zavetišče pred 
lovci.

Šotor na grajskem dvorišču letos precej sameva

Prostor je vabljiv, prireditev pa ni
V nedeljo je prireditveni prostor 

pod šotorom na goriškem gradu spre
jel drugo letošnjo prireditev: koncert 
sinfoničnega orkestra iz Beljaka. 
Uvodna prireditev na grajskem griču 
je bila konec junija, ko je Kulturni 
dom ob sodelovanju ZSKD in ZSŠDI 
pripravil uspeli nastop New swing 
kvarteta iz Ljubljane.

Vse kaže, da bo po nedeljskem na
stopu koroških glasbenikov šotorišče 
na gradu več časa samevalo in danes 
še ni znano (razen filmskega ciklusa), 
kaj sploh bo še na tem izredno lepem 
in vabljivem prireditvenem prostoru. 
Upajmo, da ne bomo čakali do 6. se
ptembra, ko bo Kulturni dom organi
ziral koncert danes najbolj priljublje
ne slovenske skupine Šank rock.

Če le bežno prebiraš strani krajev
nih časopisov, opaziš, da poletnih kul
turnih sezon na odprtem kar mrgoli. 
Prirejajo jih v velikih mestih, prirejajo 
jih v letoviščarskih središčih, prirejajo 
pa jih tudi v manjših občinah. Pred 
dnevi smo napovedali serijo manifes
tacij, ki se v tem času vrstijo v Gradiš
ču, naše bralce smo opozorili na šte
vilne kulturne in druge pobude, ki jih 
bodo uresničili v naših vaseh, kakor 
tudi v drugih italijanskih sredinah. 
Kaj pa v Gorici?

Te dni smo prisostvovali kakovos
tnemu zborovskemu tekmovanju Seg- 
hizzi, konec avgusta bo stekel že tra
dicionalni folklorni festival, vmes pa 
bo tudi tekmovanje violinistov Lipi- 
zer. Zasebnim ustanovam, ki že vrsto 
let prirejajo te manifestacije, gre vsa 
čast. Ob tem pa ni skoraj ničesar dru
gega. Ko so na gradu postavili šotor, 
smo si nadejali, da bo to postal kultur
ni center v poletnih mesecih. In tako 
je tudi bilo vsaj do lanskega leta, ko 
je grajski prostor sprejel marsikatero 
zanimivo prireditev in mednje so sodi
le tudi tiste, ki so jih pripravile slo
venske kulturne organizacije.

Letos pa zgleda, da so odgovorni za 
koordinacijo prireditev kar pozabili 
na sezono. V mislih imamo zadrugo 
Multithema, kakor tudi občinsko up
ravo. Ne razumemo namreč zadruge, 
ki si je prevzela nalogo, da bo ureje
vala in vodila poletno sezono na gra
du. V čem obstaja ta naloga, ko že za 
nastop New swing kvarteta smo bili 
do zadnjih ur v dvomu, ali bodo ljub
ljanski gostje sploh lahko nastopili. 
Ne razumemo niti občinske uprave, ki 
dovoljuje nekaterim, da si nalagajo 
odgovornosti, katerim niso kos.

Spričo letošnje revne sezone na go
riškem gradu so nekatere naše organi

zacije, ki delajo na tem, da bi tudi Go
rica poleti kulturno zaživela, predla
gale, naj se ustvari skupina, pool, upo
rabnikov grajskega šotorišča. Ta naj 
bi ob koordinaciji Turistične ustanove 
sestavila že pred poletjem okvirni pro

gram, ki bi bil bogat in raznolik. Le 
na ta način se bomo izognili letošnje
mu mrtvilu, ki mestu ne daje dobrega 
spričevala. (Rudi Pavšič)

Na sliki pogled na grajski šotor 
ob nastopu New Swing kvarteta.

Stanovalci protestirajo 
ker hočejo naravni park

Stališče odbornika za urbanistiko glede UL Alviano

Občina želi izboljšati videz območja
Polemika v zvezi z namenom občin

ske uprave, da dovoli pozidavo na 
Posestvu Rizzatti" med Ul. Alviano in 

°ivšo Ul. Dreossi (ozka ulica, ki pelje 
Vzdolž Ul. Alviano proti grajskemu 
jjfiču) je še vedno živahna. Pred ka- 
khn tednom smo poročali o odprtem 
P^rnu skupine stanovalcev na tem ob- 
IIl0Cju, ki so se pritoževali zaradi vari
ete k regulacijskemu načrtu, s katero 
Dl danes zeleno območje namenili 
Sfadnji turističnih objektov. Temu 
Pjsmu je sledil formalni priziv županu, 
Kl ffa je podpisalo več desetin stano
valcev, združenih v "odbor za zaščito 
rajonskega parka na posestvu Rizzat-

Pritožujejo se zaradi vrste negat 
bm posledic, ki naj bi jih poseg p 
izročil na območju. Predvsem ugote 
lajo, da se je na posestvu ustvar 

Prava naravna oaza v mestu, kjer 
mogoče zaslediti veverice, polhe, fa; 
. ln druge živali, ki so našle zatoč 
ce med drevjem in grmičevjem že c 

11 let zapuščene površine. Obči 
prašujejo, ali je res potrebno name; 
1 *•? Površino turističnim gradnjam, 
arianti, ugotavljajo, bi namreč 40 

Posestva pozidali, nadaljnjih 20% r 
menili parkiriščem, na preostale 
em pa uredili zelene površine. 

tim-a?ovalce skrbi izguba zelenja 
fau- bidrogeološko ravnovesje. Že i 
jamranje trga pred Rdečo hišo, pra- 
J ' je preprečilo odtekanje vode 
grajskega griča, tako da je bilo v 2

dnjih letih že nekaj usadov. Nove 
gradnje bi še povečale nevarnost. Ob 
tem postavljajo tudi formalni ugovor, 
češ da bi predvidena varianta ne spo
štovala predpisov o obsegu zelenih 
površin na vsakega prebivalca.

Zaradi tega predlagajo Občini, nai 
bi odkupila omenjeno posestvo in ga 
preuredila v park.

V zvezi s problemom uporabe spor
nega zemljišča pri Ul. Alviano nam je 
občinski odbornik za urbanistiko inž. 
Nicolo Fornasir poslal v objavo slede
če sporočilo.

Goriška občinska uprava, tako kot 
uprave številnih drugih občin, je gle
de urbanističnega načrtovanja v zelo 
kritičnem položaju, ki ga po eni strani 
povzroča dejstvo, da je nemogoče od

Sporno zemljišče ob Ul. Alviano je danes gosto zaraščeno (Foto Marinčič)

kupiti in opremiti vse površine za 
javno uporabo (v ta namen bi potre
bovali več desetin milijard lir), po 
drugi strani pa rigidnost regulacijske
ga načrta v zvezi z deželnimi urba
nističnimi standardi. Ti standardi 
(kvadratni metri za vsakega predvi
denega prebivalca), ki jih mora Obči
na spoštovati in ki so še odmerjeni 
glede na demografska predvidevanja 
sedanjega regulacijskega načrta 
(65.000 prebivalcev) povzročajo kri
vične in nevzdržne posledice tako za 
javno kot zasebno lastnino.

Občina pripravlja zato varianto za 
prilagoditev in spremembo sedanjih 
standardov in teži predvsem k temu, 
da bi omejitve prilagodila dejanskim 
potrebam tu živečega prebivalstva. 
Vendar ponekod ostajajo zemljišča, v 
nekaterih primerih že več kot dvajset 
let, povsem zapuščena, ne da bi jih 
lahko uporabili v korist zasebnega 
lastnika niti v korist javne uporabe.

Mnenja smo, da je treba izvesti po
samezne variante, ki lahko delno re
šijo problem, predvsem tam, kjer je 
zaradi neuporabnosti očitna tudi de
gradacija tal. Tak je primer Ul. Alvia
no.

Varianta, o kateri je govor, je bila 
sprejeta v prepričanju, da bi delna 
uporaba (40% površine območja) za 
prenočitvene objekte zagotovila 
spodobnejši videz celotnemu predelu, 
prav z obvezo ohranitve sedanjega

zelenja in spoštovanja urbanističnih 
omejitev: predvidenih postornin (ne 
več kot 3 kub. m na kv. m), višine 
poslopij (največ 7,50 m) in razdalj od 
ceste in meja (3,50 m).

Posegi, ki ji bo omogočila varianta, 
bodo morali s primernimi tehničnimi 
rešitvami zagotoviti reševanje hidro- 
geoloških problemov. Vključili se 
bodo v območje, ki bo z odprtjem uni
verzitetnih tečajev v bližnjem seme
nišču doživelo izredno urbanistično 
valorizacijo in prispevali k vitalizaci- 
ji območja - ob spoštovanju njegovih 
zančilnosti - ki je bilo vedno zapušče
no kljub majhni razdalji od centra 
mesta.

Namen variante je torej uresničiti 
uravnovešen primer usklajevanja za
sebne podjetnosti in javnega interesa 
za izboljšanje videza mesta in zados
titev splošnim potrebam mestne skup
nosti.

Dosego teh ciljev jamči v varianti 
predviden pogoj predhodne odobritve 
v občinskem svetu (torej z vsemi 
predvidenimi postopki za publicizaci- 
jo aktov) lotizacijskega načrta, ki bo 
vseboval študijo in urbanistične ter 
infrastrukturne rešitve na območju.

To so torej motivacije sprejete vari
ante: preden jo bo vzela v pretres De
žela, bo besedo imel občinski svet, ki 
bo v kratkem razpravljal o pripombah 
k celotni varianti št. 29 k splošnemu 
regulacijskemu načrtu.
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Na francoskem Touru spet vodi Američan Lemond

Zdaj na vrsti naporne Alpe
Včeraj na sedežu tržaškega dnevnika »II Piccolo«

Novi sponsor Triestine
PARIZ — Na francoskem touru se 

po včerajšnjem počitku začenja zadnji, 
odločilni teden, kolesarji pa se bodo 
zdaj spopadli z alpskimi vrhovi. Po 
nedeljski višinski etapi na kronometer 
je Američan Greg Lemond znova iztr
gal rumeno majico domačinu Fignonu. 
Etapo je dobil Nizozemec Rooks, a Le
mond je bil peti in za 48" hitrejši od 
desetouvrščenega Fignona, tako da 
ima zdaj pred njim 40" prednosti. Os
tali kandidati za končno zmago so od
povedali. Še zlasti velja to za Francoza 
Motteta, pravi polom pa je doživel 
Hampsten. Spet dviguje glavo edinole 
Španec Delgado. Na skupni lestvici 
ima zaostanek 2'48", brez spodrsljaja v 
prvi etapi na kronometer, ko je zamu
dil štart, pa bi ga od Lemonda zdaj 
ločilo le osem sekund. Delgado na Al
pah vsak dan napoveduje oster boj. 
Sam sicer meni, da je glavni favorit za 
zmago Lemond, medtem ko je Fignon 
vse preveč živčnen saj se je zdaj med 
drugim zapletel še v spor s fotorepor
terji, ki sledijo dirki.

Današnja etapa meri 174 km in bo 
kolesarje pripeljala v kraj Braincon. 
Vzpona na vrhova Vars in Izoard hi 
morala biti zelo selektivna.

Greg Lemond (ZDA) je na touru spet 
oblekel rumeno majico

VRSTNI RED 15. ETAPE: 1. Rooks 
(Niz.) 1.10 42"; 2. Lejarreta (Šp.l 24"; 3. 
Indurain (Spl 43”; 4. Delgado (Spl 49"; 
5. Lemond (ZDA) 57"; 6. Kelly (Irska)

T06"; 7. Alcala (Meh.) 1T0"; 8. Theu- 
nisse (Niz.) 112"; 9. Biondi (Fr.) 1'37";
10. Fignon (Fr.) 1'44".

LESTVICA: Lemond (ZDA) 67.50'54"; 
2. Fignon (Fr.) 40"; 3. Mottet (Fr.) 2'17"; 
4. Delgado (Šp.) 2'48"; 5. Lejarreta (Šp.) 
5"11"; 6. Rooks (Niz.) 6'05"; 7. Ham
psten (ZDA) 702"; 8. Alcala (Meh.) 
7 02"; 9. Theunisse (Niz.) 7T4"; 10. Kel- 
ly (Irska) 7'.15"; 13. Bugno (It.) 8'13"; itd.

Vaterpolski pokal FINA

V finalu modri 
nadigrali Italijo

ZAHODNI BERLIN — Jugoslovanski 
vaterpolisti se lahko ponašajo še z 
enim velikim mednarodnim uspehom. 
Zmagali so na 6. pokalu FINA in tako 
v 39 letih osvojili svoje že 30. po
membnejšo zlato kolajno (olimpijske 
igre, SP, EP in svetovni pokal).

V finalu so z 10:6 (2:0, 3:1, 3:1, 2:4) 
premagali Italijo, potem ko so po dveh 
četrtinah že vodili s 5:1, po treh pa z 
8:2.

Končni vrstni red: 1. Jugoslavija, 2. 
Italija, 3. Madžarska, 4. Španija, 5. 
ZRN, 6. SZ, 7. Avstralija, 8. ZDA.

Včeraj je bila na sedežu tržaškega 
dnevnika »II Piccolo« predstavitev no
vega sponsorja tržaškega nogometne
ga drugoligaša Triestine, ki je pač 
dnevnik sam. Na majicah te enajsteri
ce, ki so pač rdeče, zelene ali bele s 
helebardo, bo torej odslej napis »II 
Piccolo«. To gospodarsko operacijo je 
obrazložil sam odgovorni urednik Pa
olo Francia, ki je dejal, da spada v 
sklop širše povezave skupine Monti z 
dnevniki. Prav tako, je dodal Francia, 
bo letos prvoligaša Fiorentino sponso- 
riziral dnevnik iz Firenc »La Nazio- 
ne«, ki tudi spada v to založniško gru
po.

Uvodno besedo je imel tržaški žu
pan Richetti, ki je poudaril, da sta 
tako Piccolo kot Triestina sestavni del 
mesta Trst in da je torej ta sponsoriza- 
cija kar se da naravna. Dodal je, da 
dela na novem stadionu napredujejo 
prav dobro in po predvidevanjih, prvi 
del teh gradenj pa naj bi bil zaključen 
že sredi prihodnje sezone.

Za županom je spregovoril pokrajin
ski predsednik CONI Emilio Felluga, 
ki se je spominjal časov, ko so pesniki 
(Umberto Saba ipd.) opevali tržaške 
prvoligaše, ter se povezal na današnje 
dni, ko drugačni "pesniki", pač novi

narji, opevajo Triestino na drugačen 
način.

Predsednik Tristine De Riu je pou
daril svoj stari moto iz leta 1982, in 
sicer "ekipa za mesto, mesto za ekipo" 
ter še omenil nekega tržaškega indus
trij ca, ki je mladim tržaškim navija
čem daroval sto abonmajev. Do sedaj 
so zbrali skupno 3500 abonmajev, tako 
da De Riu računa, da bodo na koncu 
prišli do skupne (pretirane) številke 15 
tisoč.

Odgovorni urednik Piccola Paolo 
Francia je uokviril to sponsorizacijo v 
širšo paleto povezav krajevnih časopi
sov s krajevnimi ekipami ter v šali de
jal, da je pač "najbolj športen" direk
tor nekega dnevnika v Italiji ter da ta 
pobuda stremi »le v dobrobit mesta 
Trst«.

Na predstavitvi so bili prisotni vo
dilni krajevni športni delavci, pa tudi 
podpredsednik Triestine Franco Cau- 
sio in njen trener Marino Lombardo. 
Po predstavitvi je sledil sproščen po
govor med novinarji in predstavniki 
društva, saj se ta "moderen prijem" 
tesne povezave med časopisi in ekipa
mi v Italiji vse bolj uveljavlja, zato je 
radovednost v tem oziru velika, pred
vsem pa je zanimivo, kako se bo ta 
pobuda obnesla, (dj)

Po VN Velike Britanije v formuli ena

Prost še trdneje vodi
V razredu do 125 ccm po VN Francije

Gianola prevzel vodstvo
Po prvem delu sezone v formuli ena 

ima Francoz Alain Prost že dvajset 
točk prednosti pred rivalom Senno, či
gar črna serija se je nadaljevala tudi 
na nedeljski VN Velike Britanije v 
Silverstonu. »Uradno« je Senni odpo
vedal menjalnik, zaradi česar se je že 
v 12. krogu po hitrem ovinku znašel v 
pesku in tako izgubil vodstvo, toda 
mnogi menijo, da je šlo za napako, ki 
izdaja njegovo živčnost in zaskrblje
nost nad zdajšnjimi razpleti, potem ko 
je po prvih dirkah kazalo, da bo letos 
zlahka spet osvojil naslov prvaka.

Na »domačem terenu« se je izkazal 
tudi ferrarijevec Nigel Mansell. Itali
janski bolid je pokazal, da zdaj resnič
no lahko tekmuje z mclarnom. Man
sell je bil Proštu stalno za petami, a 
mu je nenadoma odpovedala desna 
prednja guma, katero je moral zame
njati. Proti koncu dirke je Mansell 
znova zmanjšal zaostanek za Proštom, 
dosegel pa je tudi najhitrejši krog s 
povprečno hitrostjo 238 km na uro.

Tretje mesto je osvojil Italijan Nan- 
nini na benettonu, Patrese pa je zletel 
s proge in uničil svoje vozilo, ne da bi 
se k sreči poškodoval. Zlata vredne 
točke sta osvojila minardijevca Marti
ni in Sala, ki sta se z uvrstitvama na 5. 
oziroma 6. mesto izognila predkvalifi- 
kacijam. Smola pa se še naprej drži 
Bergerja, ki tudi tokrat ni končal dir
ke zaradi okvar. Odstopil je že osmič 
v prav tolikih dirkah!

Prihodnja dirka bo veljala za VN 
ZRN in bo čez dva tedna.

VRSTNI RED VN VB
1. Prost (Fr.- mclaren) 1.19'22 T31; 2. 

Mansell (VB - ferrari) po 19"; 3. Nanni- 
ni (It. - benetton) po 48"; 4. Piguet 
(Braz. - lotus judd) 1’06"; 5. Martini (It. 
- minardi) 1 krog; 6. Sala (Šp. - minar- 
di) 1 krog.

LESTVICA ZA SP
Prost (Fr.) 47, Senna (Br.) 27, Patrese 

(It.) 22, Mansell (VB) 21.
LESTVICA HIŠ

Mclaren 74, Williams 35, Ferrari 21.

LE MANS — Na motociklistični 
preizkušnji za SP v Franciji je v polli
trskem razredu zmagal Američan 
Lawson in ima na skupnem vrstnem 
redu po 11 od 15 preizkušenj zdaj le 
9,5 točke zaostanka za vodilnim roja
kom Raineyjem.

V četrtlitrskem razredu je prvič v 
karieri zmagal Španec Cardus, v raz
redu do 125 ccm pa se je s tretjim 
mestom Italijan Gianola na vrhu skup
ne lestvice otresel družbe Nizozemca 
Spaana.

DO 125 CCM: 1. Martinez, derbi 
(Šp.); 2. Criville, cobas ((Šp.) 0"89; 3. 
Gianola, honda (It.) 16". ZA SP: Giano
la 113; Criville 109; Spaan (Niz.) 98.

DO 250 CMM 1. Cardus, honda 
(Šp.); 2. Conru, honda (Švi.) 0"35; 3. 
Pons , honda (Šp.) 0”99. ZA SP: Pons 
196; Conru 137, Cardus 130.

DO 500 CCM: 1. Lawson, honda 
(ZDA); 2. Schwantz, suzuki (ZDA) 0"77; 
3. Rainey, yamaha (ZDA) 15". ZA SP:

Rainey 165,5; Lavvson 157; Sarron (Fr.) 
116,5.

Braziliji ameriški pokal
RIO DE JANEIRO — V finalu ame

riškega nogometnega pokala je Brazi
lija z 1:0 (1:0) premagala Urugvaj. Za
detek je v 49’ dosegel Romario.

Italijanom zlato v sablji
DENVER — Prav v zadnjem dnevu 

sabljaškega SP so Italijani osvojili zla
to odličje po zaslugi sabljaške ekipe, 
ki je v finalu z 9:4 premagala močno 
reprezentanco ZRN. Največ točk za 
azzurre je dosegel Cuomo, dobitnik 
srebra med posamezniki.

Edberg poškodovan
STOCKHOLM — Švedski tenisač 

Stefan Edberg si je zvil gleženj in nje
gov nastop v polfinalu Davisovega po
kala proti Jugoslaviji (od petka v Ba- 
astadu) je vprašljiv.

Na sredozemskem prvenstvu optimistov

Podunavac dobil 
tudi zadnjo regato

KOPER — Obetavni jadralec kopr
skega Jadra, 15-letni dijak Peter Podu
navac, je prepričljivo osvojil zlato ko
lajno na 3. odprtem sredozemskem pr
venstvu v jadranju z jadrnicami opti
mist, ki se je v nedeljo s šesto regato 
in zaključno svečanostjo končala v 
Kopru. Uspeh plavih sta zaokrožila s 
srebrnimi kolajnami še Koprčan Juri
ča Tunjic med fanti ter Vesna Dekleva 
iz Izole med dekleti.

Šesto regato je po ugodnem maes
tralu dobil Podunavec, čeprav mu ni 
bilo potrebno nastopiti, saj si je že 
pred tem zagotovil zlato, dokazal pa 
je, da je pravi športnik in v dobri for
mi pred nastopom na evropskem pr
venstvu, ki bo konec meseca na Šved
skem.

Končni vrstni red: 1. Podunavac 3, 2. 
Tunjič Joba Jug.) 55,7, 3. Bussani (It.) 
68,4, 6. Žbogar (Jug.) 80; dekleta: 1. Lu- 
sini (It.) 36,4, 2. Deo Boer (Niz.) 38, 3. 
Dekleva 42,7, 6. Orel (obe Jug.) 57,8 
itd. (Kreft)

Pred pričetkom 1. jugoslovanske nogometne lige

Sistem tekmovanja ostaja isti
Manj kot štirinajst dni pred štartom 

jugoslovanskega nogometnega prven
stva se je v Splitu začel tradicionalni 
mednarodni turnir "Marjan 89" z zares 
kakovostno udeležbo: Dinamo, Hajduk, 
Nantes in Cercle Brugge. V nedeljo pa 
bo v Novem Sadu uvod v prvenstvo, v 
dvoboju za naslov jugoslovanskega su- 
perprvaka se bosta na pobudo športne
ga dnevnika Šport iz Beograda pomerila 
prvak Vojvodina in pokalni prvak Parti
zan.

Najboljši jugoslovanski klubi se vra
čajo s priprav v tujini, ki so jih plačali, 
tako da so igrali tekme. C. zvezda je iz 
Francije prišla po porazu z Monacom z 
1:2, Vojvodina z Auxerrom tudi ni bila 
uspešna (0:2), še slabše pa se je godilo 
Rijeki, ki je s Toulousem izgubila z 0:5. 
Dinamo je bil v ZRN, kjer je z drugoliga- 
šem Ulmom igral 2:2, pri čemer je sija
jen vtis zapustil nekdanji igralec Rijeke 
Mladenovič. Partizan je v zadnjem na
stopu v Švici premagal drugoligaša 
Grenchena z 2:1. Že med tednom pa je 
francoski Nantes, ki ga vodi Zagrebčan 
Blaževič in zanj igra Jakovljevič, pre
magal Sarajevo s 3:2. V Kanadi je bil 
uspešen skopski Vardar, ki je v Torontu 
osvojil turnir, vendar pa udeležba ni 
bila posebno kakovostna.

Kot vse kaže Crveni zvezdi še ne bo 
uspelo, da bi registrirala slovitega ro
munskega reprezentanta in igralca 
Steaue Belodediča, ki je pozimi pobeg
nil iz Romunije in se nastanil v Beogra
du. Zvezdin trener Šekularac si zelo pri
zadeva, da bi obrambo okrepil s tem od
ličnim igralcem, toda Romuni se ne 
dajo. Če bi bil Belodedič amater, bi 
menda šlo, toda Romuni pri FIFA trdijo, 
da je bil kot član vojaškega kluba profe
sionalec. Pri FIFA pa je aktualen še en 
jugoslovanski "primer": reprezentančni 
vratar Tomislav Ivkovič je iz belgijske
ga Genka, kamor ga je posodil avstrijski 
Tirol, prestopil k Sportingu iz Lizbone, 
toda brez dovoljenja Avstrijcev. Ti za
htevajo milijon mark odškodnine, ki pa 
je Portugalci seveda niso pripravljeni 
plačati.

Na predsedstvu Nogometne zveze Ju
goslavije so konec tedna ugodno ocenili 
poskus z odpravo neodločenih rezulta
tov in streljanjem enajstmetrovk na 
zveznoligaških tekmah. To naj bi po 
mnenju predsedstva bistveno vplivalo 
na regularnost prvenstev, v katerih v 
primerjavi s prejšnjimi sezoni ni bilo 
sumničenj. Enajstmetrovke, ki jih je 
predlagal zvezni kapetan Miljan Milja-

nič, bodo seveda še naprej ostale v ve
ljavi, čeprav so mnogi klubi odločno 
proti njim. Predvsem veliki klubi, ki so 
prav zaradi spodrsljajev ob streljanjih 
enajstmetrovk izgubile veliko točk. Za
nimivo pa je, da ti klubi v prestopnem 
roku niso angažirali novih vratarjev, ki 
so se izkazali kot specialisti za branje
nje enajstmetrovk. Predsedstvo NZJ pa 
je le ugodilo zahtevi klubov in zmanjša
lo število prvoligaških sodnikov. Te na
mreč žrebajo, dogajalo pa se je, da so 
mladi in neizkušeni sodniki sodili derbi
je in seveda niso bili kos nalogam.

Ljubljanska Olimpija je prvo tekmo 
odigrala na Bledu, kjer je domačega li- 
gaša premagala z 10:0. Med strelci se je 
najbolj izkazal novi golgeter Milonja 
Djukič, ki je prišel iz Partizana, dosegel 
pa je tri gole. Ljubljančani bodo danes 
gostovali v Celovcu, kjer se bodo pome
rili z vse boljšim moštvom naše manjši
ne na Koroškem SAK, za katerega brani 
nekdanji Olimpijin vratar Dalanovič. Že 
jutri pa bo Olimpija gostovala na Reki, 
kjer se bo pomerila z domačim prvoliga
šem. Olimpija še nima nasprotnika za 
nedeljsko generalko za prvoligaški štart 
z Vojvodino, ki bo 30. t. m., ob 19.30.

Franci Božič

V Tržaškem zalivu uspelo tekmovanje off-shore
Fabio Buzzi in Giorgio Villa sta po 

pričakovanjih zmagovalca VN Trsta v 
kategoriji off-shore za motorne čolne, 
veljavno za italijansko prvenstvo. V 
idealnih meteoroloških in tekmoval
nih razmerah sta s svojim katamara
nom Česa 1882, ki ga poganjajo štirje 
turbodizelski motorji seatek (2500 ko
njskih sil), zlahka ugnala vse tekmece. 
Vozila sta s povprečno hitrostjo 166 
km na uro, kar je res velik podvig.

Prirediteljem tega tekmovanja, ki je 
na tržaških pomolih in na obronkih 
kraške planote privabilo veliko število 
gledalcev, je po lanskem polomu zara
di slabega vremena uspelo izpeljati to 
privlačno manifestacijo, udeleženci pa 
so se pohvalno izrazili o organizaciji 
in tudi o trasi na morju, tako da bi 
lahko postal Trst kmalu prizorišče še 
bolj pomembnih tekmovanj off-shore.

Na sliki: zmagovalni čoln

Na neuradnem evropskem prvenstvu v mimkošarki

Cimos tretji v Fossombroneju
S podelitvijo nagrad se je nedavno 

zaključil največji turnir v minikošarki 
Evrope, ki je letos četrtič zapored po
tekal v mestu Fossombrone.

Na letošnjem turnirju je sodelovalo 
rekordno število 42 ekip iz sedmih dr
žav: Francije, Belgije, Madžarske, Češ
koslovaške, Italije, Nemčije in Jugos
lavije. Jugoslavijo sta predstavljala pri 
dekletih Cimos in Kraški zidar iz Še- 
žane. V zelo močni konkurenci osem
najstih klubov so dekleta Cimosa 
osvojila odločno tretje mesto za repre
zentanco Madžarske in selekcijo Lie- 
ga iz Belgije, fantje Kraškega zidarja 
pa sedmo mesto v konkurenci 24 ekip.

Varovanke trenerjev Fani Čebron, 
Gorazda Gabriča in Milana Ražma so 
na vseh tekmah pokazale veliko bor
benost in kvaliteto. V predtekmovalni 
skupini so premagovale nasprotnice z 
velikimi razlikami in z osvojitvijo pr
vega mesta že osvojile končno četrto 
mesto. V boju za vstop v finale pa so 
naletele na odlične Belgijke, ki so pre
senetile poznavalce minikošarke v Ev
ropi z agresivno, včasih tudi grobo 
igro, s katero so tudi izločile glavnega 
favorita prvenstva Raffaele Roma.

V borbi za tretje mesto so se cimos- 
ke pomerile s selekcijo Prage in jo po 
odlični igri premagale ter z osvojitvijo 
tretjega mesta dosegle enega največ
jih uspehov Slovenije v tujini v mini
košarki. V Fossombroneju so nastopile 
tudi mlajše cimoske, letnik 1977/78 in 
kljub porazom dokazale, da v Šežani 
raste nov izvrsten rod mladih košarka
ric.

Za ekipo Cimosa so nastopile: Tija- 
na Novakovič, Brigita Mingot, Mira 
Ilič, Barbara Povh, Bedrana Alibabič, 
Sandra Janjilovič, Tamara Grgič) Ma
teja Šajne, Barbara Kranjec, Zorica in 
Slavica Todorovič in Polona Budal.

Trener Gorazd Gabrič, ki je vodil 
vse tekme ekipe A, je po turnirju izja
vil: »Letnik 1977 je v našem klubu iz
vrsten. Doma smo pustili še nekaj ka
kovostnih košarkaric. in vendar smo 
dosegli res lep športni uspeh. Igralke 
so dale vse od sebe, kar je sicer zna
čilno za vsa naša dekleta. V ekipah, iz 
katerih so igralke izhajale, res dobro 
delajo, zato jih ni bilo težko pripraviti 
na naporen turnir, 3. mesto na turnirju 
za Pokal Forum Semproni je šele eden

prvih uspehov in začetek uspešne 
športne poti teh deklet.«

In še beseda o sami organizaciji tur
nirja, ki je pravzaprav neuradno pr
venstvo Evrope v minikošarki. Orga
nizacija turnirja je bila izvrstna, izda
na je bila izredno bogata brošura, 
otvoritev in zaključek so bolj spomi
njali na olimpijske igre, kot na turnir 
minikošarke. Marljiv) in sposobni 
športni delavci iz Fossombroneja so 
pripravili res pravi športni spektakel. 
Mesto Fossombrone devet dni v letu 
preprosto živi za turnir. Zato tej prire
ditvi lahko damo samo pohvalne bese
de, v želji, da bi se nadaljevala tudi v 
prihodnje. (M. S.)

TPK SIRENA
vabi vse otroke od 8. do 14. leta sta
rosti, da se udeležijo tečaja za jadr
nice optimiste, ki bo od 24. t. m. do 
4. avgusta. Vse podrobnejše informa
cije in navodila dobite na pomor
skem sedežu kluba (Miramarski dre
vored 32) v popoldanskih urah (tel. 
422696).

SPDG - REKREACIJA 
organizira 30. in 31. julija dvodnevni 
izlet v Triglavsko pogorje. Odhod s 
Travnika ob 5.00. Predhodna vadba 
na trim stezi v Pevmi in sicer 24., 26. 
in 28. julija ob 19.00.

KD A. PAGLAVEC 
organizira od 29. julija do 5. avgusta 
tečaj za vožnjo s kajaki. Podatke za 
udeležbo dobite pri društvenih od
bornikih in na sedežu ZSŠDI v do
poldanskih urah.

KŠD VIPAVA
prireja 30. julija ob 9.30 orientacij
ski pohod »Zaklad gradu v Rubijah«. 
Pravilnik bo objavljen.

ŠK D O M I O
sporoča, da se

ŠPORTNI PRAZNIK
na športnem igrišču pri Dom ju 
nadaljuje tudi danes, 18. julija.

Ob 20.30 bo igral ansambel 
Pomlad.
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V soboto in nedeljo so se v Tržiškem zalivu pomerili optimisti

Vsestransko uspeli jadralni tekmovanji JK Čupa
To soboto in nedeljo je bil na spore

du v Tržiškem zalivu pravi tekmoval
ni praznik jadralnega kluba Čupe, saj 
je to agilno in dinamično društvo pri
redilo kar dve tekmovanji optimistov, 
ki sta bili res zgledno organizirani.

V soboto se je kar 43 optimistov (kar 
je pravi državni rekord) v predstavniš
tvu štirinajstih društev enajste cone, 
ki zaobjema območje od Milj do Chi- 
oggie, udeležilo uradne kvalifikacij
ske območne regate italijanske fede
racije, naslednjega dne pa je 51 mla
dih jadralcev odjadralo dve regati ve
ljavni za Čupino redno tekmovanje.

Sobotni uradni območni regati, ki je 
bila na sporedu v Tržiškem zalivu 
med Tržičem in Punto Sdobo, ker je 
bilo na Tržaškem tekmovanje off-sho- 
re, sta med drugimi sledila predsednik 
sodniškega zbora Spangaro in delegat 
FIV De Angelis, na njej pa je zmagal 
Andrea Frani (SVOC) pred klubskima 
tovarišema Giacomom Petroniom in 
Guidom Prearom. Odlično se je s_svo- 
jim desetim mestom izkazal član Čupe 
Iztok Colja. Andrej Petaros (Čupa) je 
bil 20., Alenka Pertot (Sirena) pa 38.

Naslednjega dne so regatno polje

spet premaknili v Panzanski zaliv, obe 
regati pa sta bili nadvse zanimivi. 
Skupno prvo mesto je osvojil Paolo Pi- 
nelli (STV) pred Fabriziom D'Estejem 
(SVOC) in Matteom Valentijem 
(SVOC). Iztok Colja (Čupa) se je s svo
jim 14. mestom spet izkazal, 16. je bil

Andrej Petaros (Čupa), 27. Andrej Mo
čilnik (Sirena), 39. pa Alenka Pertot.

Vsekakor je treba pohvaliti organi
zatorje obeh tekmovanj, marljive od
bornike jadralnega kluba Čupa, ki so 
se res izkazali. Naj se le spomnimo, 
kako se takoj ukrepali pri spremembi

vetra in torej regatnih polj ali pa _pri 
"priredbi" odlične "paštašute" na Cu- 
pinem sedežu v Sesljanu, da o ostalem 
ne govorimo.

Na slikah: levo - skupni pogled na 
regato, desno - kako je to navsezad
nje prav zabavnol (foto M. Magajna)

Druga trofeja Dolomitov

Dobre uvrstitve 
rolkarjev Grmade

V nedeljo so se rolkarji športnega 
društva Grmada-Hobles udeležili dru
ge trofeje Dolomitov v Rocca Pietore 
pri Bellunu. Proga je bila speljana na 
pobočju Marmelade na zelo strmi in 
zahtevni rebri z višinsko razliko 1200 
metrov.

Rolkarji Grmade-Hobles so bili pri
sotni v dveh kategorijah in sicer pri 
cicibanih na progi 2400 m, kjer je Erik 
lori zasedel dobro tretje mesto, in v 
kategoriji mlajših začetnikov na 6.900 
m dolgi progi, kjer sta Andrej Legiša 
in Dean Peric zasedla dobro tretje ozi
roma 4. mesto. Društveno se je športno 
društvo Grmada-Hobles uvrstilo na 9. 
mesto med 14 prisotnimi društvi. 
LESTVICA

CICIBANI: 1. Flavio Vaccaretti (CS 
Bassano) 15'54"09; 3. Erik lori (ŠD Gr
mada-Hobles) 18’03"09.

MLAJŠI ZAČETNIKI: 1. Omar Pe- 
ruzzo (CS Bassano) 37'34"04; 3. Andrej 
Legiša (ŠD Grmada-Hobles) 46’29"06; 
4. Dean Peric (ŠD Grmada-Hobles) 
51’52"05. (Ervin lori)

Ob lokostrelskem turnirju Zarje

Prejšnji konec tedna je bilo na sporedu v Bazovici deželno lokostrelsko 
tekmovanje v organizaciji ŠD Zarja. Katja Ražem (na sliki na skrajni levi) je 
zmagala v kategoriji najmlajših, Tamara Ražem in Bogdan Stopar sta bila pri 
naraščajnikih druga, pri članih pa se je Aleksander Ražem uvrstil na deveto 
mesto (foto Križmančič)

Bazovci osvojili nogometni turnir v Trebčah
Tradicionalni praznik športnega druš

tva Primorec v borovem gozdičku ob no
gometnem igrišču v Trebčah je letos 
spremljal že tretjič turnir v malem nogo
metu. Turnirja se je udeležilo kar osem 
ekip, ki so predstavlja kar devet kraških 
vasi, ter ekipa gostilne Tul Breg, v kateri 
naj bi igrali nogometaši dolinske občine.

Organizatorji Edvin Kralj, Aldo Carli 
in Tullio Možina so razdelili ekipe v dye 
skupini. V skupini A, kjer so se pomerili 
Bani-Ferlugi, Križ, Opčine, Padriče-Gro- 
pada, je gajevska ekipa, po začetnem 
obotavljanju, z lahkoto zmagala nasled
nji dve tekmi in si tako priborila prvo 
mesto v svoji skupini. Drugo mesto si je 
po velikem dvoboju z ekipo Bani-Ferlugi 
pridobila ekipa Opčin, ki je za vse špor
tnike predstavila pravo presenečenje, 
kajti Openci se odlikujejo več v košarki
kot v nogometu.

V skupini B so bili domačini brez dvo
ma najmočnejši, kajti po začetnem remi
ju z Bregom so Trebče nadigrale Bazovi
co in nato v zelo napeti tekmi premagale 
tudi Repen. Na drugo mesto pa so se 
uvrstili Bazovci, ki so gladko premagali

Repen in gostilno Tul Breg. Tako se je 
končal prvi del turnirja na katerem so se 
ekipe izkazale zaradi velike borbenosti 
in živčnosti, tehnična raven pa ni bila na 
visokem nivoju.

V polfinalih so se pomerili Bazovica in 
Padriče-Gropada ter Trebče in Opčine. 
Zelo zanimiva je bila prva tekma med 
Bazovci in Gajevci, za katere so bile po
trebne 7-metrovke, ker sta ekipi po re
gularnih 60 minutah igranja zaključili 
tekmo z neodločenim izidom. Iz sedmih 
metrov pa so se Bazovci izkazali za bolj
še od Gropajcev in si tako zaslužili uvr
stitev finale. Ob malem nogometnem ig
rišču se za drugo polfinalno tekmo zbra
lo veliko število gledalcev, predvsem 
Opencev. Vendar so njihova upanja zelo 
hitro usahnila, kajti Trebenci so že po 
šestih minutah vodili z zvenečim 4:0 in 
končni rezultat 11:3 v korist domačinov 
je povsem zgovoren.

V zaključnem dnevu sta bila na spore
du še finala, in sicer mali finale, na kate
rem je ekipa Padrič-Gropade z rezulta
tom 4:2 osvojila 3. mesto. Kasneje so se

Trebenci in Bazovci pomerili za prvo 
mesto. Bazovci so kar hitro prišli v vod
stvo z močnim strelom Sossija. Le par 
minut kasneje pa je Mule z akrobatičnim 
golom izenačil. V tem delu tekme so bili 
Bazovci gospodar na igrišču, a niso imeli 
večjih priložnosti. Tako so dosegli še 
drugi gol in po trenutnem izenačenju 
Muleja je Auber zapečatil rezultat na 3:2 
v korist Bazovcev.

V drugem polčasu so Trebenci silovito 
pritisnili na bazovska vrata, vendar sta 
bila Racman in nekajkrat drog na pra
vem mestu. Tako je 3. pokal Primorca v 
malem nogometu osvojila ekipa Bazovi
ce pred Trebčami, Padričami/Gropado 
in Opčinami. Naj omenimo, da je bil za 
najboljšega igralca turnirja proglašen 
Bazovec Paolo Tognetti, med vratarji pa 
se je odlikoval Leone. Najspretnejši stre
lec pa je bil Trebenc Mule, blestel paje 
tudi najzagriznejši napadalec domačin 
Igor Milkovič. SD Primorec se nadalje 
najtopleje zahvaljuje sponsorjem, ki so z 
njihovimi darili razkošno popestrili na
grajevanje. (Andrej)

Doberdobci pri mladincih, Vrhovke pri 
ženskah ter Brici pri članih so letošnji 
zmagovalci 3. nogometnega turnirja, ki 
so ga v Gabrjah z uspehom organizirali 
člani kulturnega društva Skala. Povedati 
je treba, da je na tokratni izvedbi nasto
pilo vsega skupaj kar 16 ekip, kar pome
ni, da je na gabrskem pravokotniku me
rilo moči približno 180 športnic in špor
tnikov. Vsekakor zanimiva pobuda, za 
uspešnost katere nosi v prvi vrsti zaslugo 
Edi Sambo, ki se je ob dobrem igralcu 
izkazal tudi za solidnega organizatorja.

Kot smo že povedali, so v mladinski 
konkurenci zmagali Doberdobci, ki so 
imeli boljši količnik v golih v primerjavi 
z Italo iz Gradišča. Isto velja za Vrhovke, 
ki so na ciljni črti prehitele Štanderke, 
Sovodenjke in Gabrke. Med člani pa je 
prvo mesto zasluženo osvojila ekipa iz 
Steverjana/Oslavja, ki je v finalnem dvo
boju premagala Gabrce in se jim tako 
»oddolžila« za lanski poraz. Sicer je treba 
reči, da sta obe ekipi v teku turnirja po
kazali največ in da sta si mesto v finalu 
Povsem zaslužili. V srečanju, ki je veljalo 
3- mesto, je ekipa iz Rupe/Peči s 3:1 pre
magala Dol/Poljane.

Ob zaključku turnirja je na prireditve
nem prostoru, kjer poteka poletni praz
nik, sledilo nagrajevanje. Ob ekipah so 
bili nagrajeni tudi nekateri posamezniki. 
Kar zadeva strelce so priznanje dobili 
Marino Peteani (mladinci), Nevia Černič 
(ženske) in David Klanjšček (člani). Po

vejmo, da so v Gabrjah izvolil tudi lepo
tico ženskega turnirja. To je Barbara Ko
vic, ob njej pa so posebno priznanje do
bile tudi Martina Cogliatti, Miranda de- 
vetak in Nadja Marassi.

FINALE ZA 3. MESTO ČLANI
RUPA/PEČ - DOL/POLJANE 3:1 (2:1) 

STRELCI: avtogol, Vižintin, Gaetano, 
Pinna.

RUPA/PEČ: Croselli, Juren, Pinna, 
Ferfolja, Gaetano, Pahor, Zotti, Marušič.

DOL/POLJANE: Ferletič, Radetti, 
Frandolič, Vižintin, Devetta, Gergolet, 
Argentin.

FINALE ZA 1. MESTO
ŠTEVERJAN/OSLAVJE - GABRJE 5:1 
(2:1)

STRELCI: avtogol, F. Sambo, Sabini, 
Vogrič, Marassi, Klanjšček.

STEVERJAN/OSLAVJE: Legiša, Ma
rassi, Sabini, Buzzinelli, Klanjšček, Bev- 
čar, Falcicchia, Bensa, Grinovero, Vogrič.

GABRJE: Calligari, Mosetti, Černigoj, 
S. Florenin, F. in E. Sambo, Faidutti, P. 
Florenin.

IZIDI (ŽENSKE)
Gabrje - Štandrež 0:2, Sovodnje - Vrh 

2:1, Sovodnje - Štandrež 2:4, Gabrje - Vrh 
1:3, Gabrje - Sovodnje 0:1, Vrh - Štandrež 
2:0.
_ LESTVICA: Vrh 4 točke (6:3 v golih), 
Štandrež 4 (5:4), Sovodnje 4 (5:5), Gabrje 
0.

_ VRH: M., T„ K. in V. Devetak, D. in N. 
Černič, D. in A. Gallo, Tuniz, Humar, 
Hasek, Lavrenčič.

ŠTANDREŽ: Marassi, Zavadlav, Jarc, 
Braini, Petarin, R. Zavadlav, Primožič, E. 
in S. Flumar.

GABRJE: C. in V. Češčut, Pinello, Co
tič, M. in V. Florenin, Devetak, Fajt, L. 
Devetak, Cibini.

SOVODNJE: K. in B. Kovic, Tommasi, 
Zavadlav, Florenin, Juren, Devetak, Lav
renčič, Pahor, Lovisutti, Cotič.

IZIDI (MLADINCI)
Gabrje - Doberdob 0:3, Itala - Sovod

nje 1:4, Gabrje - Sovodnje 2:1, Doberdob 
- Itala 1:2, Doberdob - Sovodnje 3:2, Ga
brje - Itala 2:4.

LESTVICA: Doberdob 4 (7:4), Itala 4 
(7:7), Sovodnje 2 (7:6), Gabrje 2 (4:8).

DOBERDOB: Peric, Devetak, Bais, Da- 
rio, D. in P. Gergolet, Ferfolja, Conzutti, 
Canciani.

SOVODNJE: Pisk, Peteani, Marvin, 
Marussi, Peršolja, Marino Peteani, Kobal, 
Černigoj, D. Pisk.

GABRJE: Pelos, Clemente, Meniš, Flo
renin, Lorenzon, Germani, S. Florenin, 
Marassi, Češčut.

Na slikah (foto Pavšič): Člani iz Šte- 
verjana/Oslavja (levo) in ženska posta
va z Vrha, ki so zmagali na gabrskem 
turnirju.

^ enem prejšnjih nadaljevanj smo 
Postavili kot mejnik med prvo in dru- 
,°° dobo leto 1855, ko se je začelo miš- 
_Jehje alpinistov spreminjati. Od tiste- 
9® leta vse do začetka našega stoletja 

se gorniški podvigi otresli etikete 
hanstvenega raziskovanja in se uve- 
Javiii kot dejavnost samostojne pano- 

9e. S prvimi velikimi in zahtevnimi 
_. mitskimi vzponi pa je dobil alpi- 

‘zem svojo pravo podobo.
Pisali smo že o Zsigmondyju in o 
rohmannu, zaradi prostorne stiske 

mo izpustili imenitne vodnike, kot je 
11 na primer Innerkofler, omenili pa 
mo tudi razvijajoče se teorije o pleza

nju brez vodnika. Tokrat bodo na vrsti 
VVinkler, Piaz, Dibona, Preuss in Dul- 
fer, imena, ki so vsem alpinistom do
bro znana. Čeprav so ti ljudje plezali v 
istih letih kot Julius Kugy, je med 
njim in ostalimi tako velika ideološka 
razlika, kakršne ne srečamo niti med 
Paccardom in samim Kugyjem.

V istem času se je prvič pojavil pro
blem tehničnih pripomočkov, in pri 
tej stvari se je vredno nekoliko zausta
viti. V prvih sto letih gorniške zgodo
vine je bila edina tehnična pomoč vrv. 
Uporabljali so jo, da so se med sabo 
varovali, kar je bilo gotovo učinkovi

tejše med prečenjem ledenikov kot pa 
v steni sami, kjer bi drugi v navezi ne 
mogel na noben način zadržati padca 
svojega soplezalca z močjo samih rok. 
Klinov, s katerimi se danes pritrdimo 
k steni, takrat še niso poznali. Padec 
prvega v navezi je bil večkrat usoden 
za oba alpinista. Klinov za napredova
nje in lestvic sploh še niso uporabljali, 
nekajkrat se je res sicer pripetilo, da 
so velike skupine odnašale s sabo v 
goro leseno lestev za prečenje lede
niških razpok in premagovanje strmih 
skalnatih skokov, toda to so samo red
ki primeri in jih ne moremo imeti za 
takratno pravo tehniko.

V Dolomitih pa, kjer je stena na
vpična in zelo izpostavljena, se je 
kmalu začutila potreba po večji var
nosti med vzponom, in tako se je zače
la razvijati poleg plezalne tehnike 
tudi alpinistična oprema. Toda pojdi
mo kar po vrsti.

Zgodovinski prikaz začnimo pri Ge
orgeu VVinklerju, velikem predstavni
ku takrat zelo močne britanske alpi
nistične šole. Omenili smo že, da so se 
angleški gorniki radi posluževali vod
nikov in kritizirali nemške "avantgar
dne" plezalce, ki so se takemu slogu v 
gorah odpovedali. George VVinkler pa 
je bil med Angleži izjema. V gore, in

Paul Preuss (1886 - 1913), eden naj
večjih alpinistov vseh časov

večkrat v kar precej zahtevne stene, 
se je odpravljal sam. Najbolj znan us
peh tega gorskega samotarja je prvi

vzpon na Vajoletove stolpe v skupini 
Catinaccia, in sicer na stolp, ki še da
nes nosi njegovo ime. S tem podvi
gom, še danes je ocenjen s krepko šti- 
rico, je za celo stopnjo premaknil mejo 
zmogljivosti, kar se tiče težav v skali.

Konec prejšnjega stoletja je torej v 
Dolomitih premoč Britancev očitna, v 
našem stoletju pa so začeli počasi za
puščati "blede gore", verjetno so bili 
prepričani, da so se preveč izkazali. 
Njihov umik je odprl pot nemškim in 
italijanskim nastajajočim alpinističnim 
zvezdam.

Tita Piaz, "zlodej" Dolomitov... 
Sploh ni mogoče omenjati tega odlič
nega italijanskega plezalca, ne da bi 
se poklonili njegovi izraziti osebnosti. 
Ta edinstveni človek, zmožen vsakega 
herojstva in sleherne neumnosti, pre
poln dobrosrčnosti in vendar uporen 
vsem gospodarjem, zaradi česar se je 
večkrat znašel za rešetkami, je na za
četku našega stoletja kraljeval, seveda 
v alpinističnem smislu, nad svojimi 
Dolomiti.

Dolgo bi lahko našteval njegove vz
pone: od Punte Emma do Campanile 
Toro, kjer je prvič prekoračil mejo 
pete stopnje, toda zanimivejše so 
anekdote iz Piazovega razburkanega 
življenja.
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Ogorčenje Osla zaradi enodnevnega molka sovjetskih oblasti

»Nesreča« sovjetske jedrske podmornice 
Za Moskvo so se Norvežani tokrat zmotili

Sovjetska jedrska podmornica razreda alfa, ki ima 2.900 BRT, dva jedrska reaktorja, štiri dizelske 
motorje in ki je oborožena z jedrskimi raketami SS 15 (Telefoto AP)

OSLO — »Norvežani so plamene in dim iz izpušnih cevi 
zamenjali za požar na jedrski podmornici,« je včeraj za tis
kovno agencijo Tass izjavil sovjetski obrambni minister ge
neral Dmitrij Jazov. Njegova zakasnela izjava pa ni spre
menila bistva vse zadeve, ki se je že spremenila v pravi 
diplomatski incident. V nedeljo je namreč norveška obalna 
straža v mednarodnih vodah Barentsovega morja opazila 
sovjetsko jedrsko podmornico, iz katere se je začel valiti 
dim, ko je nenadoma izplula na površje. Predsinočnjim so 
norveške oblasti poklicale sovjetskega veleposlanika Alek
sandra Teterina, ki pa ni imel informacij o morebitni nesre
či. Norveški zunanji minister Thorvald Stoltenberg je bil 
dobesedno ogorčen. Nedeljska »domnevna nesreča« je že 
tretja v štirih mesecih. Norvežanom seveda ni vseeno, če 
imajo sovjetske jedrske podmornice smolo prav pred nor
veško obalo, in ne ostanejo ravnodušni, ko jim kdo vso 
zadevo prikriva, in z enodnevno zamudo navaja, da so se 
zmotili. Opravičevanje Dmitrija Jazova pa vseeno daje slu
titi, da na podmornici ni bilo vse po planu. General je 
namreč povedal, da je podmornica izplula na površje, ker 
sta se zaradi manjše napake samodejno izključila oba reak
torja. Kasneje je še prišlo do kratkega stika, tako da so 
morali vljučiti pomožne dizelske motorje. Sovjetski ob
rambni minister je pozabil povedati, da je podmornico pol
drugo uro vlekla neka sovjetska ladja, in šele nato je z 
lastnimi sredstvi nadaljevala plovbo.

Nedeljska »nesreča« bo seveda še dala netiva polemi
kam o zanesljivosti sovjetskih jedrskih podmornic, ki v za
dnjem obdobju doživljajo »črne dneve«. Obenem je v nede
ljo spet prišla do izraza stara sovjetska molčečnost, ki jo 
Gorbačovova glasnost le s težavo načenja.

Od 1. avgusta 
bodo najemnine 
za 5,25% višje
RIM — Prihodnji mesec se 

bodo na podlagi zakona o pravič
nih stanarinah najemnine poviša
le za 5,25 odstotka. Če ne bo pri
šlo do nepričakovanih preobratov, 
bodo poviški stopili v veljavo 1. 
avgusta. Nekateri ministri De Mi- 
tove vlade pa ne izključujejo 
možnosti, de. bi odlok vsaj začas
no preklicali.

Od leta 1978, ko je stopil v ve
ljavo zakon o pravičnih stanari
nah, so se najemnine za zasebna 
stanovanja zvišale za 200,9 odstot
ka. Poviški so sorazmerni z viša
njem življenjskih stroškov. 1. av
gusta pa se bodo povečale stana
rine tudi za najemnike trgovin, 
uradov in skladišč, in sicer za 12,2 
odstotka.

Zakon o pravičnih stanarinah je 
od samega nastanka pred enajsti
mi leti tarča številnih polemik, ne 
samo od najemnikov in lastnikov 
stanovanja, pač pa tudi parlamen
tarcev. Ta zakon so namreč s ča
som »prilagodili« tako, da je nje
govo tolmačenje skrajno dvorez
no. Na podlagi različnega obraču
navanja poviškov in življenjskih 
stroškov, so namreč vselej na 
boljšem lastniki kot najemniki.

Koncert Pink Floydov v laguni 
odprl nezaceljene beneške rane

X, * J> -V A
Beneški Trg sv. Marka po koncertu Pink Floydov (AP)

BENETKE — Polemike pred koncertom, puljenje las po 
koncertu. V Benetkah se v zadnjih letih redno dogaja, da se 
ob vseh pomebnejših prireditvah obnavlja apokaplipsa, ker 
je mesto pač tako kot je: čudovito in bajno, a na robu 
»turističnega« zloma, naj si bo zaradi razstave, regate ali 
koncerta.

Koncert rock skupine Pink Floyd je pritegnil v Benetke 
nad 200 tisoč poslušalcev (večina ni imela kaj gledati zaradi 
prevelike gneče), ki so v noči na nedeljo postali »vandali«, 
»prebivalci pragozda«, »zveri«. Kar je sobotna množica pus
tila za sabo je bilo res nekaj neverjetnega. Trg sv. Marka so 
prekrivale smeti, ljudje so spali (v spalnih vrečah!) na tleh 
in »lulali« kar na impozantnih portalih Doževe palače. To 
seveda ni nikakršna omika, smeti bi morale romati v smet
njake, za ostale potrebe pa obstajajo (vendar ne v Benet
kah) primerni prostori.

Po koncertu Pink Floydov na splavu pred Trgom sv. 
Marka, pa se ne moremo izogniti razmišljanju o tem, kdo je 
vsega tega pravzaprav kriv. So primerni za v pragozd res le 
poslušalci? Ali jim ne bi delali družbo tudi tisti krajevni 
upravitelji, ki so odganjali turiste v spalnih vrečah, kot bi 
prali ceste, in niso poskrbeli za alternativna ležišča? Pa 
tisti, ki prirejajo 10-dnevno pustovanje in v nekaj mesecih 
pozabijo, kako je bilo, ko so se na Trgu sv. Marka gnetle 
maske, v Benetkah pa je že od časa znanega Casanove 
premalo javnih stranišč in smetnjakov. Očitno gre za obso
janje koncerta tout court, kot dokazuje tudi izjava ministra 
za Kulturo Bono Parrinove, ki ugotavlja, da bi se nikomur 
ne sanjalo prirejati rock koncerte v mestu, ki bi ohranilo 
svojo prvino središča kulture in znanosti. Kaj pomeni mi
nistru kultura, to je sedaj vprašanje.

Končno tudi v SZ 
slike gole Marylin

Včeraj v Moskvi maša zadušnica 
za družino carja Nikolaja II.

MOSKVA — V zadnji številki film
ske revije Sovjetski ekran so objavili, 
prvič v SZ, fotografije z Marylin Mon
roe v »naravnem« oblačilu. Gre za 
slavne fotografije, ki so jih pred 47 
leti objavili na znanem koledarju, za 
katerega so zbiratelji pripravljeni od
šteti bajne vsote, saj je na rdečem 
ozadju takrat prvič zablestela zvezda 
prikupne Marylin.

V Moskvi, kjer je te dni domači 
filmski festival, se tudi ne morejo na
čuditi fotografijam Natalije Nagode 
(igrala je v filmu Mala Vera) za ame
riško revijo Playboy.

MOSKVA — Na pokopališču samostana Donskoj je bila včeraj maša zaduš
nica za zadnjega ruskega carja Nikolaja II. Oblasti so najprej skušale na vsak 
način preprečiti mašo, kmalu pa so se morali policisti in nekateri člani partije 
umakniti pred odločnostjo kakih 150 oseb, ki so prisostvovale obredu. Maša v 
spomin na carja je tako potekala brez vsakršnih incidentov.

Svojevrstni obred je priredil poseben odbor, ki se bori, da bi pokojne člane 
carske dinastije pokopali v stolnici sv. Petra in Pavla v Moskvi. Tu so namreč 
pokopani vsi carji in njihovi družinski člani od Petra Velikega dalje. Odbor je 
tudi zahteval od sovjetskega vrhovnega sovjeta, naj odpre preiskavo, ki bi en
krat za vselej povedala resnico o nasilni smrti zadnjega carja in njegove družine. 
Sovjetski filmski delavec Riabov namreč trdi, da točno ve, kje je pokopana 
družina Nikolaja II. in da bo ime kraja izdal šele, ko bodo oblasti zagotovile 
dostojen pokop za trupla. Uradna verzija dogodka pa je, da so trupla carjeve 
družine uničili z žvepleno kislino in tako izbrisali vsako sled za njimi. Riabov 
kljub vsemu zaupa v perestrojko.

Občudovanja vredne

Britanski premier gospa Margaret Thatcher je izkoristila pariški vrh sedme
rice industrijsko najbolj razvitih držav, da si je privoščila skok v Louvre, 
kjer se je posvetila predvsem kiparstvu antičnega Rima (Telefoto AP)

Nezadovoljstvo ob ameriškem amandmaju o Kosovu
BEOGRAD — Dopolnilo, ki ga je ameriški senat 

sprejel o domnevnem kršenju človekovih pravic na 
Kosovu, je protijugoslovansko, neresnično in škodi 
odnosom med SFRJ in ZDA, so menili delegati od
bora za zunanjo politiko skupščine Jugoslavije.

V skupščinski razpravi o akcijah v kongresu 
ZDA, povezanih z vprašanjem človekovih pravic v 
Jugoslaviji, je bilo čutiti nezadovoljstvo zaradi nači
na vodenja te akcije, saj je v očitnem nasprotju z 
dobrimi odnosi in sodelovanjem med Beogradom in 
VVashingtonom.

Čeprav to dopolnilo ne povzroča nobenih resnič
nih posledic za dvostranske odnose, bodo le-ti kljub 
vsemu trpeli, so menili na seji odbora.

Najbolj očitno pa je bilo nerazpoloženje, ki ga je 
»zasejalo« dejstvo, da se znotraj Jugoslavije zaradi 
različnih tendencioznih in napačnih razlag dogod
kov na Kosovu olajšuje delo vsakomur v tujini, ki si 
prizadeva, da bi očrnil Jugoslavijo. Zunanjepolitični 
odbor je jugoslovansko neenotnost odločno kritizi
ral, obenem pa je menil, da je zgled, ki opozarja: 
dokler ga ne bomo »vrgli čez prag«, se ne bomo

mogli znebiti razprav s podobnimi neprijetnimi te
mami, ki prihajajo iz tujine.

Namestnik zveznega sekretarja za zunanje zade
ve Milivoje Maksič je zastopal zamisel o potrebi 
širokega in razumnega delovanja Jugoslavije. To 
terja od njene diplomacije, da »spravi na svetlo« res
nico o Kosovu. Maksič je hotel prepričati nejeverne 
Tomaže, da služba za zunanje zadeve daje Kosovu 
absolutno prednost pri delu, ker »problemi Kosova 
zadevajo strateški interes SFRJ«. Maksič je dejal, da 
je imel veleposlanik v VVashingtonu Zivorad Kova
čevič, ki te dni končuje svoje poslanstvo v ZDA, 
veliko dela, da je ameriško stran »poučil« o njenih 
zablodah in opozoril na protijugoslovanske pritiske 
zlasti v zvezi z »lobiranjem« kongresnikov. Opozoril 
je, da je bilo tudi prizadevanje Budimirja Lončarja 
med nedavnim obiskom v ZDA »kosovsko obarva
no«. »Morali bi se zamisliti nad ravnanjem v državi,« 
je opozoril Milivoje Maksič in dodal, da moramo 
čuvati dostojanstvo in delati kot vsak, ki mu je kaj 
do napredka.

Maksič je poudaril, da tisk na Zahodu pa če je še 
tako neodvisen, bolj ali manj odseva določene poli

tične želje okolja, v katerem deluje. Nekateri krogi 
v Evropi in drugod želijo prek Kosova ustvariti poli
gon za svoje strateške opredelitve. V nedogled po
navljajo, da jim je veliko do ohranitve Jugoslavije, 
seveda pa je vprašanje, kakšne Jugoslavije: ali res
nično takšne, socialistične, samoupravne ali kakšne 
drugačne. Značilno je, je menil Maksič, da Zahod ni 
govoril o domnevnem kršenju človekovih pravic na 
Kosovu leta 1981, ker je bilo to obodbje po Titovi 
smrti. Danes, ko je Zahod prepričan, da se SFRJ ni 
nikomur priklonila, ni nobene potrebe, da bi bili ti 
krogi tako zelo strpni do Jugoslavije.

Delegatka iz Slovenije Marta Desinger je vpraša
la, zakaj ne povabijo ameriških kongresnikov na Ko
sovo, da bi se prepričali, da živijo v zmoti in da bi 
»oprali« krivico, ki so jo storili Jugoslaviji. Predse
dujoči Aleksander Simovič je dejal, da se je odbor 
že prej ogreval za takšno zamisel in da bi skupščin
ska delegacija SFRJ odpotovala v ameriški kongres 
ter tam spregovorila o resničnem stanju na Kosovu 
in spoštovanju človekovih pravic v Jugoslaviji, (dd)

Zakaj je morala 
GiseUa umreti?
GAG LIARI — Preiskovalci, ki razi

skujejo vzroke smrti 17-letne študen
tke Giselle Orru iz Carbonie, so prija
vili sodnikom 4 osebe. Med temi sta 
dva narkomana, in sicer 20-letna Gi- 
sella Pau in 33-letni Giampaolo Pin- 
tus. Četverica je osumljena namerne
ga umora in skrivanja trupla. Zaenkrat 
še ni gotovo, kdo se je najbolj znesel 
nad mladenko, gotovo pa je, da so jo 
posilili, ji prebodli srce z dolgim 
ostrim predmetom in jo nato vrgli v 
neki vodnjak.

Namestnik državnega pravdnika 
Alessandro Pili nima več dvomov, da 
je četverica izsiljevala Orrujevo in jo 
hotela uvesti v prostitucijo, z denar
jem pa bi si narkomana lahko kupova
la mamila. Dekle se je verjetno tem 
predlogom upiralo, očitno pa je vede
lo preveč, in je moralo umreti.


